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Никога ситуацията в страната
не е била по-зле - не само като
числа, а и по отношение на адми-
нистрацията, бизнес климата, от-
чаянието на хората, натрупаните
проблеми в ключови сектори, ко-
ито ни връщат в началото на века.
Това заяви Пламен Орешарски
след първото заседание на ново-

Орешарски: Никога
не е било по-зле
Рисковете за допълнителен дефицит са 2,4% от БВП,
кабинетът одобри пакет от социални мерки

то правителство.
Министърът на финансите

Петър Чобанов предупреди, че
има риск бюджетният дефицит да
скочи с около 2,4% над планира-
ния. Добре познавам европейски-
те правила, категорично няма да
стигнем дефицит 4%, увери той.

Кабинетът одобри пакет за

обезщетяване на майките с малки
деца, родителите на първокласни-
ци и семейства на енергийни по-
мощи на стойност 26,9 млн. лв.
Парите ще дойдат изцяло от пре-
разпределение на бюджетите на
НОИ и МТСП, обясни социалният
министър Хасан Адемов.

Следващата стъпка е свърза-

на с подобряването на бизнес
средата, увери премиерът. “По-
верният път за подобряване на
благосъстоянието е възстановява-
нето на икономиката и на разви-
тието. Всички други инструменти
имат временен ефект”, е убеден
Орешарски.
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Седем
и половина
милиона книги
за 17 години
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Природозащитници от България и Румъния излязоха на протест вчера на граничния пункт
в Дуранкулак срещу проучването и добива на шистов газ. Министърът на околната среда

и водите Искра Михайлова междувременно заяви, че мораториумът върху добива му няма да бъде отменен

НЯКОЛКО
ДУМИ

Александър
СИМОВ

ЗАТВОРЪТ ГО ВИКА
В книгата си “Ръж”, издаде-

на през 1924 година, Ангел Ка-
ралийчев има разказ със загла-
вие “Гробът го вика”. Това е тро-
гателната история на един ста-
рец, който не може да напусне
мястото, където е погребан синът
му. Разказът е смразяващо
тъжен и безизходен. След ужас-
ния погром през 1923 година
светът просто вече не е същият,
сякаш неговите съставни части
са се разлетели в различни по-
соки.

Съвсем същата, но доста по-
иронична и смешна е ситуация-
та, в която е Цветан Цветанов в

момента. Ако някой пишеше
разказ за него, той можеше да
носи заглавие “Затворът го
вика”, защото дори от птичи по-
глед си личи, че бившият вътре-
шен министър е паникьосан от
това, че ще го накарат да отго-
варя за тъмните си деяния.

Театралното му отказване от
мандата по никакъв начин не се
връзва с хлипащото му турне из
Европа (стр. 2).

Може би заради това в по-
мощ на Цветанов се притече и
Бойко Борисов, който изведнъж
откри, че хората се интересува-
ли от сметките за тока, а не от

реформата в полицията, с коя-
то било започнало новото уп-
равление. И това е казано от
човека, който твърдеше, че по-
лицейските акции били 2 в едно
- и антикризисни мерки, а и
начин да се пълни бюджетът.

Историята се повтаря като
фарс. Там, където в миналото
след престъпленията писатели-
те са виждали само неясна тъга
и неразбираема меланхолия,
днес вече виждаме, че светът
след престъпленията може да
бъде и трагикомичен. Само по-
гледнете Цветанов.

Затворът го вика.
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Снимка Пресфото/БТА

Български
танцьори
с престижни
отличия
в Италия

При рестарт
на „Белене”
Русия оттегля
иска срещу
България
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Юлия КУЛИНСКА

Временна анкетна комисия
ще проверява всички данни,
факти и обстоятелства при
ползването на правителствения
“Авиоотряд 28” и въздухопла-
вателни средства на МО и МВР,
решиха единодушно депутати-
те вчера. Ревизията ще обхва-
ща случаите на ползване на
летателните машини не за
цели на въоръжените сили от
август 2009 до март 2013 г. Ще
се проверява кога, по какви де-
стинации в страната и чужби-
на, с каква цел, в какъв състав
и с какъв финансов разход са
били ползвани правителстве-

Парламентът ще проверява
полетите на Бойко Борисов
Народните представители ще нищят защо „Бистришките тигри”
са обслужвани от 4 стюардеси и колко са харчовете на бившата власт

Юлия КУЛИНСКА

Делото за незаконното мобилно подслушване в МВР, по ко-
ето бяха открити доказателства за вина на бившия вътрешен
министър Цветан Цветанов, вече е възобновено, съобщиха от
Софийската градска прокуратура вчера. Това е станало веднага,
след като в държавното обвинение е получено писмо от предсе-
дателя на НС Михаил Миков с декларацията на Цветанов, че се
отказва от имунитета си.

Разследването бе спряно, след като зам.-председателят на
ГЕРБ бе избран за депутат на парламентарните избори. До три
дни предстои да му бъде повдигнато обвинение, обясниха от
прокуратурата. Делото бе образувано след проверката на държав-
ното обвинение по сигнал на лидера на БСП Сергей Станишев,
че в МВР е извършвано нерегламентирано подслушване и следе-
не на политици, бизнесмени и магистрати по устно нареждане на
самия Цветанов. Първоначално обвинени в престъпления по служ-
ба бяха бившите шефове на СДОТО  Цветан Иванов и Камен
Костов, както и наследникът им Сергей Кацаров. Той бе привле-
чен като обвиняем и за съставяне на документ с невярно съдържа-
ние, тъй като изпратил до разследващите официално становище,
че проверяваната мобилна техника за подлушване не може да
прави гласов запис. Експерти на прокуратурата обаче констатира-
ли обратното, обяви през април главният прокурор. Шефът на
отдел в СДОТО Радко Димитров пък бе обвинен в престъпление
срещу правосъдието, защото разглобил част от техниката и уни-
щожил записи. По-късно неофициално бе съобщено, че двама от
обвиняемите са свидетелствали срещу Цветанов, и той стана ос-
новен заподозрян по делото.

Цветанов вчера в парламента упорито отрече вината и заяви,
че атаката на прокуратурата срещу него представлява политиче-
ска репресия. Не ми остана време да се запозная с всичко това,
което е входирано, но за мен то е без значение, защото съм
невинен, повтори за пореден път Цветанов пред журналисти. На
въпрос кой ще го защитава, той обяви, че му се обаждали десе-
тина известни адвокати, но на кого се е спрял ще стане ясно,
когато отиде в следствието.

Юлия КУЛИНСКА

Да бъдат замразени депутатските заплати до
края на тази година и да останат на нивата от
декември 2009 г., реши единодушно парламентът.
Предложението бе на председателя на НС Миха-
ил Миков, който го определи “като знак на соли-
дарност с тежкия живот на българските гражда-
ни”. Решението влиза в сила от 1 юни и е само за
шест месеца, защото в този относително кратък
срок ще се видят резултатите от дейността на
кабинета, който работи за подобряване на бла-
госъстоянието на българите, обясни Миков. Реше-
нието ще се отрази и на заплатите на президен-
та, премиера, министрите, главния прокурор и дру-
ги публични длъжности, които се формират на
база парите на депутатите. Според законовите
изисквания депутатите получават основно възна-

За възстановяване на
баланса между МВР и
ДАНС призова от Брюк-
сел председателят на
БСП Сергей Станишев.
Той подчерта вчера, че в
момента водещ приори-
тет на правителството,
наред със спешните ан-
тикризисни мерки, тряб-
ва да бъде възстановява-
нето на демократичната
държавност.

Лидерът на европей-
ските социалисти отбеля-
за, че се предвижда
възстановяване на неза-
висимото бюро за контрол

Лидерът на БСП
Сергей Станишев
и от Брюксел
изрази своите
очаквания, че
съдът ще се
произнесе за
безобразията
на ГЕРБ

В рамките на кредит на доверие
смятам да подкрепя идеята и
кандидатурата на Светлозар Лаза-
ров за нов главен секретар на МВР
и ще разпиша указа за неговото

Станишев призова за баланс
между МВР и ДАНС

ПЛЕВНЕЛИЕВ ЩЕ НАЗНАЧИ
СВЕТЛОЗАР ЛАЗАРОВ
ЗА ГЛАВЕН СЕКРЕТАР НА МВР

върху СРС, както и СДО-
ТО да стане независима
агенция. “Това е част от
нормализацията, от която
има нужда страната. Че-
тири години имаше тотал-
на полицейщина, за да се
рекетира бизнесът, да се
изнудват хората”, обясни
Станишев. Според него е
необходимо българите
отново да повярват, че
държавата работи за об-
щото благо, както и да се
възстанови доверието на
европейските институции.

Председателят на
БСП изтъкна, че създава-

нето на ДАНС е било по-
литически и професиона-
лен отговор на дефици-
тите, които е имало в
България по отношение
на борбата срещу орга-
низираната престъпност
и корупцията. Станишев
призова за върховенство
на закона и изрази очак-
ванията си, че съдът ще
се произнесе за безобра-
зията на ГЕРБ.

В Брюксел соцлидерът
се е срещнал с вицепре-
зидента на ЕК Марош
Шефчович, който отгова-
ря за междуинституцио-

налните отношения. Ста-
нишев го е информирал
за желанието на Пламен
Орешарски първото му
посещение като минис-
тър-председател да бъде

в Брюксел. “България теж-
ко изостава и има риско-
ве да се загубят огромни
пари. Спешно трябва да
се проведат разговори с
ЕК и за следващия про-

грамен период, за да до-
гонваме в развитието
си европейските държави,
а не да се влачим вечно
на опашката”, добави
Станишев.

назначаване, заяви Росен Плевне-
лиев вчера. Президентът отбеляза,
че за да може някой да носи
отговорност за своите действия,
той трябва да получи подкрепа.

ният самолет и хеликоптерите.
В предишното НС неколко-

кратно искахме информация от
правителството какви разходи
са направени, по какви дести-
нации, имало ли е външни лица
на борда на “Авиоотряд 28”,
който бе прехвърлен на пряко
подчинение на премиера, но тя
ни беше отказвана, заяви Петър
Мутафчиев от БСП. Заради оп-
ределени факти в публичното
пространство се породиха
съмнения, че е имало наруше-
ние на правилника на “Авиоот-
ряд 28”, поясни той. Документът
даваше възможност отрядът да
бъде ползван и с търговска цел
срещу заплащане като авио-

превозвач, припомни той. Въз-
никват въпроси дали не са на-
рушавани правилата, дали са
постъпвали средствата от тази
дейност, каква е финансовата
обосновка на различните поле-
ти, продължи Мутафчиев. Депу-
татът изтъкна, че съмненията за
нарушения в начина на използ-
ване на правителствения отряд
са се засилили, когато и слу-
жебното правителство отказа
да даде такава информация.

Оказа се, че от “Атака” не
знаели за идеята на социали-
стите за временната комисия и
Венцислав Лаков задал въпрос
за авиоотряда на Пламен Оре-
шарски и военния министър за

петъчния парламентарен кон-
трол. За 2011 г. разходите на
“Авиоотряд 28” възлизат на 8
408 000 лв., а от януари до
октомври м.г. за полети са по-
харчени 780 хил. лева, подчер-
та националистът. Той обяви,
че е станал свидетел как пра-
вителственият хеликоптер “Ау-
густа” е ползван от бившия
премиер, за да пререже лента
на нова линия за преработка
на отпадъци във врачанско
село, което е на около 100 км
от София. Лаков настоя да ста-
не ясно защо футболният от-
бор на Бойко Борисов “Бист-
ришките тигри” са обслужвани
от 4 стюардеси на борда на

“Еърбъс”-а. Ще настояваме в
анкетната комисия да се
обсъжда и необходимостта от
продажба на стария правител-
ствен самолет на безценица на
г-н Марешки, уточни Лаков.

Временната анкетна коми-
сия ще работи месец. За пред-
седател бе избран именно
Венцислав Лаков. Комисията е
на паритетен принцип, като в
нея са включени по двама де-
путати от парламентарните
групи. Това са Маргарита Ни-
колова от “Атака”, Антон Кутев
и Жельо Бойчев от КБ, Влади-
слав Горанов и Ивайло Москов-
ски от ГЕРБ и Йордан Цонев и
Рамадан Аталай от ДПС.

Юлия ИВАНОВА

Със скандал започнаха де-
батите по новия правилник за
организацията и работата на
НС вчера. Още при обсъждане
на заглавието на проекта Па-
вел Шопов от “Атака” се запъ-
на и заяви, че настоява да бъде
изработен съвършено нов до-
кумент.

“Проектът за правилник не
може да бъде изцяло нов, за-
щото това означава да скъса с
десетилетни традиции. Пробле-

Разследването срещу
Цветанов е възобновено

СЪС СКАНДАЛ ЗАПОЧНАХА ДЕБАТИТЕ
ПО НОВИЯ ПРАВИЛНИК ЗА ПАРЛАМЕНТА

граждение в размер на три средномесечни за-
плати в обществения сектор по данни на НСИ. В
момента основната им заплата е 2196 лв.

Решението за замразяване беше гласувано 2
пъти, тъй като първия път едва четирима депутати
от “Атака” бяха в залата. Това предизвика реакци-
ята на Десислава Атанасова от ГЕРБ, която обви-
ни националистите в демагогия и популизъм. Само
преди дни Волен Сидеров искаше минималната
заплата да стане 1000 лв., а сега го няма, аргу-
ментира се тя. Не бяхме в залата, защото в зоната
на сигурност на парламента са се събрали пла-
тени протестиращи от “Фронта за спасение на
Бойко”,отговори Павел Шопов, който нарече така
НФСБ на Валери Симеонов. Междувременно
Волен Сидеров влезе в залата и започна прере-
кания с депутати от ГЕРБ, а Атанасова се оплака,
че била заплашвана от него.

мите на българския парламен-
таризъм не се дължат на про-
блеми с неговия правилник, а
работата на НС няма да се
оценява по него. Политиката
не е въпрос на нови или на
стари хора, а на хора, които
могат да отговорят на общест-
вените очаквания”, подчерта
Янаки Стоилов.

Разправия предизвика и
обсъждането на чл.3, който
гласи, че агенти на бившата
ДС не могат да заемат ръко-
водни постове в НС. Манолова

припомни, че текстът е обявен
за противоконституционен
още през 2009 г. от КС, и пред-
ложи той да отпадне от пра-
вилника. Проф. Станислав Ста-
нилов припомни, че преди
време и Бойко Борисов като
премиер е заявил, че не може
да има лустрация. След раз-
менени обидни реплики меж-
ду депутатите в крайна сметка
текстът отпадна.

Разглеждането на проекта
на правилник продължава и на
днес.
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‘
Êàòî àäâîêàò, ðàáîòèë äúëãî âðåìå ñ íàêàçàòåëíî
ïðàâî, ïîâåäåíèåòî íà Öâåòàíîâ å òèïè÷íî
çà ïðåñòúïíèê. Âñè÷êè ïðåñòúïíèöè îòðè÷àò,
äàæå òåçè, êîèòî ñà âêàðàíè â çàòâîðà

МИХАИЛ ЕКИМДЖИЕВ РАЗПОЗНАВА ТИПИЧНИ
ПРОЯВИ В ПОВЕДЕНИЕТО НА БИВШИЯ ВЪТРЕШЕН МИНИСТЪР

П
26,9 млн. лв. отдели МС за социални мерки26,9 млн. лв. отдели МС за социални мерки26,9 млн. лв. отдели МС за социални мерки26,9 млн. лв. отдели МС за социални мерки
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МИНИСТЪР-ПРЕДСЕДАТЕЛЯТ:

Ситуацията в страната
не е била по-зле никога
Рисковете за допълнителен дефицит са в размер на 2,4% от БВП, посочи финансовият министър

Мога да твърдя аргументирано, че
никога ситуацията в страната не е била
по-зле. Не говоря само за цифри, а и за
състояние на бизнес климата, отчаянието
в гражданите и структурните проблеми,
трупани в различни звена на публичния
сектор. Това заяви министър-председате-
лят Пламен Орешарски на първата си
официална пресконференция. За това
състояние в държавата той е информирал
и европейските посланици.

Премиерът напомни, че е поел анга-
жимент, записан и в програмните наме-
рения, да уведоми коректно, без пропа-
гандни елементи, обществото за фактиче-
ското състояние. Споделеното до момен-
та били лични по-общи впечатления. Не
бих си позволявал и няма да правя пропа-
ганда с цифри или без цифри, категори-
чен бе Пламен Орешарски.

“Ако ме попитате кога ще достигнем
средноевропейските доходи, срокът е
доста дълъг, ако ме попитате кога ще се
усетят първите признаци, че ситуацията
се подобрява, можем да говорим и за по-
кратки срокове. Не бих споменал точен
времеви период поради конкретните ри-
скове”, допълни Орешарски.

Не заварваме цветуща финансова си-
туация, посочи и финансовият министър

19 областни управители, ко-
ито заемаха  постовете си от
мандата на предишното прави-
телство, бяха освободени вче-
ра на първото заседание на ка-
бинета “Орешарски”. До изби-
рането на титуляри с временни
областни управители ще са
Благоевград, Бургас, Велико
Търново, Видин, Враца, Габро-
во, Кърджали, Кюстендил, Ло-

Веселка ВЕНКОВА 1% от БВП, каза Чобанов.
Финансовият министър се надява с

бързи мерки в социалната и демографска-
та политика правителството да даде сиг-
нал, че изпълнява обещанията от програм-
ните документи и всичко става чрез пре-
разпределение на средства в съществува-
щите бюджети. Вратата към допълнителни
разходи в момента не може да се счита
отворена, отсече той.

Когато не достига цялото, преразпре-
делението смекчава само някои най-ост-
ри въпроси, но не ги решава, подчерта
премиерът.

Петър Чобанов. Към момента рисковете са
за допълнителен дефицит в размер на 2,4%
от БВП: 1,4% над 1 млрд. лв. от неизпълне-
ние от приходи и още милиард от допълни-
телни разходи, които са били отлагани във
времето, за да бъдат направени от следва-

що правителство, или недобре планирани.
Проблем според Чобанов са не само про-
срочени задължения, но и постъпващи
искания от отделните ведомства за
допълнителни разходи. Общата сума е в
размер на 830 млн. лв., което е още над

През следващата седмица ще има
среща със синдикатите, работодате-
лите, неправителствения сектор, за
да се сформира работна група за
преглед на регулаторните режими
на бизнеса и намаляване на адми-
нистративните такси, посочи Оре-
шарски. Той обеща “пълна инвента-
ризация на съществуващите режи-
ми, за да преценим кои могат да
бъдат облекчени или премахнати”.
Планираните промени в Закона за
обществените поръчки да бъдат
подложени на обществена диску-
сия ще настоява премиерът, за да
може цялото общество да има
“една доза повече увереност, че
конкурсите са истински”.

Министерството на вътрешните работи
показа сериозни дефекти в работата в
последните 4 години и няма да се
съглася да продължи да работи по този
начин. Аз лично няма да се съглася да
продължи да работи така. И ако някой
счита, че то е било в идеално състоя-
ние през последните 4 години, може да
продължи да занимава нашите партньо-
ри. Аз ще се опитам пред тях да
аргументирам обратното, че “МВР
трябва да започне да работи в интерес
на хората и да видим по-отчетливи
резултати от неговата дейност, като за
тази цел са необходими промени, които
в момента извършваме”.
Всяко ново правителство има известно
основание - системи, които счита, че не
работят добре, да се опита да ги
преподреди, за да заработят в съответ-
ствие с целите, които е поело пред
обществото. Опитът за натрапване на
идеализирани стари структури, които
всички се убедихме, мисля, че дават
дефекти, не е за насърчаване, отсече
Орешарски. Не са обсъждани никакви
имена за шеф на ДАНС, каза преми-
ерът. В зависимост от това, кога ще
бъде приет законопроектът за измене-
ние и допълнение на Закона за
Държавна агенция “Национална сигур-
ност” в парламента, ще се реши и този
въпрос. В момента не бива да се
спекулира с никакви имена, посъветва
Орешарски, рано е за имена.

Правителството одобри пакет, с който
да бъдат обезщетени майките с малки
деца, родителите на първокласници и
семейства на енергийни помощи, на обща
стойност 26,9 млн. лв. Парите ще дойдат
изцяло от преразпределение на бюдже-
тите на НОИ и МТСП, съобщи социалният
министър Хасан Адемов.

Одобрените мерки са част от неот-
ложните мерки на правителството. Основ-
ният мотив е допълнителна социална
подкрепа на най-засегнатите от социал-
но-икономическата криза в България,
посочи Адемов.

По Закона за семейни помощи за
деца родителите на първокласници ще
бъдат подпомогнати с 250 лв. От 2008 г.
досега те получаваха по 150 лв. преди
първия учебен ден. Социалният министър
посочи, че тази помощ е насочена към
семействата с ниски доходи и има за цел
предотвратяване на ранното отпадане от
училище. Помощта се дава на семейства,
в които доходът на член от домакинство-
то не надвишава 350 лв. Доходен крите-

При справянето с предсто-
ящите предизвикателства и
при по-нататъшното осъще-
ствяване на европейската
идея България и занапред
може да разчита на

КАБИНЕТЪТ ОСВОБОДИ 19 ОБЛАСТНИ УПРАВИТЕЛИ
веч, Монтана, Перник, Плевен,
Русе, Сливен, Смолян, Софий-
ска област, Стара Загора,
Търговище и Шумен. Със
задълженията бяха натоварени
заместници на досегашните
областни управители.

Титулярните областни упра-
вители Пламен Орешарски ще
съгласува с парламентарните
сили, подкрепящи кабинета.

“Нямам толкова широк кръг по-
знати във всички области на
страната, за да бъдат само и
изцяло мои предложения”. Така
отговори премиерът на въпрос
на ДУМА за принципа на на-
значенията.

Зам.-министрите, които ще
бъдат назначени до седмица,
също ще бъдат съгласувани с
парламентарните сили, съобщи

премиерът. За тях обаче имало
повече кандидати, отколкото
били бройките, и трябвало да
се съобразят професионалните
качества на всеки с ресорите,
за които ще отговаря. “При за-
местник-министрите ще следва-
ме логиката за съставяне на ка-
бинета, ще има на първо място
професионалисти в една сфе-
ра”, категоричен бе Орешарски.

Премиерът:
МВР няма повече
да работи така
Веселка СПИРИДОНОВА

26,9 млн. лв. отдели МС за социални мерки

АНГЕЛА МЕРКЕЛ:

МОЖЕТЕ ДА РАЗЧИТАТЕ НА ПОДКРЕПАТА
НА ФЕДЕРАЛНОТО ПРАВИТЕЛСТВО

подкрепата на федерално-
то правителство. Това
пише федералният канц-
лер на Германия Ангела
Меркел в телеграма до
премиера Пламен Орешар-

ски, в която го поздравя-
ва за избирането му
начело на българското
правителство. “България и
Германия са свързани
чрез взаимно приятелство,

а същевременно са партнь-
ори в ЕС и НАТО. За
отговорната ви задача ви
пожелавам късмет и
успех”, се казва в телегра-
мата на Ангела Меркел.

Веселка ВЕНКОВА

рий няма за семействата на деца с ув-
реждания и децата с един родител. Аде-
мов съобщи, че помощ ще получат се-
мействата на 45 000 първокласници, или
2/3 от всички деца, които тръгват за първи
път на училище. Тази мярка ще струва
допълнително 4,9 млн. лв.

Обезщетението за отглеждане на дете
между 1 и 2 години ще бъде увеличено
от 240 на 310 лв. още от 1 юли. Крайното
решение за майчинските ще бъде взето
от НС, където е в ход обсъждане на за-
конови промени, но препоръката на МС
е увеличението да влезе в сила от 1 юли.

За увеличението ще бъдат необходими
допълнително 17 млн. лв. до края на го-
дината, които се очаква да дойдат от ико-
номии в бюджета на НОИ.

Разширява се кръгът на хората, които
ще имат право на помощ за отопление от
65 лв. месечно в зимните месеци. Доходът,
до който се отпуска енергийна помощ, се
увеличава средно с 15 лв. за 16-те групи
правоимащи и така за новия отоплителен
сезон 270 000 души и семейства ще бъдат
обхванати. За сравнение сега право на
помощ имат около 210 000. За мярката
допълнително са отпуснати 5 млн. лв.

За новото Министерство на ин-
вестиционното планиране пре-
миерът посочи, че щатът му ще
е малък и за сметка на местата
в други министерства.

В нито едно министерство не
са увеличени съветници, във
всички по-големи министерства
ще има по трима зам.-минист-
ри, а в останалите по двама,
обясни Орешарски.

Снимки Мариета ТОМОВА
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Опасно свлачище тревожи жителите в
района на ОУ “Никола Обретенов” в

Русе, където учат над 280 деца. От
дъждовете и топенето на снеговете

тротоарът на улицата е пропаднал и
пешеходците трябва да вървят по

платното, където има оживен трафик
от автомобили

2,4 по Рихтер
до Кресна

Земетресение с магнитуд
2,4 по скалата на Рихтер бе
регистрирано на територията
на България, съобщиха от Гео-
физичния институт на БАН.
Земният трус е усетен в 6.46
ч. вчера сутринта с епицентър
близо до главен път Е-79 между
Кресна и Симитли, с дълбочина
16 км. Според Европейския се-
измологичен център земетре-
сението е с магнитуд 2,2 по
скалата на Рихтер и с епи-
център на 9 км североизточно
от Стара Кресна, на 22 км
югоизточно от Благоевград и
на 93 км южно от София, с
дълбочина 2 км. Няма данни за
пострадали и материални
щети.

Двама станаха
жертва на
телефонни измами

Двама души станаха жертва
на телефонни измами в Ка-
занлък. Във вторник е подаден
сигнал от 79-годишен казанлъ-
чанин, че същия ден на домаш-
ния му телефон се е обадил
мъжки глас, представящ се за
полицай. Той заявил, че синът
на потърпевшия е блъснал с ко-
лата си дете, което е почина-
ло, и за да не влезе в затвора,
трябва да се предадат пари.
Пред блока си възрастният мъж
предал на непознат 1550 лв. В
същия ден е получен и сигнал
от 90-годишна жена, че на до-
машния й телефон се е обадил
мъж, представящ се за доктор
Начев. Той казал, че дъщеря й
си е счупила крака и трябва да
й бъде направена операция,
струваща 11 000 лв. Казанлъ-
чанката заявила, че разполага
със 7000 лв., които предала на
непознато лице.

Откриха наркотици
в куриерска пратка

Наркотици бяха открити в
куриерска пратка в Стара Заго-
ра във вторник. Непосредствено
след получаване на пратка от
куриерска фирма полицейските
служители са задържали 29-го-
дишния Е.Е. от Стара Загора.
Извършен му е личен обиск, при
който е установено, че получе-
ната от него пратка съдържа 35
г марихуана и 5 таблетки амфе-
тамин. В жилището на Е.Е. е
извършено претърсване, при ко-
ето полицаите намерили още
наркотични вещества.

Снимка БГНЕС

а граничния пункт в Дуранку-
лак вчера се събраха проте-
стиращи от България и Румъ-
ния, обединени от общия ло-
зунг “Добруджа е една, вода-

Северна и Южна Добруджа
обединени срещу шистовия газ

Снимкa ПРЕСФОТО/БТА

Простестиращите срещу шистовия газ от България и Румъния бяха категорични,
че няма да допуснат неговия добив

Н
Дана РУСЕВА

та е една” и с искането да не се допу-
ска проучване за наличие и добив на
шистов газ. Протестиращите на Дуран-
кулак от Добрич и Вама Верде бяха
загърнати със знамената на двете
държави. Добричлии бяха посрещнати
с химна на България.

“В Румъния се води борба срещу
падналия мораториум за проучване и
добив на шистов газ, за което вече
имало издадени разрешителни, за
България се настоява за закон за за-
брана на добив на шистов газ”, аргу-
ментираха протеста си организаторите.

Специална конференция, на която
да се обсъди приемането на закон за
забраната на добив на шистов газ в
България, ще организират протестира-
щите в Добрич, които през 2011 г. при-
нудиха парламента да приеме морато-
риум, каза Пепа Рашева, координатор
на протестите в Добрич. На нея ще
бъдат поканени министърът на околна-
та среда и водите, депутати от региона,
научни работници и представители от
Румъния. Целта е да не се допусне
проучване за шистов газ в Североиз-
точна България чрез метода хидравлич-
но разбиване, каквито разрешения има
вече в Румъния и то в близост до

българската граница.
“Разрешението за такава дейност

ще унищожи подземния водоносен
слой на Добруджа, а цяла Североиз-
точна България разчита на вода чрез
изпомпване. Подземното езеро стига
чак до Молдова и Украйна. Затова под-

крепяме протестиращите в Румъния”,
добави Рашева. “Нарушени са европей-
ски конвенции, за да дават разреши-
телни в Румъния за проучване за шис-
тов газ, трябва да има съгласуване с
България като съседна страна”, каза
Синтия Недялкова от Добрич.

яма окончателно реше-
ние относно обявяване-
то на въоръженото кри-
ло на “Хизбула” за те-

Вигенин променя
курса на България
в Близкия изток

Н
Доказателствата за участието на групировката в атентата
в Сарафово не са категорични, смята външният министър

рористична организация. Това
обяви вчера външният ми-
нистър Кристиан Вигенин.
Според него доказателствата
за участие на “Хизбула” в атен-
тата в Сарафово миналата
година не са категорични,
въпреки че има косвени сле-
ди. На този етап събирането
на доказателства ще про-
дължи, категоричен бе ми-
нистърът.

Вигенин смята да ревизи-
ра българската политика по
отношение на кризата в Си-
рия към “по-умерен подход”,
който би подхождал повече на
страна като България. “Като

цяло нашата позиция няма да
бъде променена. Има обща
позиция на Европейския съюз,
ние я подкрепяме. Ще има
нужда от корекции ангажи-
ментът, който България има в
този процес. България все пак
трябва да съобрази своя анга-
жимент като държава да бъде
реален фактор с възможнос-
тите да гарантира сигурността
на страната и на гражданите”,
посочи Вигенин.

 “Така че, ако питате ще
се събира ли сирийската опо-
зиция отново в България, и то
пред медиите, бих казал по-
скоро не. Умерен подход не
означава липсата на позиция,
означава да имаме ангажи-
мент, който отговаря на наши-
те възможности като държава”,

каза външният министър.
Вигенин коментира и ситу-

ацията, която е заварил в Ми-
нистерството на външните ра-
боти. “Няма нещо шокиращо,
но има сериозни проблеми.
Огромното намаление на бю-
джета е от голямо значение.
Ограничават се възможности-
те за стимулиране на служи-
телите. Трудно се задържат
професионални кадри, ако не
се гарантира добро заплаща-
не”, смята външният министър.

“Ще има промени в струк-
турата, но няма да избързва-
ме. Има работна група, която
работи още преди смяната на
правителството. Центърът на
нашата политика е Брюксел.
Нашият глас трябва да се чува,
а това не беше съвсем видно

при предишното правителство.
България трябва да си дава
ясна сметка за своите възмож-
ности. Начинът, по който
България ще се идентифици-
ра, вероятно леко ще се моди-
фицира. Балканите и Черно-
морският регион също са мяс-
то, където трябва да се чува
нашата дума”, смята Вигенин.

Външният министър засега
не смята, че трябва да пре-
поръчва да не се пътува за
Турция. “Няма индикации, че
протестите прерастват в не-
управляема ситуация. Ако се
наложи, ще има допълнител-
ни препоръки. Не ми се струва
разумно български граждани
да се включват в тези протес-
ти. Те са национален въпрос
на Турция”, заяви Вигенин.

ронзов паметник на любимия на поколе-
ния българи актьор Георги Калоянчев ще
бъде издигнат в Морската градина на род-
ния му град Бургас. Проектът е на скулпто-
ра проф. Георги Чапкънов, а изграждането
е инициирано от асоциацията, основана в
подкрепа на кандидатурата на Бургас за
Европейска столица на културата, чиито
учредители са кметовете на тринадесетте
общини от Бургаска област. Асоциацията
се ангажира с организиране на цялостна-
та процедура по изграждане на паметни-
ка и с набиране средства за реализация-
та му. Монументът ще бъде поставен при
подхода на Летния театър, в близост до
бюста на другата театрална и филмова
икона Апостол Карамитев. Освен спечел-
ване битката за Европейска столица на
културата през 2019 г. целта на асоциаци-
ята е да се развива и промотира културно-
то многообразие на целия регион.

Министърът на
вътрешните работи
Цветлин Йовчев се е
срещнал с лидерите
на синдикалните ор-
ганизации в МВР. На
срещата той е пред-
ставил идеите за
предстоящи реформи
в МВР и сектора “Си-
гурност”. Йовчев е
направил преглед на
организационното и
финансовото състоя-
ние на системата и на
приоритетните насоки
за работа.

На срещата е би-
ло обсъдено и взаи-
модействието със

Цветлин Йовчев се срещна
със синдикатите в МВР

синдикалните органи-
зации. Промените и
начинът, по който те
ще рефлектират върху
състава, ще бъдат дис-
кутирани предварител-
но със синдикалисти-
те, посочват от МВР.
Подобряването на ус-
ловията на труд и мо-
тивацията на служите-
лите, въвеждането на
ясни критерии за ка-
риерно развитие и раз-
ширяването на въз-
можностите за обуче-
ние ще бъдат приори-
тет, пише в съобщени-
ето. Обсъжданите към
момента промени ня-

ма да доведат до
уволнение на служи-
тели, добавят от мини-
стерството. Всички
обществени поръчки,
които са свързани със
социални дейности,
ще бъдат съгласува-
ни със синдикатите, е
поел като ангажимент
министър Йовчев.

На следващата
среща ще бъдат об-
съдени социалните
проблеми, които сто-
ят за решаване. В
срещата са участва-
ли председателите на
шестте синдикални
организации.

ИЗДИГАТ ПАМЕТНИК
НА КАЛОЯНЧЕВ В БУРГАС

Б
Красимир КРЪСТЬОВСКИ
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„Искър” и „Панчарево” на
протест срещу  ново гробище

Ж
Софиянци обвиниха Фандъкова в съзнателни
опити да влоши градската среда

ителите на столич-
ните райони “Искър”
и “Панчарево” ско-
чиха срещу реше-

нието на Столичния общински
съвет местност Лимонкьовица
да се използва за нов гроби-
щен парк. На пресконферен-
ция вчера недоволните софи-
янци обвиниха СОС и кмети-
цата Йорданка Фандъкова в
съзнателни опити да влошат
градската среда.

Възмутените граждани
обясниха, че тази местност е

единственият възможен вари-
ант за развитие на жилищно-
то строителство в село Кази-
чене и категорично се обяви-
ха против плановете на Сто-
личната община. Те настояха
да отпадне веднага проектът
за изменение на устройстве-
ния план в областта, а теренът
от 72 хектара в Лимонкьови-
ца да се предвиди законово
за жилищно комплексно заст-
рояване. Гражданите изпрати-
ха и писмо до председателя
на СОС Елен Герджиков и до

заместника му Вили Лилков.
В общинския съвет явно

имат проблеми с комуникаци-
ята с гражданите, както и с
подобряването на градската
среда, смятат недоволните
столичани. Те обвиниха об-
щинските съветници във взе-
мане на решения за проме-
ни, които са “икономически
неизгодни, екологично непри-
емливи и транспортно не-
ефективни”.

Столичани припомниха
проекта за обновяване на

участъка около телевизионна-
та кула, за който според тях е
заплатено в пъти повече от
необходимото. “Фандъкова е
съучастник в процедура за от-
клоняване на средства от бла-
гоустройствени проекти”, каза-
ха жителите на “Искър” и “Пан-
чарево”. Според тях злините в
София идват от неадекватното
поведение на СОС. “Градът е
задръстен, защото го управля-
ват задръстени хора”, катего-
рични бяха софиянци.

Хората от “Искър” и “Пан-
чарево” не за първи път изра-
зяват недоволство срещу пла-
новете на общината да напра-
ви гробище в Казичене. През

2010 г. те излязоха на протест
и заплашиха да блокират ли-
нията.

 В края на май главният
архитект на София Петър Ди-
ков алармира, че столицата е
изправена през сериозна кри-
за за гробни места. Той срав-
ни ситуацията с проблема с
боклука, който възникна пре-
ди няколко години. Тогава се
справихме с балиране, докато
в случая с гробните места
няма как да реагираме спеш-
но, каза Диков. Пред съветни-
ците от екокомисията към
СОС тогава той защити проек-
та за изграждане на ново гро-
бище край Казичене.

1040 наказателни постановления
на обща стойност 668 150 лв. са изда-
дени през 2012 г. от въвеждането на
забраната за тютюнопушене на закри-
ти обществени места.

От 1 юни 2012 г. до 31 май 2013 г.
регионалните здравни инспекции са
извършили 215 207 дневни и нощни
проверки в обекти в цялата страна. Мно-
го обекти са проверявани неколкократ-
но с цел проверка на дадените предпи-
сания и отстраняване на допуснатите
нарушения. Извършвани са проверки
както в работни, така и в почивни дни.
Издадени са 2169 предписания и са
съставени 1326 акта за констатирани
нарушения, съобщиха от Министерство-

Нетрадиционна изложба на тема “Детските играчки на миналия век” бе
открита в художествената галерия в Исперих вчера. Посетителите имаха

възможност да видят кукли, колички, камиончета, оловни войничета, плюшени
играчки, музикални инструменти, детски книжки, пъзели

Снимкa ПРЕСФОТО/БТА
БЛИЗО 670 ХИЛ. ЛВ. ГЛОБИ
ЗАРАДИ НЕСПАЗВАНЕ
НА ЗАБРАНАТА ЗА ПУШЕНЕ

то на здравеопазването.
За изминалата година от влизане-

то в сила на забраната инспекторите в
цялата страна са извършили 42 905
проверки в обекти за хранене и раз-
влечение, 25 593 - в детски и учебни
заведения, 50 715 - в лечебни и здрав-
ни заведения. Извършени са 63 660
проверки в други закрити обекти с об-
ществено предназначение.

Преобладаващата част от наложе-
ните актове са съставени предимно за
нарушения на забраната в заведения
за обществено хранене и развлечения
- кафе-барове, кафе-аперитиви, баро-
ве, ресторанти, игрални зали, казина,
както и на работни места.

МЪЖ СЕ САМОЗАПАЛИ
В ДОМА СИ В ДИМИТРОВГРАД

31-годишен мъж от Димитровград се самозапали вчера сутринта в
дома си в квартал “Марийно” в града. Мъжът се залял с бензин и
се подпалил, но бил изгасен от 26-годишната жена, с която живее
на семейни начала. Тя се намирала в съседната стая заедно със

сестрата на пострадалия. Жената успяла да изгаси пламъците с одеяло,
след което повикала “Спешна помощ” и екип на пожарната. Тя е получила
наранявания по ръцете. Мъжът пък е с 30% изгаряния по цялото тяло, но
животът му е извън опасност. Двамата са настанени в болница. Според
семейството самозапалилият се мъж имал психични проблеми.

ДУМА припомня, че последният случай на самозапалване бе от 1 май,
когато мъж посегна по този начин на живота си пред очите на жена си пред
супермаркет. Той почина два дни по-късно. Той бе шестият случай от вълна-
та на самозапалвания от зимните месеци насам.

Българска авиокомпа-
ния предлага спешна ме-
дицинска помощ със спе-
циално оборудван хели-
коптер. Той разполага на
борда си със система за
наблюдение на пациента,
ЕКГ, кардиостимулация и
др. апаратура, необходима
при спешни случаи. Обо-
рудван е със специална
носилка и външна лебед-
ка за извеждане на пост-
радали от трудно достъпни
места.

Засега авиокомпанията
разчита на договорка с
държавните институции,

Дискусия на
тема “Геопо-
литическите
ангажименти
на България
през XXI
век” органи-
зира Нацио-
налният
младежки

клуб на движение “Русофи-
ли”. Тя ще е част от поре-
дицата срещи на младеж-
кия клуб в рамките на
Първия национален форум
“Евразийското пространство:
аргументи и предизвика-
телства”. Дискусията ще
се проведе в Пловдив, от
9,30 ч. в палата 8 на Меж-
дународния панаир в петък.
Гости на събитието ще
бъдат Валентин Вацев,
Боян Чуков, Иво Атанасов.
Поканени за участие са
също така и представите-
ли на бизнеса, академич-
ната общност и творчес-
ката интелигенция.

И в България има въздушна „линейка”
Аида ПАНИКЯН заяви Георги Спасов,

председател на борда на
директорите на “Хели Ер”.
По думите му за пълното
покритие на страната ще е
необходимо изграждането
на около 8 бази за спешна
въздушна помощ. Засега
се водят преговори за 3
бази - в София, Бургас и
Банско. На срещите е било
обсъждано построяването
на площадки за хеликоп-
тери. Според Спасов има
възможности за преглед
на хеликоптерните пло-
щадки и на няколко софий-
ски болници.

Хеликоптерът може да
поддържа скорост от 240

км/ч с продължителност на
полета до 2 часа, може да
осъществява спасителни
мисии на височина до 4500
м и има специално оборуд-
ване за работа в планин-
ски райони. Въздушната
линейка може да бъде из-
ползвана и за незабавно
транспортиране на меди-
цински екипи, органи и ле-
карства в случаите на теж-
ки инциденти.

По думите на Спасов
компанията все още няма
яснота откъде ще вземe ле-
карите, които ще летят с
хеликоптера - в момента се
водят разговори с Центъра
за спешна помощ в София
и с няколко болници за
формиране на такъв екип.
Не е ясно и къде ще бъдат
обучавани медиците.

Разходите за под-
дръжката на един самолет
и 3 хеликоптера за една
година са около 6 млн. лв.

Представител на швей-
царска авиокомпания, за-
ета със спешна медицин-
ска помощ, обясни, че там
60% от услугата се поема
от частни дарения, годиш-
ният бюджет е около 83
млн. швейцарски франка.
Годишно се осъществяват
около 11 000 мисии.

Снимка АВТОРКАТА

тстъпки от цените на 88 лекар-
ствени продукта за болнично
лечение в онкологията догово-
ри НЗОК с притежателите на
разрешение за употребата им.

МЛАДИТЕ
„РУСОФИЛИ”
ПРАВЯТ
ДИСКУСИЯ
ЗА ГЕО-
ПОЛИТИКАТА
НА БЪЛГАРИЯ

О

НЗОК договори
отстъпки за
цените на 88
лекарства за рак

Това са противотуморни лекарствени про-
дукти, които се прилагат при клиничните
процедури за “Системно лекарствено
лечение при злокачествени заболявания”
и “Диспансерно наблюдение при злока-
чествени заболявания”, както и при 10
клинични пътеки, поясниха от касата.

НЗОК е договорила с 30 фирми, участ-
вали в процедурата, отстъпки в цените на
лекарствата в размер от 0,3% до 77%. За
14 медикамента отстъпките са от 40% до
77%, за 44 - до 5%.

Договарянето се извърши по “Методи-
ка за договаряне на отстъпки от стойност-
та за лекарствените продукти, предназ-
начени за лечение на злокачествени за-
болявания в условията на болнична ме-
дицинска помощ и заплащани от НЗОК
извън стойността на съответните клинич-
ни пътеки/процедури”, която е утвърдена
от Надзорния съвет на НЗОК.

Покана за участие в договарянето
беше изпратена до 70 фирми, притежа-
тели на разрешение за употреба на 350
лекарствени продукта. Процесът по до-
говаряне на отстъпки не е ограничен с
краен срок.
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До дни получаваме официалния
руски иск за „Белене”
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Вероятно до края на седмицата или в
началото на другата ще получим офици-
алния иск на руснаците по делото, заве-
дено срещу НЕК от “Атомстройекспорт”
за спирането на проекта АЕЦ “Белене”.
Това коментира преди началото на меж-
дународната ядрена конференция “Бъл-
гарската атомна енергетика - национал-
на, регионална и световна енергийна
сигурност” изпълнителният директор на
Националната електрическа компания
Иво Лефтеров, цитиран от БТА. Той обяс-

До дни получаваме официалния
руски иск за „Белене”
Ако България предприеме конкретни стъпки,
арбитражното производство може да бъде
прекратено, смята вицепрезидентът
на „Атомстройекспорт”

ни, че НЕК ще има три месеца да отгово-
ри и да го опровергае.

Запитан има ли нужда страната от нови
ядрени мощности, специалистът каза, че
имаме такава нужда и винаги ще имаме.
Според него въпросът е кога тя трябва да
бъде създадена и кога да заработи във
времето. Всички много добре знаем, че
голяма част от мощностите, на които раз-
читаме в момента, са изключително стари,
каза още Лефтеров. По думите му тези
мощности малко по малко трябва да бъдат

За първите пет месеца на тази година в сравнение със същия период на ми-
налата година делът на възобновяемите енергийни източници (ВЕИ) в енер-
гийната система на страната достига почти 25 на сто. Това каза по време на
конференцията директорът на Централното диспечерско управление на Енер-
гийния системен оператор Митю Христозов. Той припомни, че задължението
на страната ни е през 2020 г. този дял да бъде 16%. Запитан означава ли
това, че трябва да спираме ВЕИ, Христозов отговори: “Вие го казахте, аз го
поддържам”. Според него нямаме свръхпроизводство на електроенергия. Ос-
новният проблем е, че нямаме потребление. Такива минимални товари от 2200
мегавата потребление в страната като през май нямат прецедент в близките
15 години назад, допълни той. Христозов коментира, че в страната преобла-
даващото потребление е битовото, а делът на индустрията е доста по-малък,
а тъй като в България не е развита битовата газификация, през зимата дос-
тигаме потребление 7000-7400 мегавата, което е изключително от бита, и по
тази причина всички мощности, които имаме, ни трябват. В отговор на въпрос
какво е мнението му за АЕЦ “Белене” Христозов каза, че ако в България
“тръгне индустрията и започнем да се развиваме като Турция с 10 процента
ръст на потреблението, естествено ще ни трябва не само АЕЦ “Белене”, но и,
грубо казано, по една централа като “Контур Глобал” всяка година”.

ДЕЛЪТ НА ВЕИ БИЛ ПОЧТИ 25%

затваряни и подменяни с нови.
В отговор на въпрос какви са шансо-

вете да рестартираме проекта “Белене”
Лефтеров посочи, че това е политически
въпрос и най-скоро ще бъде намерен
неговият отговор. Лефтеров каза още, че
в момента се изключват мощности, защо-
то потреблението е изключително ниско.
Той допълни, че очаква още следващите
няколко месеца увеличение на потребле-
нието и съответно увеличение на износа.
Според него всичко в енергетиката зави-
си от икономиката на държавата и в мо-
мента, в която тя получи някакъв тласък,
нещата ще се оправят.

Ако България предприеме конкретни
практически стъпки, а не прави само дек-
ларации, арбитражното производство за
АЕЦ “Белене” може да бъде преустанове-
но, каза вицепрезидентът на руската ком-
пания “Атомстройекспорт” Генадий Теп-
кян, който участва във форума БУЛАТОМ.
По думите му искът срещу държавата ни

ще бъде около един милиард евро. Теп-
кян посочи, че до края на тази седмица
руската страна вече ще внесе всички до-
кументи в Международния арбитражен
съд. Той коментира, че сумата, за която е
искът, е на база на точни разчети и не
може да бъде променяна произволно.

Времето минава и стойността на про-
екта “Белене” се повишава, но не мисля,
че увеличението е много голямо, посочи
Тепкян. Той уточни, че Русия няма нови
условия за изпълнението на централата.
По думите му е необходимо да се намери
инвеститор, без значение дали ще бъде
руски, американски, или от Западна Ев-
ропа. Тепкян коментира, че готовият про-
ект на руската страна е сред най-безо-
пасните и евтини в света. Според него
строителството на “Белене” може да за-
почне още през 2015 г. Тяпкин каза, че
оборудването за два блока на централа-
та е изцяло готово и може веднага да
бъде транспортирано до България.

Всички членове на Държавна-
та комисия за енергийно и
водно регулиране (ДКЕВР) са
подали оставки, някои от ос-
тавките са подадени по-рано,
тази сутрин (вчера - б.р.) пред-
седателят Евгения Харитонова
също е подала оставка. Това
заяви министър-председателят
Пламен Орешарски на пре-
сконференция след заседани-

Заради намаления износ на
ток се обмисля да бъде спрян
единият от блоковете на АЕЦ
“Козлодуй”. Другият вариант е да
бъдат намалени мощностите и на
двата блока, съобщи Митю Хрис-
тозов от Електроенергийния сис-
темен оператор (ЕСО).

Спирането на някой от блоко-
вете на АЕЦ “Козлодуй” не тряб-
ва да е решение на проблема с
ниското вътрешно потребление
на електроенергия. Необходимо
е да се търсят други варианти.
Това заяви Валентин Николов,
изпълнителен директор на АЕЦ
“Козлодуй”, пред “Фокус”. Нико-
лов обясни, че сред предложе-
ния, заложени в презентация на
Централното диспечерско управ-
ление към ЕСО за справяне на

Заетите в българската ико-
номика през първото тримесе-
чие на годината са 3.188 млн.
души, като всеки от тях е изра-
ботил по 5199 лв. за времето
от януари до март, показват
данните на Националния ста-
тистически институт.

БВП на един зает за пери-
ода се увеличава с 0.7% в срав-
нение със същото тримесечие
на предходната година, като на
час един работещ произвежда
средно по 12.7 лв.

Най-висока е производи-
телността на труда в индустри-

инистърът на финансите Петър Чобанов освободи по взаимно
съгласие Теменужка Петкова от длъжността изпълнителен
директор на Агенцията за държавна финансова инспекция
(АДФИ) и назначи на позицията Гинка Драганинска, съобщи-
ха от Министерството на финансите.
Драганинска има висше икономическо образование, специ-
алност финанси и кредит, както и редица специализации в
областта на организацията и технологията на финансовите
ревизии, имуществената отговорност, развитие на човешките
ресурси и други. Тя е дългогодишен ревизор в системата на
държавния финансов контрол. Била е директор на Агенция за
държавна финансова инспекция, а след това до настоящия
момент е била заместник-директор на агенцията.

Всички членове на ДКЕВР подадоха оставка
ето на Министерския съвет
вчера. Министърът на икономи-
ката, енергетиката и туризма
Драгомир Стойнев е доклад-
вал на заседанието на Минис-
терския съвет за подадените
оставки. “Енергетиката се на-
мира в много тежко състоя-
ние. Към днешна дата, мога
да ви уверя с малко по-го-
ляма степен на сигурност, че

няма да допуснем ново уве-
личение на цени, а дори с
риск леко да избързам - имам
надежди, че в следващите
седмици може да имаме и по-
добри новини”, каза Орешар-
ски. Оставката на Евгения
Харитонова е правилен акт,
защото тя нямаше нашето
доверие. Това каза пред жур-
налисти народният представи-

тел от Коалиция за България
Явор Куюмджиев, предаде
агенция “Фокус”. “Тя беше
заместник-министър в прави-
телството на ГЕРБ”, допълни
той и припомни, че Харитонова
е била назначена като трети
шеф на ДКЕВР след поредица
скандали с предходните два-
ма. Според Куюмджиев - тези
чести смени, са в нарушение

на независимостта на регула-
тора. Народният представител
от ГЕРБ и бивш министър на
икономиката, енергетиката и
туризма Делян Добрев също
коментира оставката на Хари-
тонова и обясни: “Не съм чул,
не съм говорил с нея, от вас
разбирам. Не знам защо
Харитонова иска да напусне
регулатора”.

Обмисля се спиране на единия
от блоковете на АЕЦ „Козлодуй”

М
Смениха шефа на АДФИ

кризата с ниското потребление
на електроенергия, е това за спи-
ране на някой от блоковете на
АЕЦ “Козлодуй” за периода от
пролетта до есента. По думите на
Николов обаче не съществува
такава нормативна уредба, която
да задължи спирането на блок на
АЕЦ “Козлодуй” от пролетта до
есента. “При евентуално спира-
не, по този начин ще бъдат раз-
местени горивните цикли на ре-
актора, което означава, че в да-
ден момент през зимата е веро-
ятно да се стигне до спирането
на тези цикли и необходимостта
от тяхното презареждане”, каза
Николов. “Това ще е пречка, тъй
като през зимата ще има базово
търсене на електроенергия”,
допълни той.

алния сектор, показват данни-
те. Там брутната добавена
стойност (БДС) средно на един
зает е 5731.1 лв., като един
работник произвежда стойност
за 13.5 лв. на час. В сектора на
услугите всеки зает произвеж-
да средно 4173.6 лв. БДС, като
за един отработен човекочас
се създават средно 9.7 лв. от
текущия обем на показателя.

Най-ниска е производител-
ността на труда в аграрния сек-
тор - 1152.3 лв. БДС на един за-
ет и 3.7 лв. за един човекочас.

Прави впечатление, че през

първото тримесечие на тази го-
дина произведеното от един
работещ значително се е уве-
личило. Ако през същия пери-
од на миналата година един
зает в икономиката е създавал
блага за общо 4943.1 лв., то в
края на март тази година
същият този работник е произ-
вел за 5199 лв. Общият брутен
вътрешен продукт през първо-
то тримесечие на 2013 г. възли-
за на 16 577 млн. лв. по текущи
цени. На човек от населението
се падат 2 277 лв. от стойност-
ния обем на показателя.

ЗАЕТИТЕ В ИКОНОМИКАТА
СА БЛИЗО 3,2 МЛН. ДУШИ
ЗАЕТИТЕ В ИКОНОМИКАТА
СА БЛИЗО 3,2 МЛН. ДУШИ
ЗАЕТИТЕ В ИКОНОМИКАТА
СА БЛИЗО 3,2 МЛН. ДУШИ
ЗАЕТИТЕ В ИКОНОМИКАТА
СА БЛИЗО 3,2 МЛН. ДУШИ
ЗАЕТИТЕ В ИКОНОМИКАТА
СА БЛИЗО 3,2 МЛН. ДУШИ



ЧЕТВЪРТЪК 6 ЮНИ 2013

www.duma.bg
77777ÏÐÀÊÒÈ×ÍÎ ÇÅÌÅÄÅËÈÅ

Ã‡ÚÂË‡ÎËÚÂ Ò‡ ÓÚ ·˛ÎÂÚËÌ‡ ì¿„Ó ÃÃî, ËÁ‰‡‚‡Ì ÓÚ ì»ÌÚÂÎÂÍÚ  ÓÌÒÛÎÚ œÎ˛Ò - ÷Ãî ≈ŒŒƒ, ¿‰ÂÒ: —ÓÙËˇ, ÔÍ 962, e-mail: office@intellect-consult.com, ÚÂÎ: +35902 4414746, Ù‡ÍÒ: 0884 12 35 90

WWW.INTELLECT-CONSULT.COM

З
Ъ

Р
Н

Е
Н

И
 
П

А
З

А
Р

И

ърненият пазар в цялата
страна е изключително
слаб. Погледите са насоче-
ни към новата реколта и

Слаб зърнен пазар
два месеца. През изминалата седмица
се отчита единствено слаба промяна на
цените в Югоизточна България, но
трябва да се отбележи, че там количе-
ствата са на изчерпване. През измина-
лата седмица сравнително активна
беше търговията със слънчоглед, и то
поради факта, че в момента има износ
към Турция.

Не се отчита търсене на фуражна
пшеница и ечемик. Слаб е пазарът на
рапица.

Това е и основната причина да няма
промяна в цените в продължение на

ЗЗЗЗЗ
прогнозите за евентуалното про-
изводство.

Към 27 май хлебната пшеница
се търгува в повечето райони на
страната на малки партиди, и то
предимно на вътрешния пазар.

СЪСТОЯНИЕ НА ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАРСЪСТОЯНИЕ НА ВЪТРЕШНИЯ  ПАЗАР

АКТУАЛНА ЦЕНОВА ИНФОРМАЦИЯ КЪМ 27.05.2013 г.

Цените на зърното в страни-
те от ЕС регистрираха спад
под влиянието на редица
фактори. В САЩ фючърсите
на зърното също регистрира-
ха спад.
Позитивните оценки за
размера на производството,
благоприятните метеороло-
гични  прогнози за времето
в Украйна и Русия, а също
така и в САЩ, доведоха да
спад в цените.
Френската хлебна пшеница
се оферираше за износ по
243 евро/т ФОБ Руан или
това  представлява намале-
ние със 7 евро/т спрямо
предходната седмица.
Царевицата поевтиня до
220 евро/т ФОБ Бордо. На
борсата в Будапеща цените
на основните зърна към
27 май бяха както следва:
хлебна пшеница - 237 дол./т;
фуражна пшеница -
230 дол./т; царевица (юли) -
257 дол./т; фуражен ечемик
(авг.) - 237 дол./т.
В Русия и Украйна котиров-
ките също отбелязаха спад.

Средната цена пшеницата
с високи хлебопекарни каче-
ства се запазва на ниво от 426

лв./т без включено ДДС. Леко
повишение е отчетено в обла-
стите Бургас и Сливен. Макси-
малната стойност, на която се
изкупува хлебната пшеница, е
450 лв./т, а най-ниски цените
остават в областите Разград и
Русе - до 410 лв./т.

Търговията с пшеница с нис-
ки хлебопекарни качества е
вяла и изкупната цена се за-
пазва на ниво от 413 лв./т без
ДДС. В областите от Южна
България цената е доста по-
висока от средната за страната
- сделки се сключват на нива
до 440 лв./тон без ДДС. В обла-
стите Монтана и Видин изкуп-
ната цена достига до 400 лв./т.

Фуражният ечемик е изчер-
пан като количества и оферт-
ни цени са регистрирани само
в 6 области на страната. Сред-

МЕЖДУНАРОДНИ ЦЕНИ

М
еждународният пазар на зърнени култури бе
отново в очакване на актуализираните прогнозни
данни относно състоянието на световния зърнен
баланс за сезон 2013/2014 г. В регулярния
доклад на Министерството на земеделието на
САЩ, публикуван на 10 май, бяха потвърдени
очакванията за рекордно високи добиви при
царевицата - 396 млн. тона в САЩ и 966 млн.
тона в световен аскепт. Украйна прогнозира
също така високи добиви от царевицата и очаква
производство от 26 млн. тона, което представлява
значителен ръст спрямо 2012/2013 г. като цяло
бяха потвърдени оценките от Световния съвет по
зърно за рекордно производство на хлебно и
фуражно зърно. Според доклада световното
производство на пшеница се очертава да достиг-
не до 700 млн. тона.  Прогнозите са базирани на
позитивните оценки за по-високи добиви в стра-
ните от Черноморския регион - Русия, Казахстан,
Украйна, а също така и за страните от ЕС. Очак-
ванията са свързани с размера на реколтата: ЕС
- 138.8 млн. тона; Русия - 56 млн. тона; Украйна -
22 млн. тона; Казахстан - 15 млн. тона през 2013/
2014 г. Естествено се налага и очакването за по-
голям размер на преходните запаси и тенденция-
та за спад на цените.

Изкупните цени на хлебната
пшеница в Украйна гравити-
раха около 237 дол./т,
а в Южните региони на
Русия пшеницата се търгу-
ваше по 290-310 дол./т.
В Англия цените на
фючърсите при пшеницата
от новата реколта се устано-
виха на нива от около
180 паунда/т.
Според търговски източници
тези дни Турският зърнен
борд (ТМО) проведе между-
народен търг за износ на
240 хил. тона пшеница.
Максималната цена, реали-
зирана в хода на тръжната
процедура, възлезе на
$286,56 за тон FOB и е
предложена от компания
Nidera. По нея са купени
10 000 тона пшеница.
Анализаторите отбелязват,
че съгласно прогнозата на
Световния съвет по зърното
през настоящия стопански
сезон Турция ще натовари
за износ 3,2 млн.т пшеница,
което отговаря на миналого-
дишния резултат.

ната цена за страната към 27
май остава 428 лв./т без ДДС.
В област Ст. Загора има склю-

чени сделки на цена от 480
лв./т. Търговия с пивоварен
ечемик не е отчетена в стра-
ната.

Търговията с царевица е
относително спокойна и цена-
та остана стабилна през целия
месец май. Средната цена за
страната е 383 лв./т без ДДС.
В областите Пловдив и Пазар-
джик сделки се сключват в це-
новия диапазон от 420-450 лв./
т без ДДС. В Русе, Силистра и
Разград сделки се сключват в
интервала 360-370 лв./т.

Сравнително активна е
търговията със слънчоглед.
Средната цена за страната е
805 лв./т без ДДС. В областите
Варна и Плевен сделки се
сключват в ценовият диапазон
от 750-850 лв./т. Най-висока
цена е отчетена в област Па-
зарджик - 950 лв./тон без ДДС.
Сравнително ниски ценови
нива се отчитат в областите
Монтана и Враца - до 800 лв./
т без ДДС.
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Най-богатите известни
двойки в света

Някои двойки имат късмета и двамата в тях
да са богати и известни. Заедно те контролират
огромно състояние. В последните 12 месеца
много подобни двойки се разпаднаха - Том Круз
и Кейти Холмс, Аштън Кътчър и Деми Мур, Хайди
Клум и Сийл и др. Барак и Мишел Обама са чак
на 63-то място с 12 млн. долара. Останалите двой-
ки обаче изглежда забогатяват все повече и
повече. В класацията попадат двойки, при които
и двамата са били богати или известни преди
брака. Вижте кои са най-богатите известни двой-
ки в света:

1. Салма Хайек и
Франсоа Анри Пино -
15.085 млрд. долара.
Нейните пари са нищо
в сравнение с негови-
те, но Салма бе светов-
ноизвестна актриса
още преди брака им.

2. Режисьорът Сти-
вън Спилбърг и актри-
сата Кейт Кепшоу -
3 млрд. долара.

3. Актрисата Ума
Търман и Арпад Бусон
- 1.045 млрд. долара.
Той е президент на EIM
Group. Преди актриса-
та той излизаше с топ
модела Ел Макферсън.

4. Джанет Джексън
и Уисам Ал Мана - 1.15
млрд. долара. Джанет
Джексън се омъжи за
катарския милиардер,
който е с 9 години по-
млад от нея.

5. Холи Валанс и Ник
Кенди - 1.02 млрд. дола-
ра. Холи Валънс е авст-
ралийска певица, която
имаше само един голям
хит в глобален мащаб
(Kiss Kiss - кавър на тур-
ския изпълнител Таркан).

6. Джей Зи и Бионсе -
820 млн. долара.

7. Марая Кери и Ник
Кенън - 820 млн. дола-
ра.

8. Тайгър Уудс и
Линдзи Вон - 503 млн.
долара. След като се
разведе с модела Елин
Нордиген, Тайгър за-
почна да излиза с
шампионката по ски
Линдзи Вон.

9. Барбара Стрей-
занд и Джеймс Бролин
- 390 млн. долара.

10. Том Брейди и
Жизел - 390 млн. дола-
ра.

11. Том Ханкс и Рита
Уилсън - 370 млн. до-
лара.

12. Анджелина Джо-
ли и Брад Пит - 330 млн.
долара.

Какво им става на австралийци-
те? Те печелят добре, имат стра-
хотни плажове и се радват на
слънце през цялата година. Живеят
в страната с най-качествен живот,
но въпреки това не престават да се
оплакват от какво ли не, предава
Дойче веле. Австралийците са най-
щастливите обитатели на Земята,
но това някак си им убягва от съзна-
нието. Те дър-
жат първото мя-
сто сред 36 раз-
вити нации в
класацията на
Организацията
за икономичес-
ко сътрудниче-
ство и развитие
(ОИСР) за качеството на живота. В
нея Австралия е следвана от Шве-
ция и Канада.

В Австралия 2/3 от работещото
население печели повече от сред-
ностатистическите граждани на ос-
таналите развити индустриални
държави. И то при по-кратко работ-

От три десетилетия Австралия
не е виждала рецесия, 2/3 от
населението печели повече от
гражданите на развитите държави

но време. От три десетилетия Авст-
ралия не е виждала рецесия, нито
пък усеща особено последствията
от световната финансова криза. И
докато в други страни опашките
пред бюрата по труда растат не-
удържимо, то в Австралия си е ис-
тинско събитие, ако например ня-
коя банка реши да уволни незна-
чителен брой свои служители.

В Австралия
има слънце през
300 дни от годи-
ната, а плажове-
те са от световна
класа. Същото
може да се каже
и за качествата
на австралийски-

те вина. Вместо да се радват на всич-
ко това обаче, австралийците се оп-
лакват по начин, който кара чуж-
денците да се питат дали местните
хора случайно не са слънчасали от
толкова много слънце. Всеки мърмо-
ри за нещо: собствениците на жили-
ща - заради лихвите по заемите,

търговците - по адрес на потребите-
лите, че не консумират достатъчно,
а всички вкупом грачат срещу висо-
ките сметки за ток.

За всичко това австралийците
обвиняват правителството. Те оба-
че забравят, че преди идването му
на власт през 2007 г. лихвите по
заемите бяха в пъти по-високи от
сегашните; че именно високите им
заплати са в основата на повечето
проблеми на родната индустрия; и
че много щедро се възползват от
силния австралийски долар, за да
пазаруват онлайн в чужбина вмес-
то в близкия универсален магазин.

При това австралийците си жи-
веят толкова добре, че даже много
от тях страдат от затлъстяване. На
този фон не би било грешно малко
да се пораздвижат. Най-малкото
това би им помогнало да си
възвърнат физическата форма. А още
по-добре, ако движението ги нака-
ра да видят нещата от живота таки-
ва, каквито са. А не каквито им се
струва, че са.

От какво са
недоволни
австралийците?

От какво са
недоволни
австралийците?

От какво са
недоволни
австралийците?

От какво са
недоволни
австралийците?

От какво са
недоволни
австралийците?

Има дни, когато дори и
най-заклетите работохо-
лици нямат желание да се
трудят и си намират разни
“основателни причини” да
не стигнат до офиса. За да
оправдаят отсъствието си
от работа, някои служите-
ли разказват невероятни
истории в своя защита.
Във Великобритания е на-
правено проучване, в ко-
ето участват 1000 служи-
тели и 1000 мениджъри.

НАЙ-НЕВЕРОЯТНИТЕ ОПРАВДАНИЯ ДА НЕ
ОТИДЕШ НА РАБОТА

Резултатите показват, че
60% от работодателите не
вярват на основанието на
служителите си да си взе-
мат почивен ден. Една
трета от началниците
дори следят в социалните
мрежи за “изобличаващи
доказателства”.

В списъка с извинения
фигурират странни случ-
ки като “Плувах толкова
бързо, че си блъснах гла-
вата в стената на басей-

на и сега имам сътресе-
ние”. Ухапвания от насе-
коми, неработещи ръчни
спирачки, които причини-
ли “тежки сблъсъци с кон-
тейнери за боклук”, са
само малка част от идеи-
те, които могат да се ро-
дят в главата на някой,
който не иска да отиде на
работа. Някои британци
дори се оправдават с до-
машните си любимци или
половинките си, които

понякога “причиняват по-
вреди на служителите по
време на любовна игра”.

Работодател във Ве-
ликобритания дори полу-
чил на два пъти извине-
ние от един и същи слу-
жител, че майка му се е
споминала. Срещат се и
оправдания като “Кучето
изяде обувките ми” или
“Купих си нови контактни
лещи и още не мога да
свикна с тях”.
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Силов кабел пламна в московското метро, причинявайки пожар в сутрешния час пик.
Пострадаха 47 души, 7 от които бяха откарани в болница. Близо 4500 души бяха евакуирани.

Малко след като пожарът бе загасен, в метрото стана ново късо съединение

Българин е сред 280-те чуждестран-
ни бойци, убити в Сирия между юли
2012 г. и май 2013 г. Това сочи проуч-
ване на експерти от Института за близ-
коизточна политика във Вашингтон
(WashingtonInstitute.org) и организация-
та “Флашпойнт глобъл партнърс”, кои-
то следят и анализират екстремистки
сайтове. Няма данни за името на бълга-
рина и кога точно е убит. Може би ста-
ва въпрос за гражданина на република
Татарстан Салман ал-Булгари (Айрат
Вахитов), който е споделял, че е с бъл-
гарско самосъзнание, и за когото неот-
давна бе съобщено.

Загиналите бойци са се сражавали
на страната на бунтовниците. Основна
част от тях са от съседни или близки
на Сирия страни, обхванати от кон-
фликти в резултат на “Арабската про-

Европейската комисия даде
зелена светлина за присъеди-
няването на Латвия към евро-
зоната, считано от 1 януари,
като счете, че страната е по-
ложила необходимите усилия
за излизане от кризата, в коя-
то изпадна през 2008-2009 г.

Изпълнителният орган на
ЕС публикува вчера доклада

1% от лекарствата в Европа
са подправени, смятат експерти
от Международната организа-
ция за разработване на стан-
дарти Джи Ес 1. В Африка
обаче този процент достига 70,
което е и причина за високата
смъртност на континента.

Между 22 000 и 43 000 човеш-
ки живота би могло да спаси
въвеждането на единни стандар-
ти в здравеопазването в глоба-
лен мащаб, обяви вицепрези-

ившият премиер на Словения Янез Янша днес
бе осъден на 2 години затвор и глоба от 37 хил.
евро по обвинение в корупция, предаде АФП.
Бившият премиер е обжалвал присъдата.

Янша бе признат за виновен по обвинение в
корупция заради подписването през 2006 г. на
най-големия договор за въоръжаване с фин-
ландското предприятие “Патриа”. Стойността на
договора е била 278 млн. евро.

Единни стандарти в
здравеопазването за цял свят

дентът на организацията. Екс-
пертът е категоричен, че подобна
стандартизация би могла да
намали грешките в здравеопаз-
ването, което от своя страна да
спести до 42 млрд. долара в
световен мащаб. “Нямаме стан-
дарти в размерите на дрехите,
което е ядосващо, но да нямаме
стандарт в здравеопазването
вече може да бъде опасно”,
коментира още специалистът.

Сред стандартите за пови-

шаване на ефективността и
прозрачността по веригите за
доставка на лекарства са
стандартите за автоматична
идентификация, както и марки-
рането на продуктите с баркод
и електронния обем и синхрони-
зацията на данните.

Според експертите ползите
ще бъдат основно две - безо-
пасност на пациентите от една
страна, и намаляване на разхо-
дите от друга.

280 чужди бойци
убити в Сирия

Латвия влиза в еврозоната ОСЪДИХА ЯНША НА
ДВЕ ГОДИНИ ЗАТВОР

БББББ

Сред загиналите екстремисти в арабската страна
между юли 2012 г. и май 2013 г. имало и българин

лет”, посочва Ройтерс, като цитира
проучването.

60 от убитите са от Либия, 47 са
тунизийци, 44 - саудитци, 32 - йордан-
ци, 27 - египтяни, 20 - ливанци. Освен
това има седмина руснаци, петима ку-
вейтци, петима чеченци и трима ирак-
чани. Сред убитите чуждестранни бой-
ци в Сирия има данни за по един от
България, Дания, Франция, Узбекистан,
Ирландия, Мароко, Алжир, Косово, Ве-
ликобритания, САЩ, сочи проучването.
Американски служител от сферата на
сигурността каза, че няма официални
данни за броя на американците, отиш-
ли в Сирия, за да се бият срещу режи-
ма на Башар Асад. Неотдавна обаче
стана известно за гибелта в Сирия на
американската гражданка Никол Ман-
сфилд, приела исляма и воювала на

страната на опозицията.
Авторите отбелязват, че най-голяма

част от загиналите бойци са се били на
страната на най-екстремистката орга-
низация, участваща в бунта - фронта
“Ан Нусра”, който според Вашингтон е
клон на “Ал Кайда”, добавя Ройтерс.

Повечето чуждестранни бойци
уреждат и плащат сами пътуването и
контактите си в Сирия, където влизат
през Турция или Ливан, се казва още в
проучването.

Много чужденци отиват да се бият
на страната на бунтовниците в Сирия,
която се е превърнала в “поклонниче-
ска дестинация” за сунитски бойци,
също както Испания е била дестина-
ция за леви активисти в гражданската
война през 30-те години, коментира
Ройтерс.

Снимка ГАЗЕТА.РУ

Трета жертва на
протестите в Турция

Сблъсъците между полиция и
протестиращи в Турция взеха
трета жертва, съобщава тур-
ското издание “Хюриет дейли”.
Активистът Етем Сарсилюк,
който беше ранен в главата по
време на демонстрациите в сто-
лицата Анкара срещу застроя-
ването Гези парк в района на
площад “Таксим” в Анкара, е по-
чинал от мозъчна смърт, съоб-
щиха от Турската медицинска
асоциация.

Путин прие
оставката
на Собянин

Руският президент Владимир
Путин прие оставката на кмета
на Москва Сергей Собянин и му
възложи да продължи да изпълня-
ва задълженията до изборите за
нов градоначалник, които се
очаква да се проведат през сеп-
тември. Собянин смята да се кан-
дидатира на изборите за кмет
на руската столица, които ще са
първите преки избори за този
пост от десет години.

Румъния връща
стария си герб

Румъния връща герба на
държавния флаг, след като бе
махнат след свалянето на дик-
татурата на Николае Чаушес-
ку, информира “Гласът на Русия”.
Това решение беше прието от
парламентарна комисия, която
изготвя нова редакция на Кон-
ституцията на страната. През
есента тази година ще се про-
веде референдум за новите по-
правки в основния закон. През
1992 г. беше взето решение да
се върнат символите, използва-
ни по времето на Кралство
Румъния - изображение на зла-
тен орел, държащ с клюна си
кръст, а в краката - държи
скиптър и меч.

Рокада в кабинета
на Обама

Том Донилън, съветник по на-
ционалната сигурност на прези-
дента Барак Обама, ще се от-
тегли и поста му ще поеме Сюзан
Райс.  Оставката на Донилън е
знак за значителна промяна в
президентския екип по национал-
ната сигурност.

Арести в Италия

Испанската и италианската
полиция разбиха при съвместна
операция наркотрафикантска
група, принадлежаща към не-
аполитанската мафия - камора-
та. Арестувани били общо 99
души - 30 в Южна Испания и 69
- в и около Неапол. В Испания
били задържани 16 испанци, че-
тирима бразилци, по трима ита-
лианци и мароканци и по един
аржентинец, еквадорец, унгарец
и словенец.

си за конвергенцията на Лат-
вия, който ще бъде внесен в
Европейския парламент и ще
бъде представен на министри-
те на финансите от еврозона-
та. Последните ще вземат офи-
циалното решение за присъе-
диняването на Рига към евро-
зоната на срещата си, плани-
рана в началото на юли.
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Привърженици на новоизбрания премиер на Пакистан Наваз Шариф, лидер на

победилата на парламентарните избори на 11 май партия “Пакистанска
мюсюлманска лига”, радостно празнуват завръщането му начело на

правителството. Шариф е бил премиер на страната от 1990 до 1993 г. и за
втори път - от 1997 до 1999 година

долара на човек, твърди доклад
на ООН. На толкова се оценя-
ват загубата на трудоспособ-
ност и разходите за възстано-
вяване на здравето на хората,
изложени на недохранване.

Нивата на наднорменото
тегло и затлъстяването, както
и недохранването са неприем-
ливо високи. “Недохранването
във всичките си форми причи-
нява неприемливо големи
щети на обществото и иконо-
миката. Трябва да насочим уси-
лията си към изкореняването

Сириец почина при
прехвърлянето му в изра-
елска болница, докато друг
негов ранен сънародник
беше опериран в същото
лечебно заведение, преда-
де Франс прес, като се
позова на говорител на
болницата, разположена в
град Сафед, в северната
част на Израел.

В понеделник израел-

“Сега не е подходящо време за пре-
структуриране на заемите на Гърция”,
заяви премиерът на Люксембург и бивш
ръководител на еврогрупата Жан-Клод
Юнкер, цитиран от гръцкия вестник “Ка-
тимерини”.

Юнкер посочи, че според изготве-
ната за Гърция програма публичният
дълг на страната ще се свие до 124%
от БВП през 2020 година, а в следва-
щите няколко години нивото на дълго-

Сергей ПТИЧКИН

Корабите от проекта
1239 (построени са само
два такива) станаха ис-
тински пробив в бойното
корабостроене. Те бяха
замислени като ударни
ракетоносци, способни
да пробият защитния ред
на самолетоносача и да
го потопят. За първи път
в света успяха да оборуд-
ват осем тежки противо-
корабни ракети на кораб,
двищеж се на въздушна
възглавница. Смяташе
се, че това по принцип е
невъзможно да бъде на-
правено. Корабите от
този тип, като правило,
не са големи и не са
много устойчиви. Залпът
от мощна ракета може
просто да го преобърне.

Но още в тогавашното
Ленинградско централно
морско конструкторско
бюро “Алмаз” под ръко-
водството на Валериан
Королков беше разрабо-
тен проект на кораб - сво-
еобразен хибрид между
катараман и кораб на
въздушна възглавница.

Ракетният кораб на
въздушна възглавница
(РКВП) от проекта 1239
“Бора” представлява два

Израел откри полева
болница за сирийци

ЮНКЕР ПРОТИВ НОВО
ОБЛЕКЧАВАНЕ НА ГРЪЦКИЯ ДЪЛГ

$2,1 трлн. губим
от недохранването
Само от наднорменото тегло и затлъстяването загубите за
световната икономика се изчисляват на 1,4 трлн. долара годишно

ският министър на отбра-
ната Моше Аялон потвър-
ди, че израелската армия
е открила полева болни-
ца на Голанските възви-
шения, за да лекува ра-
нени хора, дошли от Си-
рия. Тогава той поясни,
че става дума за хумани-
тарен жест, но предупре-
ди, че Израел няма на-
мерение да открива и

бежански лагер.
Припомняме, че Изра-

ел е официално във вой-
на със Сирия от 1967 г.,
когато еврейската държа-
ва окупира 1200 кв. км от
Голанските възвишения,
които впоследствие анек-
сира. Останалите около
520 кв.км от Голанските
възвишения са под сирий-
ски контрол.

вете ще се понижи допълнително. Той
обаче предупреди, че въпросът за ново
облекчаване на гръцкия дълг не стои
на масата за преговори. “Предупреж-
давам срещу подобни разговори или
очаквания. Това е много деликатен
въпрос и не смятам, че е от интерес на
Гърция или еврозоната той да бъде
обсъждан точно сега”, заяви Юнкер,
като все пак не изключи възможността
за отпускане на нов заем за Атина.

на глада и недохранването”,
заявява Хосе Грациано да Сил-
ва, генерален директор на на
Организацията на обединени-
те нации по храните и земеде-
лието (ФАО).

Недохранването и дефи-
цитът на витамин А, който може
да доведе до слепота, костват
от 2 до 3 процента от светов-
ното икономическо развитие,
или от 1,4 трлн. до 2,1 трлн.
долара годишно.

Освен това загубите за све-
товната икономика от наднор-
меното тегло или затлъстява-
нето - състояния, които пови-
шават риска от сърдечен удар,
се оценяват на 1,4 трлн. дола-
ра годишно. 1,5 милиарда

души страдат от наднормено
тегло, се посочва в доклада.

В същото време една трета
от произвежданата храна в
световен мащаб се изхвърля.
Количествата храна, консуми-
рани в цял свят, могат да бъдат
разумно редуцирани, ако
държавите започнат целенасо-
чена политика на устойчивото
земеделие, намаляване на за-
губата на храна и ограничава-
не на прекомерната консума-
ция, се подчертава в доклада.

“Устойчивото развитие е
невъзможно без изкореняване
на глада в света, където над
900 млн. души не получават до-
статъчно храна”, казва гене-
ралният директор на ФАО. “Не

можем да постигнем устойчи-
во развитие, докато тази ситу-
ация продължава, докато поч-
ти един от всеки седем мъже,
жени и деца са жертви на не-
дохранване”, каза той.

Ако се запазят съществува-
щите модели на потребление,
светът ще трябва да повиши
производството на храна с 60%
до 2050 г., спрямо нивата от от
2005-2007 г., за да се изхрани
населението, което се очаква
да нарасне до 9 млрд. души
дотогава. Въпреки това е
възможно да се изхрани насе-
лението с по-малък ръст в хра-
нително-вкусовата промишле-
ност, като се съсредоточим
върху устойчивото развитие, се

казва в доклада. От своя стра-
на производството, селското
стопанство и хранително-вку-
совата промишлиност трябва
да намалят тяхното отрицател-
но въздействие върху околна-
та среда.

От гледна точка на потреб-
лението хората трябва да на-
малят хранителните загуби,
които възлизат на 1,3 млрд.
тона годишно.

Междувременно друг до-
клад на ООН призовава за
спешни мерки за справяне с
недохранването при децата. В
документа се посочва, че над
една четвърт от децата по све-
та изостават в развитието си в
резултат на недохранване.

тесни корпуса, върху кои-
то има платформа, дълга
близо 64 метра и широка
17,2 метра. Корпусът е
изработен от специална
лека и много здрава алу-
миниева сплав. Въздуш-
ната възглавница се
създава, когато отпред се
пуска еластичен екран, а
в пространството между
корпусите се вкарва под
налягане въздух.

РКВП проект 1239
притежава уникални ка-
чества. От една страна,
това е устойчив катама-
ран, който може да се
движи със скорост до 20
възела, от друга - бързо-
ходен кораб на въздушна
възглавница с максимал-
на скорост над 50 възела.

Общата мощност на
двигателите е 56 000 к.с.
- два дизела с мощност
по 10 000 к.с. за движе-
ние в режим на катама-
ран и две газови турбини
за движение на въздуш-
на възглавница с обща
мощност 36 000 к.с.

С две отделни двига-
телни инсталации за мар-
шов и пълен ход, които
могат да работят отдел-
но и заедно, корабът е в
състояние да плава в три-
те основни режима на
работа (катамаран, КВП-
1 и КВП-2), което осигу-
рява на практика почти
стопроцентна гаранция
за движение във всяка си-
туация. Нещо повече,
възможно е движение с
напълно изключени дви-
гатели. РКВП е способен
при работата само на
двигателите, които нагне-
тяват въздуха, да плава
за сметка на потока на
въздуха от въздушната
възглавница в кърмата
срещу вятъра (7 м/сек.)
със скорост 3 възела.

Основен ударен ком-
плекс на РКВП е ком-
плексът от противокораб-
ни свръхзвукови ракети
“Москит”. Ракетите се на-
мират в две четворни ин-
сталации, разположени
на левия и десния борд.

ПВО на кораба се осигу-
рява от зенитно-ракетния
комплекс “Оса-МА” и два
шестистволни автомата
АК-6-30М с 30-мм ка-
либър. В носовата част е
инсталирано универсал-
но автоматично артиле-
рийско оръдие АК-176
със 76,2-мм калибър.

Залпът от осемте ра-
кети “Москит” може да
унищожи всеки съвреме-

нен боен кораб, в това
число атомен самолето-
носач. В същото време на
практика е невъзможно
да бъде поразен “Бора”,
когато върви на въздуш-
ната възглавница. Проти-
вокорабните ракети в ар-
сеналите на ВМС на
НАТО засега не са в
състояние да поразят
цел, движеща се със ско-
рост почти 90 км/час.

Още през съветско
време се планираше във
всеки флот да има летя-
щи флотилии от РКВП, но
бяха построени само два
кораба “Бора” и “Самум”,
които влязоха в състава
на Черноморския флот.
Дори и тези два кораба,
според западните воен-
ни експерти, са промени-
ли съотношението на си-
лите в Черно море.

Руският „убиец на самолетоносачи” стана сензацияРуският „убиец на самолетоносачи” стана сензацияРуският „убиец на самолетоносачи” стана сензацияРуският „убиец на самолетоносачи” стана сензацияРуският „убиец на самолетоносачи” стана сензация

Н
едохранването, как-
то и затлъстяването
струват 3,5 трлн. до-
лара на световната
икономика, или 500
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ПЕТЪР ВОДЕНСКИ:

Дипломацията се нуждае
от здрав разум
Чувствам се предаден от държавата, аз работех за нея във военното разузнаване,
я тя ме предаде по политически причини, разкрива посланикът

Посланик ПЕТЪР ВОДЕНСКИ е роден през 1951 г. Възпитаник на Анг-
лийската гимназия в София, а след отбиването на военната си
служба завършва МГИМО с отличие. Работи в МВнР от 1978 г., преми-
нал е през всички дипломатически рангове, “стажант аташе”, “трети
и втори секретар” в посолството ни в Анкара, генерален консул в
Истанбул, извънреден и пълномощен посланик в Турция, а след това -
извънреден и пълномощен посланик в Молдова и Кипър. В системата
на МВнР е бил два пъти началник на кабинета на министъра, съот-
ветно на Станислав Даскалов и на Соломон Паси, както и шеф на
дирекциите “Външнополитически анализи и планиране” и “Европа-2”.
Беше обявен от Комисията по досиетата като сътрудник и щатен
служител на българското военно разузнаване, с чин полковник.

Интервю на Александър СИМОВ

Íàãëåäàë ñúì ñå íà íåóäà÷íè
ïîëèòè÷åñêè íàçíà÷åíèÿ
âúâ âúíøíî ìèíèñòåðñòâî

 Господин Воденски, във вашата
книга “А иначе дипломацията е сери-
озен занаят” сте избрал един много
интересен подход - да разкажете
смешни и интересни неща за една
иначе сложна професия. Защо реших-
те така?

- Професионалното отношение в дип-
ломацията изисква когато човек излага
пред събеседника си някаква позиция,
било то своя или на своята държава, да
направи това така, щото седящият от-
среща най-малкото да разбере тази
позиция; ако пък дипломатът успее и
“да продаде” на събеседника си своето
гледище, то тогава той е свършил рабо-
тата си за отличен.

Аз все цитирам една случка с моя
приятел Светльо Стоев, който сега е
посланик в Швеция. Когато завърших
първия вариант на книгата, Светльо
беше сред хората, на които я дадох да
я прочетат и да си кажат мнението.
Няколко дни след това отидох в кабине-
та му да пием кафе (той тогава беше
“голям началник”), и ми каза, че много
харесал написаното и че в книгата,
наред с веселите случки и вицове, съм
бил казал и “някои сериозни неща”.
Възмутих се: “Абе, ти не знаеш ли що е
то професионализъм? Аз съм  разказал
в книгата вицове и забавни случки не
за друго, а за да можете да разберете
важните послания!” Защото, ако бях
написал само важните неща, книгата
щеше да стане доста скучна, като една
обикновено написана мемоарна книга,
че “на еди коя си дата станах сутринта,
после се срещнах с еди кой си” и т.н.

 От вашата книга останах с впе-
чатление, че каквото и образование
да имаш, каквото и да си изчел, няма
нещо, което да те подготви за всич-
ки ситуации, с които можеш да се
сблъскаш като дипломат в чужда
държава, тъй като описаните случки
са безброй. Какви качества възпита-
ва посланическата професия у един
човек?

- Човек трябва на първо място да има
здрав  разум. Разбира се, трябва да
владее “инструментариума на профе-
сията” - това са чуждите езици, проче-
теният по време на следването във ВУЗ
и след това списък със  задължителна
и препоръчителна литература и пр. Тук
ще отворя скоба, че запознаването с
тази литература дава възможност чо-
век да научи редица клишета, някои
задължителни идиоми, а не например
да изпадне в положението на един
бивш български министър-председа-
тел, който, като чу за “лов на вещици”,
започна да коментира по начин, по-
казващ абсолютното му непознаване
на темата. А тя, съгласете се, е добила
отдавна определено значение, такова
значение са придобили и идиоми като
“ахилесова пета”, “пирова победа” и т.н.
С две думи, общата култура трябва да
е достатъчно обемна, а и човек трябва
да продължава да допълва наученото
всеки изминал ден.

Но най-важното е здравият разум и
умението да се работи с хора.

 А за качествата?
- Човек трябва да познава добре по-

зициите на своята страна, да е наясно
с нейните интереси. Онзи известен бри-
танец бе казал: “Великобритания няма
вечни приятели и вечни врагове, тя има
вечни интереси”. Защо това да не е
приложимо и в случая с България?
Дипломатът трябва да спазва този прин-
цип в работата си за своята страна, тряб-
ва да разбира конкретния интерес в кон-
кретния момент и да го защитава по
възможно най-добрия начин. Трябва да
умее да докарва работата докрай.

А че няма рецепти за абсолютно всич-
ки случаи в живота, няма. Винаги човек
може да се сблъска с нещо непредви-
дено. Ако, образно казано, по пътя
срещне локва, ще я заобиколи, ще я
прескочи, пък ако не е подготвен - ще

джапне вътре, както сме имали не един
и два случая в професията.

 А читателите разбират ли сери-
озните неща, които сте се опитвали
да кажете, имам предвид читатели-
те извън дипломатическия кръг?

- Ами, в по-голямата си част читатели-
те разбират какво е казано и че то е
много сериозно. Един даже сподели
пред мен, че “съм приключил книгата
много тъжно “. Отговорих: “Животът е
такъв - започваме с радост и завършва-
ме тъжно”. В книгата съм казал: “Ето, аз
съм такъв, правил съм това и това, съде-
те ме и ми кажете какво прегрешение
съм извършил спрямо своята страна и
защо беше постъпено спрямо мен по
този начин”.

 След като стигнахме до тази
тема - вие сте един от дипломатите,
които бяха осветени и заклеймени за-
ради това, че са били с “картончета”.
Наистина, чувствате ли се предаден,
както го казвате в своята книга и в
какво точно се изразява това преда-
телство?

- Чувствам се предаден от държавата.
Защото, когато приех да работя за
българското военно разузнаване, ми
казаха: “Ти няма да казваш на абсолют-
но никого какво работиш, с какво се
занимаваш, какво конкретно правиш, а
пък ние като държава ще те защитим”.

Аз не бях казал за работата си по
тази линия нито на жена си, нито на
децата си, нито на родителите, на нико-
го. Изпълних своята част от тази дого-
ворка, държавата обаче не я изпълни, и
то държавата България, защото не оп-
ределени хора и не определена пар-
тия, а именно парламентът прие този
закон, а правителството го приложи.
След това колегите от военно разузна-
ване, които подадоха в Комисията по
досиетата документите за мен, че съм
бил там, бяха длъжни да изпълняват
закона - в противен случай те попадаха
под санкциите на закона.

България наистина предаде такива
като мен, за добро или за лошо, но ги
предаде по политически причини, да
си го признаем напълно. И смятам, че
това беше много несправедливо спря-
мо нас. Ние бяхме натикани в един куп
с доносниците, които са донасяли за
съседите и приятелите. Нашата работа
е била друга. Пак ще цитирам генерал
Зикулов, който беше забранил на служ-
бата да се занимава с политически
въпроси, особено с положението око-

ло Тодор Живков, с вътрешнополити-
ческата обстановка у нас и т.н. За служ-
бата беше важно да изучаваме потен-
циалния противник, да знаем ресурса
му във военната област, за да бъде
България готова да реагира в случай,
че “нещо стане”.

Не приемам тезата, че военното ра-
зузнаване е било едва ли не част от
ДС, а на онези, които я лансират, бих
предложил да отидат да работят по-
добна работа “на терен” в някоя стра-
на, съпоставима с Турция от онова вре-
ме, и след това да ги видя каква песен
ще запеят.

И пак да се върна на думите на спо-
менатия британец, че потенциалният
враг веднъж е един, през други години
е друг, но той трябва да бъде изучаван,
да се знае с какво разполага. Това са
абсолютно елементарни неща. Ако ня-

кой смята, че другите страни нямат ра-
зузнаване, ако някой смята, че другите
дипломати и посланици не се занима-
ват с такава дейност, ако някой си пра-
ви илюзии, че посолствата в София на
ключови държави не извършват подоб-
на дейност и понастоящем, то този ня-
кой просто не е в час.

 Това предателство ощети ли бъл-
гарската дипломация, при условие, че
такъв потенциал бе отхвърлен?

- Знаете ли с какво съм се занимавал
служебно през тези четири години, от-
както се върнах от последния си мандат
в чужбина? Дадоха ми да правя табли-
ци за посещенията в чужбина на българ-
ския президент, министър-председател

и външен министър, ежемесечно да “оп-
реснявам” в тях информацията. Това бе
за мен “голямо професионално предиз-
викателство” (нали усещате кавичките),
научих се да чертая на компютър таб-
лици, както екселски, така и уърдовски.

Докато в същото време други хора, с
не толкова голям професионален опит,
ръководеха структури в МВнР и даваха
на ръководството  предложения за наши
действия в съответната  област на дип-
ломацията и външната политика, които
май не бяха най-добрите възможни. Гор-
ното - меко казано. Толкоз по въпроса.

 Ако се върнем към вашата книга,
има интересни истории с политичес-
ките назначения в министерството
през годините, с партийните назна-
чения. Според вас подобен подход -
партиен, в дипломацията, особено в
90-те години, навреди ли, помогна ли

на България, или точно обратното -
върна нещата назад?

- Преди малко говорехме за здравия
разум като необходимост за работата
на дипломата. Ако на някой човек му
предложат - без той да има необходи-
мото образование и професионален
опит - например да стане диригент на
оркестър, или хирург и прочие, какво би
го посъветвал здравият разум? Да при-
еме? Едва ли.

В същото време, наред с професио-
налните назначения, има място и за
политически - например в конкретен
момент може да се окаже, че за българ-
ските интереси в дадена конкретна
страна е много полезно да се назначи
за посланик българин (например ня-
кой професор), който в тази страна раз-
полага с добра мрежа от контакти на
високо и най-високо равнище, има из-
граден авторитет и би могъл в полити-
чески план да е много полезен. Защо
такъв човек да не бъде изпратен там
като посланик, макар да няма дипло-
матически опит? Пък за да не стане
някой гаф от гледна точка на занаята,
редом с него може да бъде изпратен
някой топпрофесионалист, който да
следи за дипломатическата кореспон-
денция, за спазването на протокола и
т.н. И тогава, както се казва, “работата
ще е като по часовник”.

Но такива случаи са единични и съот-
ветно по единичен начин трябва да се
решават. Че то иначе става като по
времето на бай Тошо, когато хора, за-
губили по една или друга причина бла-
горазположението му, бяха изпращани
на дипломатически постове в далечни
дестинации. Имаше дори един случай,
когато един стопански кадър бе уличен
в “нерегламентирано усвояване на
средства” (разбирай - откраднал ги), та
тогава съпругата му беше казала: “До-
бре де, сгрешил е, какво толкова, нака-
жете го и го изпратете посланик”.

Нагледал съм се на неудачни полити-
чески назначения, в МВнР съм от 35
години. За някои посланици дипломаци-
ята така си и остана като “носене на
новите дрехи и ходене на коктейли и
вечери”. Като ги питаш дали са разгова-
ряли с даден местен фактор по еди кой
си въпрос от наш интерес и какво е по-
стигнато, той ти отговаря - каквото тряб-
ва, на когото трябва, съм докладвал...

‘
‘
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Флашмобът на ГЕРБ

Спрете садомазо�то
в ЦУМ!

Наследството
на Младенов

ЮЛИЯ
КУЛИНСКА

ВЕЛИАНА
ХРИСТОВА

ГЕОРГИ
ГЕОРГИЕВ

Парчета човешко месо
- мускули и тъкани, се ва-
лят в една витрина като
на щанда за месо в “Кау-
фланд”. Дрипи от човешка
кожа и мускули висят по
скелети, изправени равно-
мерно навсякъде. Наряза-
ни на кръгове и опакова-
ни в целофан гръбначни
прешлени са се опнали

надлъж под една витрина.
Човешко шкембе с красо-
тите в него се мъдри под
друг похлупак наред с от-
ворени утроби и други ор-
гани. Рошави кълбета
червени нишки, ще рече
истински човешки нерви,
са накупчени тук и там. Да
продължавам ли?

Описвам тази картина
тъй натуралистично с гняв
и погнуса. Защото не ста-
ва дума за филм на ужа-
сите след полунощ, а за
отворена от доста време
“културна” изложба в
центъра на София, на тре-
тия етаж в ЦУМ. Огромни
постери бележат входа:
“Exhibition. Bodies” - из-
ложба “Човешкото тяло
разкрито и реално”. Питам
се какво търсят въпросни-

те “обработени” човешки
късове насред столицата
ни в най-реномиран паза-
рен център? И представе-
те си, деца до 5 години
влизат в този Содом без-
платно, ученици до 12 г.
за 10 лв., а до 18 г. - за 12.
Предлага се и “семеен
пакет” - можеш да заве-
деш двете си деца вътре
срещу 42 лв. Простете, но
ако родител вкара детето
си сред тези разфасовани
тела, оттам веднага тряб-
ва да го заведе при пси-
хиатър. Добре поне, че
входът за възрастни е 16
лв., та желаещите не са
кой знае колко. Апропо, в
националните български
музеи с всичките им цен-
ности входът е 10 лв.

Вакханалията нито е

познавателна, нито е
развлечение, все се на-
дявах някой да я спре. Не
би. Тази т.нар. изложба
на садомазо страстите е
била забранена в много
държави от САЩ до
Азия. Накрая гостопри-
емно е приютена в на-
шия ЦУМ. Но освен па-
зар и печелене на пари,
има понятия като морал
и здраве на обществени-
те нрави. Някои страни
имат дори нравствена
полиция. И се питам -
имаме ли държава изоб-
що, имаме ли министер-
ства на просветата и на
културата? Ако не, нека
работещите в тях вкупом
да заведат 5-годишните
си деца на екзибишън
“Bodies”. Безплатно.

1519 - РАЖДА СЕ АНДРЕА
ЧЕЗАЛПИНО, ИТАЛИАНСКИ
ЛЕКАР И ФИЛОСОФ (УМИРА
1603 Г.). Един от основатели-

те на ботаниката. Учи, а впослед-
ствие и преподава, в универси-
тета в Пиза. Негови са първите
значими открития относно кръво-
обращението. За негово пости-
жение се смята установяването
на сърцето (не на черния дроб,
както се е вярвало дотогава) като център на
движението на кръвта по артериите и вените.

1606 - РАЖДА СЕ ПИЕР КОРНЕЙ, ЕДИН ОТ
ТРИМАТА НАЙ-ВЕЛИКИ ФРЕНСКИ ДРАМА-
ТУРЗИ ПРЕЗ ХVII В. (УМИРА 1684 Г.). Заедно

с Молиер и Жан Расин е на-
ричан основоположник на
френската трагедия. Пише
пиеси близо 40 години. Първа-
та му истинска трагедия е
“Медея” със сюжет от ста-
рогръцката митология (1635).
След това пише бележитата
си драма “Сид” с испански
сюжет, главният герой е ис-
панският национален герой
Родриго, наречен от призна-
телния испански народ Сид (от арабски - пове-
лител). Следващата трагедия на Корней е “Хора-
ций” със сюжет от историята на древния Рим.

1799 - РАЖДА СЕ АЛЕКСАНДЪР ПУШКИН,
РУСКИ ПОЕТ (УМИРА 1837 Г.).

Родоначалник на новата руска
литература, създател на съвре-
менния руски литературен език.
Сред най-известните му творби
са романът в стихове “Евгений
Онегин”, поемата “Руслан и Люд-
мила” и др. На тази дата преди
50 години официално е открит
Държавният музей “Александър
Сергеевич Пушкин” в Москва.
Експозицията включва портрети, книги, ръкопи-
си, гравюри, мебели и др. вещи на поета. През
2001 г. на 6 юни е открит първият паметник на
Пушкин в София - в градинката зад руската
черква “Св. Николай Чудотворец”. Дело е на
скулптора Вячеслав Кликов и на българския арх.
Светослав Константинов.

1882 - АМЕРИКАНЕЦЪТ ХЕНРИ УИЛИ ПА-
ТЕНТОВА ЕЛЕКТРИЧЕСКАТА ЮТИЯ. Изоб-

ретени през ХV в., първите ютии са били
изработвани от метал (чугун или же-
лязо). Представлявали са цяло
тяло с капак, който в задната си
част е бил подвижно закрепен
върху ос, за да може да се
отваря и затваря. Предавали
са топлината, необходима за
гладенето, като в тях са били поставяни въглени.
Най-отгоре върху капака е имало дървена
дръжка, която е служела за предпазване от
изгаряне на ръцете на гладещия.

1903 - РАЖДА СЕ АРАМ ХАЧАТУРЯН, АР-
МЕНСКИ КОМПОЗИТОР
(УМИРА 1978 Г.). Автор на

балетите “Спартак”, “Маскарад”
и “Гаяне”, в който се включва
известният Танц със саби. Изя-
вява се също като диригент,
педагог, музикално-общест-
вен деятел. Носител е на зва-
нията Народен артист на
СССР (1954) и Герой на со-
циалистическия труд (1973),
академик на Академията на
науките (АН) на Арменската
съветска социалистическа република (1963). На-
граждаван е с множество държавни отличия и
награди.

1961 - УМИРА КАРЛ ГУСТАВ ЮНГ, ШВЕЙ
ЦАРСКИ ПСИХОЛОГ И ПСИХИАТЪР (Р. 1875
Г.). Ученик на Зигмунд

Фройд. Създава направ-
ление в психологията,
наречено “аналитична
психология”. Личността
му е една от най-големи-
те енигми на ХХ в. и буди
големи противоречия.
Провъзгласяван от мнози-
на като един от най-голе-
мите и дълбоки мислите-
ли не само на времето си,
той е ненавиждан от дру-
ги, отхвърлящи писания-
та му като наукоподобен
мистицизъм и фантазия. Последното се дължи
най-вече на работата на Юнг с алхимични тексто-
ве и интереса му към Ведическите традиции на
Изтока, астрологията и религиите.

Анатолий СТАНКУЛОВ

Един по един започват
завоите в политиките, на-
лагани по време на управ-
лението на ГЕРБ. Похвал-
но бързо министърът на
външните работи Кристи-
ан Вигенин обяви оттласк-
ването от най-опасната
заигравка на гербаджията
във външно Николай Мла-
денов - тази с бушуващия

пожар в Близкия изток.
Вигенин обяви, че страна-
та ни повече няма да бъде
територия, която да се из-
ползва за заговори срещу
чуждо правителство. Ста-
ва дума за сирийската опо-
зиция срещу Асад. Вигенин
каза още, че доказателст-
вата за участието на “Хиз-
була” в атентата на лети-
ще Сарафово са косвени и
не може само на тази база
да се вземат важни реше-
ния от ЕС.

Важно е паралелно с
нормализирането на ситу-
ацията в икономическата,
финансовата и социална-
та област да върви такова
и във външната политика.
В продължение на пове-
че от три години външна
политика нямаше. МВнР

под “вещото” ръководство
на Младенов се беше
превърнало в отдел на
чужди министерства и
държавни организации и
обслужваше техните инте-
реси, предимно в Близкия
изток. Участието в чужди
военни афери никога
нищо добро не ни е до-
несло, но предишният
министър от ГЕРБ бе
твъде петимен страната ни
да се набърка в обърка-
ната ситуация в арабския
свят, при това очевидно
без никаква полза за
българския народ, но в
негова вреда.

Външната политика на
България бе твърде едно-
странна досега. Да се на-
дяваме, че това също ще
бъде преодоляно. Напри-

мер не е необходимо да
казваме “да” на всяка
хрумка на Еврокомисията,
да се съгласяване с всяка
“блестяща” идея на поред-
ния еврокомисар обладан
от визионерски дух. И в
същото време имаме от-
чайваща нужда да насо-
чим външната ни полити-
ка на Изток, там където
досега отсъствахме и
където сега текат финан-
совите и икономически
потоци. Няма да загубим
европейската си идентич-
ност, ако имаме по-актив-
на политика спрямо потен-
циалните ни интереси в
Русия, страните от ОНД,
Китай и държавите от
Югоизточна Азия. Няма
какво да губим, може само
да спечелим.

Поведението на
ГЕРБ напоследък пора-
зително прилича на мо-
дерното забавление
флашмоб, където дори и
зяпачите могат да се
включат, стига да имат
желание и да уловят
духа на измамното удо-
волствие. В подобно аб-
сурдно популистко щоу
бяха въвлечени медии-
те от бившите властима-
щи, които вчера самодо-
волно си приписаха
чужди заслуги. След

като стана ясно, че ка-
бинетът “Орешарски”
увеличава от 240 на 310
парите, които майките
получават за отглежда-
не на малчуганите от 1
до 2-годишна възраст,
ексшефката на социал-
ната комисия в НС
Светлана Ангелова с

усмивка изрази удовле-
творението си от реше-
нието. Тя дори нахално
заяви, че МС изпълнява
социалните обещания и
социалната програма на
ГЕРБ.

Така ли? Звучи почти
шизофренично да твър-
диш, че си имал социал-

на програма след като 4
години си мрънкал, че
няма как да намериш 26
млн. лева за майките, за
първолаците и за топло
на бедните. И в същото
време да пилееш безха-
берно милиарди за как-
ви ли не прищявки и
хрумки на властта.

 Цинизъм е да каз-
ваш, че увеличението на
“майчинските”, е твоя
заслуга, след като всич-
ки помним как депутати-
те от ГЕРБ в 41-то НС се
изнизаха тихомълком
през служебния му вход
и не пожелаха да се
срещнат с майките, кои-
то молеха за повече
пари за своите рожби.

Както е казал народът
“сит на гладен не вярва”.
Затова и измете ГЕРБ от
властта. Заради унижени-
ето, подигравките, зло-
употребите, лъжите, ви-
сокомерието и нехайство-
то към делника на хора-
та. Заради това, че
превърна нас и децата
ни в емигранти за никъ-
де, а мечтите ни станаха
еднодневки. Сега съдби-
те ни ще се решават от
друга, отговорна партия,
който още в първите 10
дни започна да изпълня-

ва обещанията си.
Вчерашният флаш-

моб, чието главно дейст-
ващо лице бе ГЕРБ, до-
каза думите на френския
писател Ларошфуко, че
има хора, чиято заслуга
се състои единствено в
това да говорят и да
вършат глупости.
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(На стр.6)

ЕДИНЕН пазар, единна валута, единен език? 
Портите и мостовете, изобразени по евро-
пейските банкноти, олицетворяват вече без-

препятствения обмен между търговци без корени 
и без история. Трябва ли и студентите да могат да 
напускат пределите на страната си без речник, като 
единственият им езиков паспорт да бъде летищният 
английски, който да се употребява навсякъде, вклю-
чително във френските университети?

И тъй като изглежда, че последните са все още 
твърде „изостанали“, както и цялата страна, където, 
представете си, все още се говори… френски (!), 
г-жа Женевиев Фиоразо, министър на висшето 
образование и изследователската дейност, иска 
да премахне това „езиково препятствие“. То обез-
сърчавало „студентите от бързо развиващите се 
страни – Корея, Индия, Бразилия“ да се обучават 
във Франция.

Езикът на Молиер обаче е официален в двадесет 
и девет държави (а този на Шекспир – в петдесет и 
шест). Броят на говорещите френски не спира да 
расте, особено в Африка. Но ако се вземе предвид 
стръмният  и изпълнен с препятствия път, на който 
Франция обрича студентите от този континент, тя 
явно не иска да привлече точно тях. Не са доста-
тъчно богати и не могат лесно да плащат огромните 

годишни такси в някое търговско или инженерно 
училище.

В американските университети, където делът на 
чуждестранните студенти (3,7%) е много по-нисък от 
този във френските учебни заведения (13%), никой 
не е мислил да наваксва това „изоставане“ с препо-
даване на мандарин или португалски. „Ако не раз-
решим преподаването на английски, ще останем 
само двама-трима около една маса да разсъждава-
ме върху Пруст“, иронизира г-жа Фиоразо. Никола 
Саркози предпочиташе да изтъква презрението си 
към хуманитарните науки, като оплакваше студен-
тите, осъдени да четат Принцеса Дьо Клев, вместо 
да учат право или бизнес. 

Гласуваният през 1994 г. закон „Тубон“ поста-
новява, че „езикът за преподаване, на изпитите 
и конкурсите, както на дипломните работи и 
докторатите в държавните и частните учебни 
заведения, е френският“. Враждебно настроени към 
това правило, „което датира от миналия век“, шепа 
влиятелни университетски преподаватели твърдят, 
че защитата на многоезичието (което все още е 
живо и в настоящия век в повечето международни 

организации) щяло да разубеди англоговорящите да 
учат във Франция (1).

Но „атрактивността“ на един език не се огра-
ничава с продажбата на образователни програми на 
бързо развиващите се страни. Тя се утвърждава чрез 
общуване с околните и размишления върху света и 
бъдещото му развитие. Нима Франция, която дълго 
се бори, за да защити киното си и културното си из-
ключение, може да приеме един ден изследовател-
ската дейност и науката да се изразяват единствено 
с често зле използвания език на свръхсилата?

Парадоксът е, че днес, както отбелязва езико-
ведът Клод Ажеж, „американизацията, налагането 
на английския език са подети не само от амери-
канците“. Но пък други народи (най-вече в Африка 
и Квебек), а не французите, позволиха на езиковия 
плурализъм да просъществува. Тяхното упорство би 
трябвало да вдъхнови политическите ръководители 
в по-голяма степен, отколкото тоталитарният фата-
лизъм на шепа университетски преподаватели.

(1) „Faculté: les cours en anglais sont une chance et une réalité“ 
(Факултети: преподаването на английски е шанс и действителност), 
Le Monde, 8 май 2013.

Против единния език
СЕРЖ АЛИМИ

LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод  Павлина Колева

Реформирането на американската имиграционна 
политика, което в момента се обсъжда в Сената, 
предвижда да се узакони статутът на единадесет 
милиона нелегални имигранти. Тази мярка, която 
привлича вниманието на медиите и на политиче-
ските партии, засенчва другата, а именно въвеж-
дането на нова система за издаване на визи, която 
ще облагодетелства предприятията.

БЕНОА БРЕ ВИЛ

ВИЗИ НА ТЪРГ?

Ïîäáðàíà èìèãðàöèÿ 
ïî àìåðèêàíñêè

ОТ няколко десетиле-
тия в американската 
десница се наблюда-
ват два вида схваща-

ния за имиграцията. Чуждене-
цът е описан или като заплаха, 
опасност за обществената 
сигурност, крадец на работни 
места, използвач на системата 
на социалното осигуряване, 
или като неуморим работник, 
който върши работата, която 
местните не искат, и упорит 
предприемач, пристигнал с 
празни джобове, но започнал 
собствен бизнес, поради което 
може да бъде окичен с всички 
възможни добродетели. Бреме 
за нацията или шанс за иконо-

миката? Десницата се колебае, 
разкъсвана между консервато-
рите, които искат да защитят 
американските „ценности“, 
и неолибералите, които за 
да насърчат икономическия 
растеж, се борят за по-широко 
отваряне на границите.

 
Кандидатът на републи-

канците на президентските 
избори през 2012 г. Уилърд 
Мит Ромни беше избрал пър-
вия вариант. Той прикани 
незаконните имигранти да 
„се самоекспулсират“ по 
родните си държави, защото 
в противен случай полицията 
щяла да се заеме с това. Тази 

стратегия не успя да привлече 
милионите испаноговорящи 
избиратели, които очакваха 
да бъде узаконен статутът на 
поне един близък роднина. 
На 6 ноември 2012 г. Ромни 
получи само 27% от гласо-
вете им, срещу 71% за Барак 
Обама (1).

„Много трудно можеш 
да бъдеш чут от хората, ко-
гато говориш за проблемите 
на икономическия растеж, 
данъците и системата на 
социалното осигуряване, ако 

„Äà çàäúðæèì íàé-äîáðèòå“

те си мислят, че искаш да 
експулсираш бабите им“, 
подхвърли няколко дни след 
изборите сенаторът от Фло-
рида Марко Рубио, изгряваща 
звезда на движението „Чаено 
парти“. Ако Републиканската 
партия иска да спечели прези-
дентските избори (а не само 
парламентарните, при които 
разделението на избирател-
ните райони осигурява на 
кандидатите им солиден бял 
електорат), тя ще трябва да се 
откаже от антиимигрантската 
си реторика.

ОТ няколко месеца воде-
щите консерватори се 
появяват все по-често 

в публичното пространство, 
за да приветстват икономиче-
ската равносметка от свобо-
дата на движение. „САЩ са 
едновременно най-богатата 
държава в света и най-гос-
топриемната за чужденците 
нация. И това не е просто 
съвпадение“, казва например 

влиятелният активист против 
данъците Гроувър Норкуист. 
„Онези, които искат да ни 
направят по-малко госто-
приемни, ще ни направят 
и по-малко обаятелни, не 

(1) Вж. Jérôme Karabel, „Fin de la 
„stratégie sudiste“ aux Etats-Unis“ (Краят 
на „южняшката стратегия“ в САЩ), 
Le Monde diplomatique, дек. 2012.

(2) Grover Norquist, „Immigration 

толкова проспериращи и със 
сигурност по-малко амери-
канци“ (2). 

reform is a no-brainer to help the 
economy“ (Имиграционната реформа 
няма капацитет да помогне на ико-
номиката), The Guardian, Лондон, 24 
април 2013.

FAITH47. – „Дългото чакане“, 2012.
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МИНАЛАТА седмица сте си 
купили самолетен билет 
за Монреал. След като сте 
видели тарифите на сайта 

на самолетната компания, сте обхо-
дили Интернет в търсене на по-добра 
оферта, но накрая сте се върнали към 
първоначалния сайт. За голямо ваше 
учудване тарифите са скочили. Бързате 
да си резервирате билет, преди цената 
му да се увеличи още.

Попаднали сте в клопката.

Сайтът със сигурност се е въз-
ползвал от първото ви посещение, за 
да запомни IP адреса (1) на компютъ-
ра ви или, още по-добре, да вмъкне 
„бисквитка“ (2) във вашия браузър. 
Така е успял да ви проследи в мрежата 
и да ви идентифицира като клиент с 
висок потенциал, по всичко личи, че 
много искате да пътувате. Когато сте 
се върнали, за да видите набелязания 
билет, сайтът ви е разпознал и не му 
е оставало друго, освен да увеличи 
цената, за да ви убеди да приключите 
транзакцията.

Чест посетител на „Амазон“ или 
на сайта на „Фнак“, вие се чувствате 
там като дете в магазин за играчки. 
Нещо повече, препоръчаните загла-
вия сякаш изпреварват очакванията 
ви. Продавач, който познава вашите 
вкусове по-добре от приятелите ви? 
Трудно е да устоите. Този механизъм, 
наречен „помощен филтър“, все пак 
не е нов. Създаден е в по-голямата си 
част след 1995 г. в лабораториите на 
Масачузетския технологичен институт 
(МТИ). Той позволява да се групират 
индивиди с подобни навигационни и 
потребителски профили. Когато клик-
вате върху обложки на албуми, вие си 
мислите, че сте единственият човек в 
света, който обича едновременно Серж 
Гензбур, оперите на Жан-Филип Рамо 
и „Металика“? Освободете се от тази 
заблуда. Можем с успех да се обзало-
жим, че хиляди хора вече са купили 
тези дискове точно в това съчетание. 
Тези данни, записани и анализирани, 
позволяват да се изчисли вероятната 
покупателна активност на даден потен-
циален клиент според посещаваните от 
него страници. На търговеца не му ос-
тава нищо друго, освен да ви предложи 
това, което вашите „двойници“ вече са 
купили, а вие още нямате.

Този подход, основан върху мощни 
алгоритми, направи чудеса за „Ама-
зон“, гигант в онлайн търговията. В 
САЩ средногодишните му продажби 
на клиент, чийто таван беше 160 дола-
ра, надхвърли 240 долара, след като бе 
възприета тази система на предлагане. 
През 2006 г. предприятието обяви, 
че повече от 30 % от продажбите 
му са осъществени благодарение на 
препоръките му към потребителите 
(3). Системата е толкова ефикасна, 
че сайтът ви пита дори дали купувате 
продукта за себе си или за подарък, за 
да не се увреди вашият потребителски 
профил.

Добре дошли в новия свят на пер-
сонализирания маркетинг. Един свят, 
който иска вашето благо… и ще напра-
ви всичко, за да го получи. В началото 
на 80-те години на миналия век чрез 
сондажи сред потребителите се офор-
миха стратегии в съответствие с набе-
лязаните „сегменти“ – домакини над 50 
години, хора със свободни професии 
под 35 години и с доходи над 210 000 
франка, които играят тенис поне два 

пъти месечно и т.н. – това беше върхът. 
Специалистите от сектора ловяха риба 
с мрежи, щом сонарът сигнализираше 
за рибен пасаж от „добрия“ вид. Днес 
те не се интересуват от младежите под 
35 години или от друг сегмент. Те се 
интересуват от вас. Няма мрежи, нито 
сонари, рибата се лови във вана.

За целта експертите използват 
всекидневното сътрудничество, най-
често несъзнателно, на клиентите. На-
пример, потребителите на „Фейсбук“ 
(над 1 милиард души) благосклонно 
предоставят истинска информационна 
мина, която само преди няколко години 
разумният индивид би отказал на тър-
говците – социодемографски профил 
(възраст, пол, образование, местожи-
веене) и често, музикални вкусове, 
списък с приятели, снимки, проекти, 
мечти и стремежи.

Към тези сведения се прибавя 
навигационният профил на интернет 
потребителя в реално време, неговият 
т. нар. поведенчески профил, т.е. сле-
дите, които оставя, когато сърфира в 
мрежата или използва приложенията 
към телефона или таблета си. Накрат-
ко, всичко, което той гледа, чете, слуша 
и сваля от интернет. И, разбира се, 
всичко, което купува.

Почти всички интернет сайтове 
ви пробутват „бисквитка“, която ви 
разпознава, когато се връщате в тях. 
Благодарение на нея цената на вашия 
самолетен билет за Монреал скочи 
при второто ви посещение. Повечето 
безплатни приложенията ви пришиват 
и една друга, още по-натрапчива мухо-
ловка, наречена spyware. Тя наблюдава 
действията ви (посещавани страници, 
времето прекарано в дадена страница, 
покупки...) и предава сведенията на 
експертите по маркетинг. Последните, 
естествено, ще си послужат с тях, за да 
насочат по-добре офертите си.

Последният път, когато свалихте 
приложение за вашия компютър или 
смартфон, отделихте ли време да проче-
тете придружаващите го правила? Ако 
е така, поздравления: вие сте част от 

онези 3% от потребителите, 
които си правят този труд. В 
обратния случай вие редов-
но се съгласявате да бъдете 
проследявани и сведения-
та за вас да циркулират от 
предприятие на предприятие. То в а 
е цената на кликването върху бутона 
„Приемам“, която плащате, за да сва-
лите по-бързо дадено приложение, без 
да четете предхождащия го договор. 
Макар да е оспорима, процедурата не 
става от това по-малко законна.

Google Maps, Hotmail, Facebook, 
Instagram... Тези безплатни услуги и 
приложения са „троянски кон“, който 
предоставя необходимите сведения за 
най-добре приспособените търговски 
оферти. Такава е работата на отговор-
ника по оптимизиране на търсенето 
(Search Engine Optimization), нова 
професия, която се състои в това да се 
подава точната реклама на точния по-
требител, главно чрез посредничество-
то на търсачките. Ето я и най-голямата 
печалба за „Гугъл“ (4). Безплатните 
услуги на мултинационалната калифор-
нийска компания ѝ донесоха 32 милиар-
да долара от реклами през 2012 г.

Този вид насочена реклама крие из-
вестен риск за рекламните специа листи 
и колегите им от маркетинга, защото 
правилото за възвращаемост на инвес-
тицията е желязно. Преди десет години 
рекламата се договаряше почти изцяло 
според броя на потребителите, до кои-
то е достигнала, независимо дали ги е 
заинтересувала или не. Днес повече от 
20% от приходите в индустрия та се до-
говарят въз основа на кликванията върху 
показваните реклами в мрежата (CTR 
– Click-Through Rate) (5) – поръчителят 
не плаща, ако потребителят на интернет 
не е кликнал върху рекламата. Откъдето 
и необходимостта даденият потребител 
да бъде всестранно опознат.

На път е да възникне и друг подход, 
основан върху понятието за комисион-
на. Това е така нареченият affiliate 
marketing или „партньорски марке-
тинг“. Става дума за това, че реклама-
та, изцяло или частично, се заплаща в 

зависимост от предизвиканите от нея 
продажби. Господин Дюбоа е кликнал 
върху обявата на предприятието Х 
и е купил продукта? Предприятието 
Х изплаща комисионна на сайта, на 
търсачката или на социалната мрежа, 
която е установила контакта с г-н 
Дюбоа. Може да се види как действа 
механизмът в сайтовете на някои авио-
превозвачи. Когато си купите билет, 
те ви предлагат да резервирате хотел. 
Този подход, също както  по-рано т.нар. 
pay per click (заплащане при кликване), 
е на гребена на вълната, в противовес 
на традиционната реклама, заплащана 
спрямо броя на хората, които са я ви-
дели (online display). Новите подходи, 
организирани около моменталната 
реализация, срещат известна съпроти-
ва сред професионалистите от сектора, 
които не искат ролята им да бъде све-
дена единствено до способността за 
незабавни продажби.

Но тази логика се налага. Да 
предположим, че г-н Дюбоа купува 
продукта две седмици по-късно, но не 
чрез Интернет, а от търговец, който се 
намира на четиристотин километра от 
дома му. Дължима ли е комисионна в 
този случай? Все повече ще се налага 
да отговаряме утвърдително, тъй като 
потребителският профил на г-н Дюбоа 
е все по-успешно проследяван както 
във виртуалния, така и в реалния свят. 
Мислите си, че е научна фантастика? 
Значи още не сте чули за средства 

като „Гугъл портфейл“ (Google 
Wallet).

 
Това на вид простичко 

приложение ще тласне пер-
сонализирания маркетинг 
до небивали нива. Сваляте 
го на вашия телефон и 
записвате в него личните 

си данни и номерата на кредитната 
ви карта или на банковата ви сметка. 
В момента, когато минавате на каса-
та, търговецът трябва само да улови 
сигнала от вашия телефон и, веднъж 
получил вашето съгласие, да при-
ключи транзакцията (6). Търговецът 
няма достъп до вашите финансови 
данни – държи ги само „Гугъл“. Той ще 
удържи от вашата сметка, за да плати 
на търговеца. По този начин ще научи 
още нещо за вашите навици.

 
Още не сме стигнали дотам, но е 

сигурно, че предприятие като „Гугъл“, 
което е преди всичко рекламен гигант, 
съзнава потенциала на технологията 
си. Обвързването на видяната реклама 
с осъществените покупки, независимо 
дали са направени в магазин, или в ки-
берпространството, улеснява живота 
на потребителя, като в същото време 
увеличава вероятността той да мине 
през касата. 

(1) Интернет протокол (IP) - индивидуал-
ният номер на всяко устройство, свързано с 
Интернет.

(2) Малък информационен файл, изпра-
тен тайно на посетителя на дадена интер-
нет страница, който се съхранява в неговия 
компютър. Той съдържа данни за прегледани 
страници, време, прекарано в този сайт и 
др. Възможно е да бъде изтрит или човек да 
регулира браузъра си така, че да се ограничи 
присъствието му.

(3) J. P. Mangalingdan, „Amazon’s 
recommendation secret“ (Тайната на препоръ-
ките на „Амазон“), CNN Money, 30 юли 2012, 
http://tech.fortune.cnn.com.

(4) Вж. Фредерик Каплан, „Когато ду-
мите са злато“,  Монд дипломатик в Дума, 
17 ноември 2011.

(5) Interactive Advertising Bureau – IAB 
(Бюро за интерактивна реклама) и Price 
Waterhouse Cooper, „IAB Internet Advertising 
Revenue Report: 2011 Full Year Results“ (Доклад 
на IAB за приходите от реклама в интернет: 
резултати за цялата 2011 г.), април 2012, 
www.iab.net.

(6) Преди повече от десет години 
„Microsoft“ се беше опитал да задейства та-
кава система за онлайн пазаруване със своя 
„Microsoft Passport“.

НОВИ ПОХВАТИ НА МАРКЕТИНГА

Óëîâ íà êëèåíòè 
âúâ âàíà

ЖАК НАН Т Е Л И АРИАН КРОЛ*

*Ж. Нантел, преподавател по маркетинг в 
Търговското училище „HEC Montréal“, и А. 
Карол, журналистка. Автори на есето On veut 
votre bien et on l’aura. La dangereuse efficacité du 
marketing (Искат вашето благо и ще го имат. 
Опасната ефективност на маркетинга), 
Транс континентал, Монреал, 2011.
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Подкрепян от ливанската „Хизбула“, режимът на 
Башар Асад отново започна офанзива в Западна 
Сирия. Сближаването в позициите на САЩ и Русия 
оставя крехка надежда за свикването на междуна-
родна конференция в Женева. Но две години след 
началото на въстанието революцията, чиито цели 
са противоречиви и често зле определени, е вече в 
служба на регионални и световни сили.

КАРИМ ЕМИЛ БИТ А Р*

СИРИЙСКАТА РЕВОЛЮЦИЯ Е ЗАЛОЖНИК НА РЕГИОНАЛНИ ИНТЕРЕСИ

Â Ñèðèÿ - âîéíà ÷ðåç ïúëíîìîùíèöè

*Геополитолог и консултант, научен 
ръководител в Института за меж-
дународни и стратегически отно-
шения (IRIS), директор на списание 
L’ENA hors les murs. Автор на Regards 
sur la France (Погледи към Франция), 
Seuil, Париж, 2007.

АКО съществува кон-
станта в историята на 
страните от Ориен та, 
то това е сблъсъкът 

на народните стремежи за сво-
бода и еманципация с реал ната 
политика, заради която тези 
народи са принасяни в жертва 
пред олтара на чужди геостра-
тегически интереси. Воен-
ната кампания на Наполеон 
Бонапарт в Египет през 1798 
г. постави началото на дълго-
годишна конфронтация между 
Франция, Великобритания и 
Германия на територия та на 
залязващата Османска импе-
рия. Най-големият шок обаче 
бе предизвикан в края на Пър-
вата световна война. Арабите 
са насърчени да се разбунтуват 
срещу турците от Томас Еду-
ард Лорънс, известен като Ло-
рънс Арабски (1), и най-вече 
от едно писмо до управителя 
на Мека Хюсеин Бен Али, в 
което британският върховен 
комисар Хенри Макмахън им 
обещава създаването на обеди-

нено царство. Впоследствие те 
само безпомощно наблюдават 
неизпълнението на поетите 
ангажименти. Тези ангажи-
менти са потъпкани както от 
договора Сайкс-Пико (1916), 
който раздели региона на зони 
за контрол и влияние между 
Франция и Великобритания, 
така и от Балфурската декла-
рация (1917), която обявява 
създаването на „национален 
дом за еврейския народ“ в 
Палестина. 

По време на френското 
управление Сирия бе разде-
лена на четири части, преди 
да стане независима след 
Втората световна война. Пар-
ламентарното ѝ управление 
не  издържа  дълго  и  през 
1949 г. бе свалено от полко-
вник Хусни ал Заим. Това 
е първият военен преврат в 
арабския свят, подготвен от 
американското посолство и 
Централното разузнавателно 
управление (ЦРУ) (2).

Ôàñàäåí àíòèèìïåðèàëèçúì

ТОВА са едни от многото 
исторически събития, 
които помагат да разбе-

рем крайния национализъм на 
Сирия, както и органичната 
подозрителност към интри-
гите на чуждите сили. Ето 
защо режимът на Башар Асад, 
изправен отначало пред спон-
танен и мирен народен бунт, 
вписващ се в духа на масовите 
вълнения в Тунис и Египет, 
не спря да играе по антиим-
периалистката струна, за да 
оправдае нечувано жестоките 
репресии. Тази стратегия му 
помогна да запази подкрепата 
на някои авторитарни нацио-
налистки движения и на малка 
част от арабската левица (3). 

Забелязва се, че въпреки 
този стремеж към противопос-
тавяне на великите сили, в про-
дължение на четири десетиле-
тия Голанските възвишения 
са оазис на стабилност, а си-
рийско-израелската граница е 
съвсем спокойна. През 1976 г., 
с разрешението на САЩ и 
мълчаливото съгласие на Из-
раел, Сирия нахлува в Ливан, 
за да предотврати победата 
на т. нар. ислямистко-про-
гресивна коалиция. По време 
на „глобалната война срещу 
тероризма“ от началото на 

XXI век тя участва в програ-
мата на администрацията на 
президента Джордж У. Буш за 
прехвърляне и измъчване на 
заподозрени в тероризъм. А 
след започването на Арабската 
пролет одобрява смазването 
на революцията в Бахрейн от 
Саудитска Арабия. 

Най-голямата грешка на 
Башар Асад, която изпъква по 
очевиден начин в даденото от 
него интервю за Уолстрийт 
джърнал на 31 януари 2011 г., 
е в преценката му, че водена-
та от него външна политика, 
подкрепата му за „Хизбула“ в 
Ливан (най-вече по време на 
войната от лятото на 2006 г.) 
и за „Хамас“ при нахлуването 
на Израел в Ивицата Газа (де-
кември 2008 – януари 2009 г.) 
ще го защитят от революцион-
ната вълна, надигаща се в 
арабския свят. Дори мнимият 
му антиимпериализъм да беше 
възприет като реален и искрен 
от общественото мнение, това 
по никакъв начин не би укро-
тило народното недоволство, 
което бе предизвикано преди 
всичко от вътрешни фактори. 
Социално-икономическото 
положение бе отчайващо. 
Само 8000 сирийци от 300 000, 
които излизаха всяка година 
на трудовия пазар, постига-
ха редовен трудов договор 
(4). Брутално наложените 
неолиберални реформи бяха 
превърнали държавните мо-
нополи в частни и доведоха 
до един капитализъм в ръцете 
на съмнителни приятелски 

кръгове. Извънредното поло-
жение, действащо от 1963 г., 
задушаваше всички свободи. 
Мъченията пък бяха институ-
ционализирани и превърнати в 
начин на управление и укротя-
ване на масите. 

Тази революция бързо бе 
обсебена от световните сили, 
а сирийската територия се 
превърна в бойно поле за поре-
дица от войни чрез пълномощ-
ници.Така двете противопо-
ложни тези – че става въпрос 
съответно за народен бунт и за 
регионален и международен 
геополитически конфликт, 
не се изключват взаимно. И 
двете измерения на конфликта 
съществуват паралелно, но 
първото преобладаваше между 
март и октомври 2011 г., а вто-
рото се прояви по-настойчиво 
от юли 2012 г.

Русия с Владимир Путин 
начело се оказа най-решител-
на в подкрепата за режима 
на Асад, като дори използва 
на три пъти правото си на 
вето в Съвета за сигурност на 
ООН. Причините за тази нейна 
позиция са много. Първо, съ-
ществуват здрави отношения 
между двете страни, устано-
вени още от 50-те години на 
миналия век, и оттогава не 
са нарушавани. За разлика от 
Египет от времето на Ануар 
Садат, Сирия не изгори мос-
товете, свързващи я със съ-
ветския блок: десетки хиляди 
жители с двойно гражданство, 
смесени двойки и изселници, 
здрави икономически връзки 
(руският износ за страната 
надхвърляше 1,1 млрд. до-
лара през 2010 г., а руските 

инвестиции за същата година 
достигнаха 20 млрд. долара).  
На второ място, трябва да 
се спомене и изключително 
важната за Москва продажба 
на оръжия, която ѝ позволява 
да изпробва надеждността на 
своите технологии. Тези про-
дажби донесоха на страната 
4 млрд. долара през 2011 г., но 
Сирия не е надежден платец 
и Русия трябваше често да 
предоговаря и опрощава дъл-
га ѝ (5). Колкото до военната 
база в Тартус, единствената, 
която Русия има в Средиземно 
море, става въпрос изцяло за 
инфраструктура за снабдя-
ване, чието значение често е 
надценявано.

Подобно на Франция през 
XIX век, днешна Русия се 
опитва да се наложи също като 
закрилница на християните 
в Близкия Изток. В Сирия 
те са близо 1 милион (което 
представлява 4,6 % от насе-
лението [6]), от тях 52 % са с 
гръцко православно вероизпо-
ведание. Новият съюз между 
Държавата и Църквата, който 
се очертава в Русия между 
В. Путин, министър-предсе-

дателят Дмитрий Медведев и 
патриарх Кирил Първи, може 
да обясни защо все повече се 
вземат предвид интересите на 
Православната църква в Си-
рия, чиито висши сановници 
са близки до режима. Накрая, 
Кремъл смята, че е бил подве-
ден през 2011 г. по отношение 
на Либия. Западните сили в 
желанието си да направят така, 
че военната намеса да не бъде 
само проява на „отговорност 
за осигуряване на закрила“, а 
да доведе до смяна на режи-
ма, злоупотребиха със своите 
разширени и некоректни тъл-
кувания на Резолюция 1973 на 
Съвета за сигурност на ООН. 

Освен всички тези фак-
тори, твърдостта на Русия 
се обяснява също с факта, че 
В. Путин анализира събитията 
в Сирия през призмата на че-
ченския конфликт. Той гледа 
на арабските бунтове като на 
ислямски революции, които 
трябва да бъдат спрени, преди 
да достигнат Кавказ и другите 
мюсюлмански региони в Ру-
сия (близо 15 % от руснаците 
са мюсюлмани).

Подкрепата на Иран за 
режима на Башар Асад се 
обяснява по-лесно. Техеран се 
стреми да запази единствения 
си арабски съюзник, както 
и каналите за снабдяване на 
„Хизбула“. Ирано-сирийският 
съюз е част от дългосрочен 
стратегически пакт, създаден 
през 1980 г. малко след ис-
лямската революция в период, 
когато изолираният Хафез 
Асад, баща на сегашния пре-
зидент, страдаше от лошите 
отношения с подкрепящия 
БААС Саддам Хюсеин, както 
и с Организацията за освобож-
дение на Палестина (ООП) на 
Ясер Арафат. 

Този съюз оцеля въпреки 
големия натиск по време на 
войната между Иран и Ирак 
(1980-1988) и всички опити за 
разединение на двете страни 
завършиха с неуспех. Така 
още в началото на сирийската 
революция през март 2011 г. 
Иран използва цялото си влия-
ние, за да подкрепи Асад, като   
не се поколеба да му отпусне 
кредит от 1 млрд. долара през 
януари 2013 г. въпреки труд-
ната икономическа ситуация 
в задушаваната от санкции 
страна.  Техеран изпрати кадри 
от Революционната гвардия, 
а бойците на „Хизбула“ и 
иракските шиитски милиции 
се сражаваха на страната на 
режима.

(1) Реално изиграната от Т. Е. 
Лорънс роля е преувеличена и идеали-
зирана от британската популярна 
култура и филма на Дейвид Лийн 
(1962), така че и до ден днешен той 
въплъщава почти митичната фигура 
на западния романтик, втурнал се 
да помага на потиснатите жители 
на Изтока.

(2) Вж. Tim Weiner, Legacy 
of Ashes: The History of the CIA), 
Boubleday, Ню Йорк, 2007. Американ-
ските разсекретени архиви описват 
Хусни ал-Заим като „симпатичен 
мошеник“ (likeable rogue).

(3) Вж. Никола До-Пуяр, „Си-
рийската криза разделя арабските 

левици“, Монд дипломатик в Дума, 
2 август  2012 г.

(4) Изслушване на Самир Ета 
пред комисията по външните рабо-
ти към Сената, 24 април 2013.

(5) На това бе обърнато вни-
мание от Фабрис Баланш по време 
на предаването „Геополитика, деба-
ти“ по Радио Франс Интернасионал, 
18 май 2013.

(6) Според преценката на 
демографа Юсеф Курбаж (Youssef 
Courbage, „Ce que la démographie 
nous dit du conflit syrien“ („Какво ни 
казва демографията за сирийския 
конфликт“), Slate.fr, 15 октомври 
2012).

TAMMAM  AZZAM. - „Свобода в руини“.
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Как да премине от главна опозиционна сила към пър-
ва партия в страната? Политическите формации на 
европейската радикална левица, които са в състояние 
да си поставят сериозно този въпрос, са рядкост. Но 
точно той раздира СИРИЗА в Гърция, поставена 
на прага на властта от изборните резултати през 
пролетта на 2012.

БА ТИС Т ДЕРИК Б У Р*

ДИЛЕМИ ПРЕД РАДИКАЛНАТА ГРЪЦКА ЛЕВИЦА

Äà âçåìåø âëàñòòà, áåç äà èçãóáèø äóøàòà ñè

*Професор по класическа филология  
в Атина

Ïðîòèâîðå÷èâè äåêëàðàöèè

ДА СЕ ПОСТАВИ со-
лидарността на преден 
план, пред конфликт-

ността, води до изграждане-
то на един образ на партия, 
която ще бъде „лек на криза-
та“. А този образ е далеч от 
радикалния профил, призван 
да разграничи СИРИЗА от 
бившите избиратели на ПА-
СОК, които вече са променили 
схващанията си. С надежда-
та да получи парламентарно 
мнозинство, партията обмисля 
по какъв начин да привлече 
средната класа, появила се след 
края на военната диктатура 
на полковниците през 1974 г. 
Схематичен по необходимост, 
рисуваният портрет на пред-
ставителя на този електорат 
се характеризира със следните 
черти: по-скоро консервати-
вен, сравнително възрастен, 
собственик на недвижим имот, 
купен на кредит, упражняващ 
професия, свързана с туризма, 
строителството или общест-
вената администрация, грубо 
разклатен от настоящата криза, 
но въпреки това поддръжник 
на принадлежността на Гърция 
към Европейския съюз.

 
Коалицията пожела да вдъх-

не сигурност и да опровергае 
медийното говорене за „двете 
крайности“ на „Нова зора“ и 
СИРИЗА. Ципрас публично 
подкрепя всички стачни дви-
жения, но възприема умерен 
тон по отношение на дейст-
вията, оценени от него като 

„радикални“, и се дистанцира 
от акциите, вдъхновени от 
партиите на крайната левица 
и от анархистките групи. Така,  
при насилствената евакуация 
миналия декември и януари на 
атинската Вила Амалиас, заета 
от бездомни, той бе укорен от 
някои, че не осъжда достатъчно 
действията на полицията. 

 
СИРИЗА иска да запази 

възможността да сключи съюз 
с лявоцентристки организации, 
дори нещо повече. До момен-
та никое проучване не ѝ дава 
надежда, че ще може да упра-
влява сама. Следователно ще 
трябва да намери съюзници, с 
които идеята за правителствена 
коалиция да изглежда прием-
лива. Макар да претендира, 
че обединява „цялата леви-
ца“, организацията всъщност 
е изолирана. Вляво, Кому-
нистическата партия отказва 
всякакви разговори с „опор-
тюнистите“, които прие мат 
правилата на ЕС и единната 
валута. Вдясно, отцепилата 
се от СИРИЗА Демократична 
левица (ДИМАР), със социал-
демократическа ориентация и 
решителен поддръжник на ЕС и 
еврото, влезе в правителството 
и ратифицира меморандума (2) 
на „тройката“. 

 
Да се състави правителство 

при тези условия, не означава 
непременно вземане на властта. 
За момента ръководството се 
стреми да превъзмогне опози-

цията дясно–ляво чрез създа-
ването на фронт срещу мемо-
рандума, способен да привлече, 
например, „Независимите гър-
ци“ – дясна националистическа 
и консервативна партия, която 
обаче е против меморандума. 
От март насам Ципрас твър-
ди, че желае правителство на 
националното единство, чиято 
„сърцевина“ да бъдат левицата 
и СИРИЗА. С други думи, става 
въпрос за мнозинство, което не 
изключва десницата.

 
Тази стратегия среща силна 

опозиция вътре в самата коали-
ция, която много бързо разкри-
тикува стратегията, „подчинена 
на изборите“. Тя би желала 
точно обратното – да види 
как се надига една „борческа 
СИРИЗА“, способна да увеличи 
своя електорат, като приобщи 
всички граждани жертви на 
кризата. С други думи, през 
последните месеци станахме 
свидетели на двойно движение 
 – докато коалицията се тран-
сформираше в единна партия, 
се утвърди едно самопровъз-
гласило се „ляво крило“, несъ-
гласно с това, което в неговите 
очи е десен завой. По време на 
Общогръцките конференции на 
коалицията, които през декем-
ври 2012 г. започнаха да полагат 
основите на бъдеща единна 
партия, дисидентското крило, с 
25% от гласовете, обедини ля-
вото течение на „Синасписмос“ 
и Интернационалистката работ-
ническа левица. То настоя за 
съставянето на „изцяло ляво“ 
правителство, за по-ясна по-
зиция относно анулирането на 
меморандума и дълга и издигна 
лозунга: „Никакви жертви в 
името на еврото“. Водещата 
тенденция предпочита да казва: 
„Еврото не оправдава всички 
жертви“…

 
Кипърската криза и из-

следването, публикувано от 
братската на СИРИЗА Про-
гресивна партия на трудовия 
народ (Anorthotiko Komma 
Ergazomenou Laou, AKEL), 
което предлага излизане от 
еврозоната като отговор на 

мерките, предприети от „трой-
ката“, засилиха вътрешните 
критики срещу общо взето 
благосклонната към еврото 
позиция. В действителност 
изглежда все по-нереалистично 
да си представим, че Гърция 
може да получи от Германия и 
от ЕЦБ свободата да провежда 
икономическата програма на 
СИРИЗА в рамките на еврозо-
ната. Малцинството в коали-
цията няма да блокира превръ-
щането на коалицията в партия 
през следващите месеци, но то 
принуждава радикалната леви-
ца да уточни политическата си 
програма и стратегията си.

 
Трябва да се разсее подозре-

нието за двойственост в езика 
на партията. Мъглява в терми-
ните и в целите си, програмата 
за изначален компромис остави 
на всяка от партиите членки 
относителна свобода за интер-
претация. От миналата пролет 
насам тази ситуация отключи 
най-противоречиви декларации 
и дезориентира част от елек-
тората. На 5 декември 2012 г. 
Ципрас заяви пред гръцко-аме-
риканската търговска камара, 
че анулирането на меморанду-
ма е необходимо. Четири дни 
по-късно депутатът от Ханя и 
също член на СИРИЗА обясни, 
без допълнителни уточнения, 
че целта е да се постигне „пре-
договаряне на договорите за 

СИРИЗА 
в цифри

Партии в коалицията: 
● „Синасписмос“, 
наследница на Гръцката  
комунистическа 
партия – вътрешна 
(еврокомунистическа), 
● Интернационалистическа 
работническа левица 
(Diethistiki Ergatiki Aristera, 
DEA, троцкистка), 
● Комунистическа 
организация на Гърция 
(Kommounistikí Orgánosi 
Elládas, KOE, маоистка), 
● както и няколко други 
формации с по-малък обхват.
Брой на обявените членове: 
30 000
Резултати от парламентар-
ните избори през 2012 г.:
май 2012 г. - 16,78 %; 
юни 2012 г. - 26,89 %.

ПРЕЗ  юли  2013  г. 
СИРИЗА (Коалиция 
на радикалната леви-
ца) ще проведе пър-

вия си конгрес като обединена 
партия (вж. карето). Изтласка-
на от парламентарните избори 
през май и юни 2012 г. до рав-
нището на корифей на лявата 
опозиция спрямо политиката на 
„тройката“ – Международния 
валутен фонд (МВФ), Евро-
пейската комисия и Европей-
ската централна банка (ЕЦБ), 
Коалицията на радикалната 
левица се радва на уникална 
позиция в Европа. Тя е една 
прогресивна политическа сила, 
която се намира на прага на 
властта (1). Но този двойствен 
пробив, едновременно победа 
и поражение спрямо консерва-
торите от „Нова демокрация“, 
я сблъска с проблема за разши-

ряването на електоралната база 
и броя на активистите ѝ, както 
и за търсенето на съюзници. 
Това са неотложни проблеми 
за ръководството на СИРИЗА, 
тъй като трипартийнното пра-
вителство, изведено от изби-
рателните урни през юни 2012 
г., не би трябвало да издържи 
повече от няколко месеца и е 
възможно съвсем скоро да има 
нови избори.

 
Още на следващия ден след 

парламентарните избори ръ-
ководителят на парламентар-
ната група СИРИЗА Алексис 
Ципрас предизвика полемика, 
като декларира: „В тези време-
на на криза съпротивата и со-
лидарността са необходими, но 
по-важна е солидарността.“ 
Така беше дадено началото на 
линията „солидарност“, пред-
начертана от ръководството. 
Тя се състои в разгръщането на 
акции, целящи нито един граж-

данин да не бъде лишен от дос-
тъп до храна, лекарства, покрив 
и т.н. Партията „Синасписмос“, 
основен член на коалицията, 
насочи специално усилията на 
своите поддръжници към съз-
даването на солидарни банки 
за лекарства.

Тази нова стратегия си по-
стави множество цели. От една 
страна, да дадe задачи на въл-
ната от нови привърженици. 
Без силно присъствие сред ра-
ботниците и селските стопани 
и без синдикален посредник, 
СИРИЗА всъщност нямаше 

реални борчески традиции. За-
това пък Комунистическата 
партия (Kommounistiko Komma 

Elladas, KKE) контролира Фрон-
та за борба на всички труде-
щи се (Panergatiko Agonistiko 
Metopo, PAME), един от трите 
главни синдиката, а Общогръц-
кото социалистическо движение 
(ПАСОК) използва останалите 
централи за клиентелистки цели. 
„До миналата пролет СИРИЗА 
не водеше конкретни действия, 
спомня си една съратничка. Все 
пак да искаш да действаш и да 
знаеш как, са съвсем различни 

неща.“ С опитите си да съпер-
ничи на широко отразяваните в 
медиите инициативи на неона-
цистката партия „Нова зора“, 
която по същото време разда-
ваше супа „на гърците“ и ор-
ганизираше кръводарявания на 
„гръцка кръв“, и да се включи в 
многобройни акции на спонтан-
на солидарност, коалицията се 
надяваше да установи контакт с 
тези, които кризата беше отвър-
нала от политиката.

(1) Вж. Alexis Tsipras, „Notre 
solution pour l’Europe“ (Нашето реше-
ние за Европа), Le Monde diplomatique, 
февруари 2013.
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заеми и промяна на едностран-
но провежданата вътрешна
икономическа политика (3). На 
17 май, когато Ципрас заговори
за „временно прекратяване“ на
меморандума, незабавна поле-
мика – както вътре, така и вън
от коалицията –  го принуди да
се извини, че е допуснал „ези-
кова грешка“, и да препотвърди
непроменената си воля да го
„анулира“.

 
Същите противоречия се

явиха и по въпроса за дълга:
каква част от него да бъде ану-
лирана от една международна
конференция? Каква да бъде
съдбата на банките? Самата
програма (чиято мъглявост при-
знават самите партийни кадри,
непрекъснато обещаващи нови,
по-убедителни предложения)
съдържа тази двойственост:
като постановява своята рево-
люционна воля да бъде прео-
долян капитализмът, в същото
време тя предлага мерки, които
като цяло клонят по-скоро към
политика от кейнсиански тип –
за растеж с държавна подкрепа
за малките производители, сел-
ските стопани или занаятчиите.
Обещава се национализация на
предприятията със стратегиче-
ско значение, но не се изключ-
ват и нови приватизации. Що се
отнася до екологичните цели,
те са още на стадия на общите
принципи.

(2) Договор за заем, подписан 
между Атина и „тройката“.

(3) Efimerida ton Syntakton (Вест-
ник на редакторите), Атина, 9 де-
кември 2012.

(4) Какъвто можеше да бъде 
случаят през юни 2012 г., когато
за няколко дни над 17 милиар-
да евро бяха преведени в чужди
банки.

И НАКРАЯ, Ципрас разви 
през последните месеци 
интензивна дейност, за 

да представи партията си и тя 
да бъде призната за сериозен 
политически партньор в чужби-
на. Макар някои от пътуванията 
му, до Аржентина например, 
да бяха разчетени като знаци 
в полза на анулирането на 
дълга, визитата му в САЩ и 
разговорът му с германския 
министър на финансите Волф-
ганг Шойб ле бяха оценени като 
обезпокои телни.

 
Така СИРИЗА се оказва 

едновременно атакувана, че 
е твърде лява и твърде дясна. 
Коа лиция се сблъсква посто-
янно със страховете на своите 
избиратели, особено на град-
ската младеж (която я избра 
миналата пролет), че може 
постепенно да се превърне в 
един нов ПАСОК. През 1981 г. 
социалистите дойдоха на власт 
с радикална прог рама, от която 
не реализираха почти нищо. 
Жертви на кризата, някои млади 
хора, враждебно настроени към 
ПАСОК-а на „своите родите-
ли“, изглеждат разочаровани от 
въздържаността на СИРИЗА по 
време на борбите през послед-
ните месеци.

 
Най-новата история на коа-

лицията разкрива двете главни 
трудности, които среща леви-
цата, когато се доближава до 
властта. Първата – как да води 

решително лява политика, кога-
то националният суверенитет е
сериозно накърнен? Проблемът
с възстановяването на нацио-
налния суверенитет несъмнено
произтича от отношенията с Ев-
ропейския съюз и ЕЦБ, но също
така от твърде ограничените
средства, с които разполагат
правителствата от еврозоната,
за да се борят срещу изнасянето
на производства или сриването
на банковата система (4). Ко-
гато СИРИЗА се произнася  за
оставане в еврозоната, защото
изпитанията при напускане
(по принуда или доброволно)
изглеждат прекомерно големи,
тя е принудена да търси рамки,
в които политиката ѝ да бъде
приемлива за партньорите и
противниците ѝ. Като например
международна конференция
за дълга на страните от Южна
Европа, каквато тя желае да
свика.

 
Второто предизвикателство

е свързано с мобилизацията на
населението, която би могла
да послужи като основа за
възвръщане на националния
суверенитет. Политическите
промени в Латинска Америка се
опряха на мощна мобилизация
на населението. Дали настоя-
щата стратегия на СИРИЗА ще
се опре на подобна подкрепа в
случай на изборна победа?

(7) „Qatar bankrolls Syrian revolt 
with cash and arms“, Financial Times, 
Лондон, 17 май 2013.

(8) Вж. Ален Греш, „Ислямистите 
пред изпитанието на властта“, Монд 

дипломатик в Дума, 1 ноември 2012.
(9) Efraim Halevy, „Israel’s man in 

Damascus. Why Jerusalem doesn't want the 
Assad regime to fall“, Foreign Affairs, Ню 
Йорк, 10 май 2013.

СИРИЙСКАТА РЕВОЛЮЦИЯ Е ЗАЛОЖНИК НА РЕГИОНАЛНИ ИНТЕРЕСИ
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За сметка на това, трите ос-

новни сунитски сили в региона 
– Турция, Катар и Саудитска 
Арабия, не пестиха сили да 
подкрепят сирийските бунтов-
ници. След като за кратко се 
опита да обвърже интересите 
на Дамаск с тези на „Мюсюл-

мански братя“, Турция ясно 
заяви волята си да свали Асад 
от власт. Двете страни от За-
лива се опитват най-вече да 
„орежат крилата“ на Техеран, 
превърнал се във враг номер 
едно, с риск да превърнат 
конфликта в религиозна война 
между сунити и шиити.

Òåë Àâèâ â ñúþç ñ Áàøàð Àñàä?

LE MONDE DIPLOMATIQUE
Превод Ивайло Буров

ELENI ZOUNI. – От цикъла „Мислителят - Докосване“, 2010

КАТАР бързо заяви под-
крепата си за „Мюсюл-
мански братя“ в Сирия, 

както направи по-рано за ту-
ниските и египетските пред-
ставители на организация-
та. Според Файненшъл Таймс 
(7) страната вече е похарчила 
3 млрд. долара, за да въоръжи 
бунтовниците. Саудитска Ара-
бия, която отначало действаше 
предпазливо, хвърли силите 
си в битката за Сирия няколко 
месеца по-късно. Но враждеб-
ността ѝ към „Мюсюлмански 
братя“ (8) я накара да подкрепи 
по-скоро салафистките движе-
ния, въпреки че се разграничава 
от свързаните с „Ал Кайда“ 
групи заради организираните 
от тях атентати в началото на 
XXI век. Катар залага докрай 
на Сирийската национална 
коалиция и наложи за минис-
тър-председател Гасан Хито, 
сириец от Тексас, смятан за 
близък до Братята, докато Сау-
дитска Арабия се стреми по-
скоро да осигури пряка помощ 
през Йордания, където тя уста-
нови бюро за координация.

Сирийският режим дълго 
време бе за Израел по-малко-
то зло, понеже гарантираше 
сигурността на границата му. 
Позицията му се промени след 
войната от юли 2006 г., когато се 
оказа, че подкрепата на Дамаск е 

изиграла решителна роля за съ-
противата на „Хизбула“, както и 
след усилването на антиирански-
те настроения в Тел Авив. Сред 
произраелските среди в САЩ 
битуват две философии. Бивши-
ят съветник в Белия дом Денис 
Рос одобрява военна намеса в 
Сирия, докато университетският 
преподавател Дениъл Пайпс, 
един от най-ревностните под-
дръжници на Израел, предпочита 
САЩ да подкрепят настоящия 
режим и да стимулират продъл-
жението на конфликта. Бившият 
ръководител на „Мосад“ Ефраим 
Халеви (9) пък смята, че Башар 
Асад е за предпочитане пред 
онези, които искат да го събо-
рят, и дори определя сирийския 
президент като „човек на Израел 
в Дамаск“.

Колебанията на Израел 
увеличават объркването, което 
цари във Вашингтон, където 
президентът Барак Обама, поу-
чил се от горчивия опит в Ирак, 
удържа натиска на влиятелните 
привърженици на идеята за 
воен на намеса. Идеалният изход 
от ситуацията за САЩ е Асад да 
се оттегли от властта, но да се 

запазят основните структури на 
режима. Това е идеята на новата 
руско-американска инициатива 
и на Женевската конференция, 
която би могла да се проведе 
този месец. Франция от своя 
страна, след като дълго време 
бе сред най-активните страни и 
предричаше скорошното падане 
от власт на Асад, изглежда, че 
губи позиции, откакто бе обяве-
но сближаването между САЩ 
и Русия. Тъй като вероятно се 
страхува да не остане изолира-
на дипломатически, тя започна 
да изтъква предимствата на 
евентуално политическо реше-
ние, което досега бе отхвърляно 
и дори осъждано от външното 
министерство на страната.

От този преглед се вижда 
липсата на всякакво планиране 
от страна на регионалните и 
световните сили, противно на 
теориите за конспирацията, 
които често се лансират по по-
вод на Близкия изток. Най-важ-
ното за тези сили е да запазят 
интересите си. Само интересът 
на сирийския народ е в графата 
на загубите.

КАРИМ ЕМИЛ БИТАР

TAMMAM AZZAM.-„Freedom Graffi ti“, 2013
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КАК може да се определи 
дали има дефицит на 
работна ръка? Как да се 

измери обхватът му? Текстът 
не казва нищо по тези въпроси. 
Работодателите, които са за-
дължени да се отнасят еднакво 
към местни и имигранти, могат 
да се възползват от тази неяс-
нота, за да намалят заплатите 
или да спрат повишаването 
им, както обяснява бившият 
министър на труда Робърт 
Райх, днес преподавател по 
икономика в Калифорнийския 
университет в Бъркли: „Ведна-
га щом се увеличи търсенето, 
което ще тласка заплати-
те нагоре, работодателите 
ще могат да се оплачат от 
дефицит на работна ръка, 
тогава ще се разреши влизане 
на повече имигранти, с цел да 
се задържи нивото на запла-
тите“ (7).

 
Тази мярка е доказателство 

за една твърде пресметлива ви-
зия за миграцията. Тя включва 
ограничаване на броя на визи-
те за събиране на семейства 
на мигранти. Ще бъдат из-
ключени братята и сестрите, 
както и женените/омъжените 
деца над 31-годишна възраст. 
И тъй като случайността вече 
няма място в тази движена от 
пазарните закони вселена, ре-
формата предвижда и премах-
ване на лотарията за зелени 
карти, благодарение на която 
всяка година петдесет и пет 

хиляди чужденци получават 
разрешение за постоянно пре-
биваване в САЩ. Тя ще бъде 
заменена от система за изда-
ване на визи по заслуги – ще 
се вземат предвид секторът на 
дейност на кандидата, дипло-
мите му, държавата, от която 
идва, степента на владеене на 
английски език и т.н. Прави 
се място на една подбрана и 
филтрирана имиграция, при 
която заради случайностите на 
съдбата вече няма да се смесва 
икономически изгодното зърно 
със социалната плява.

 
В една страна, където вся-

ко нещо си има цена, на ими-
грантите винаги се е гледало 
повече като на „дългосрочна 
инвестиция“, в зависимост от 
рационалното изчисляване на 
съотношението себестойност/
печалба. Някои дори вече 
предлагат държавата да про-
дава на търг работни визи на 
предприятията по система, при 
която „котирането на разре-
шителните ще е показателно 
за мащабите на търсенето 
на мигранти и ще определя 
как да се коригира броят на 
издаваните всяка година визи“ 
(8). А кога ли ще се заговори 
и за връщане към времето, 
когато робите са се продавали 
на градския площад?

БЕНОА БРЕВИЛ

(3) Gerald F. Seib, „Ryan takes 
a key role on immigration“ (Райън 
има ключова роля за съдбата на 
имиграцията), The Wall Street Journal, 
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тия), Counterpunch, Петролия (Кали-
форния), 5 февруари 2013.

(5) Преди да наеме чужденец, 
всяко предприятие трябва да дока-
же, че първо се е опитало да наеме 
американец.

(6) David Brooks, „The easy 
problem“ (Лесният проблем), The 

New York Times, 31 януари 2013.
(7) Rober t Reich ,  „What 

immigration reform could mean for 
American workers, and why the AFL-
CIO is embracing it“ (Какво ще оз-
начава имиграционната реформа за 
американските работници и защо 
AFL-CIO я подкрепя), 2 април 2013, 
http://robertreich.org.

( 8 )  G iovann i  Pe r i ,  „The 
economic windfall of immigration 
reform“ (Неочакваните икономиче-
ски позитиви от имиграционната 
реформа), The Wall Street Journal, 
12 февруари 2013.

Няколко дни по-късно Пол 
Райън, представител на Уис-
консин и бивш кандидат за 
вицепрезидент на САЩ, също 
дава сигнали за отприщване: 
„Трябва да се уверим, че иконо-
миката ни вече е здраво стъ-
пила в XXI в. Това означава, че 
трябва да задържим най-до-
брите и най-интелигентните 
в Америка, онези, които искат 
да допринасят, да работят 
здраво, да спазват правилата 
на играта и да се издигнат. 
Всички в страната печелят 
от това. Това е същността 
на имиграцията“ (3).

Обещаната от Обама по 
време на предизборната му 
кампания реформа на имигра-
ционната политика се вписва 
в този контекст на идеологи-
ческа промяна. През декември 
2012 г. група от осем сенатори 
(сред които и Рубио), с пред-
ставители на двете партии, 
разработи проектозакон. Ня-
колко месеца по-късно, в духа 
на безпрецедентен консенсус, 
в Сената бе депозиран доку-
мент от 844 страници – т.нар. 
Закон за защита на границите, 
икономически възможности и 
модернизация на имиграцията 
(Border Security, Economic 
Opportunity and Immigration 
Modernization Act). Какво 
всъщност съдържа този текст, 
подкрепян от основните сили 
в страната, от либертариан-
ския „Cato Institute“ до ля-
воцентристкия Център за 
американски прогрес, от Аме-
риканската търговска камара 
до основната синдикална 
конфедерация (AFL-CIO), от 
консервативния Уолстрийт 
джърнъл до близкия до Де-
мократическата партия теле-
визионен канал MSNBC?

 
Узаконяването на стату-

та на милионите нелегални 
имигранти, за което отдавна 
настояват асоциациите за за-
щита на гражданските права, 
е най-мащабната и обещаваща 
мярка в тази реформа, но и 
най-оспорваната. Част от дес-
ницата се противопоставя на 
онова, което смята за „амнис-
тия“, награда за престъпни-
ците. За да се дадат гаранции 
на тази малка група от Репуб-
ликанската партия, чиято 
парламентарна подкрепа ще 
бъде необходима, „пътят към 
гражданството“, предложен 
на нелегалните имигранти, 
ще бъде дълъг, скъпоструващ 
и несигурен.

 
Единадесетте милиона не-

легално пребиваващи чужде-
нци, пристигнали в САЩ преди 
31 декември 2011 г., ще могат да 
получат „изпитателен статут“ 
за период от десет години само 
ако платят глоба, данъците си 
със задна дата (ако са работили 
на черно) и разходите от някол-
костотин долара за обработка на 
документите. След изтичането 
на този десетгодишен период, 
за който ще трябва да плащат 
данъци, без да ползват редица 
федерални услуги (здравно 
осигуряване, болнични, со-
циално осигуряване и др.), 

те ще получат разрешение за 
постоянно пребиваване (зелена 
карта) и след още три години 
ще могат да кандидатстват 
за американско гражданство. 
Такова обаче ще получат само 
ако преминат през множество 
тестове (за езикова култура, 
гражданско съзнание и др.) и 
ако имат чисто съдебно досие. 
И най-дребното нарушение 
може да провали тринадесет го-
дини усилия. Най-възрастните, 
при които съществува риск да 
умрат, преди да стигнат до края 
на „пътя“, най-бедните, които 
не могат да си платят амери-
канското гражданство, както и 
новодошлите след съдбовната 
дата, не попадат в обсега на 
реформата.

 
А осмината сенатори, ся-

каш тези препятствия не са 
достатъчни, обвързаха при-
добиването на документите 
за постоянно пребиваване и 
за гражданство с едно предва-
рително условие  – засилване 
на граничния контрол. Феде-
ралните власти изчисляват, че 
осуетяват 40% от опитите за 
нелегално влизане в страната. 
Трябва да се стигне до 90%. 
Подобна цел обаче изглежда 
невъзможна, освен ако не се 
пристъпи към ускорена мили-
таризация. Всяка миля от гра-
ницата с Мексико е охранявана 
от десет пазачи. „Народните 
избраници, които разработиха 
имиграционната реформа, из-
глежда са искали да очертаят 
един по-скоро обезкуражаващ, 
отколкото достъпен път към 
гражданството“, отсече спи-
санието на радикалната левица 
Counterpunch (4). Въпреки че 
е мъчителна, тази пътека все 
още изглежда преодолима за 
част от десницата, която може 
да я прегради.

Разискванията за това 
(твърде условно) масово уза-
коняване частично засенчиха 
другата част на реформата, 
която е също толкова критична 
и показателна за имигрантската 
концепция, разпространявана 
в САЩ. Става въпрос за пре-
разглеждането на системата 
за издаване на работни визи. 
Темата вече препъна няколко 
проектозакона. Последният е 
на Джордж Буш от 2007 г. То-
гава президентът републиканец 
поиска от синдиката AFL-CIO и 
Търговската камара да постиг-
нат съгласие по общ текст. Но 
синдикатът се страхуваше да 
не би напливът на работници 
мигранти да понижи заплатите 
на американците, а работода-
телската организация искаше 
да увеличи запасите от ими-

грантска работна ръка, поради 
което не успяха да се разберат 
и реформата се провали.

 
Оттогава различни влия-

телни групировки  – Асо-
циацията на строителните 
предприемачи, обединенията 
на земеделските производи-
тели, Търговската камара, 
различни мозъчни тръстове 
(„Cato Institute“, „Brookings 
Institution“, „Immigration 
Works USA“) и др. пледират 
непрестанно да бъде увеличен 
броят на издаваните визи. 
Неотдавна Марк Зукърбърг, 
създателят на „Фейсбук“, и 
някои от колегите му от Сили-
коновата долина също сфор-
мираха лоби, което се бори 
да бъдат смекчени условията 
за издаване на визи на високо-
квалифицираните хора.

 
Накрая усилията бяха въз-

наградени. През февруари т.г., 
ръка за ръка, председателите 
на Търговската камара и на 
AFL-CIO, Томас Донахю и 
Ричард Трумка, заедно раз-
криха съдържанието на ис-
торическото споразумение, 
директно интегрирано в про-
екта за имиграционна рефор-
ма. „Създадохме нов модел, 
модерна визова система“, 
оповести Трумка, за когото 
пристигането на легални ми-
гранти е начин за сгъстяване 
на синдикалните редици. Ако 
се зачетем в текста, става ясно, 
че съвременността не предпо-
лага единствено привличане 
на нови синдикалисти. Тя 
означава също гъвкавост и 
още по-голямо подчинение 
на предприятията, които ще 
могат да моделират както си 
искат миграционните потоци, 
ако законът бъде гласуван. 

 
Днес САЩ канят на работа 

до шестдесет и пет хиляди ин-
женери, учени и математици. 
Този брой ще нарасне до сто и 
десет хиляди и дори до сто и 
осемдесет хиляди в периодите 
на силен икономически рас-
теж. Така още ще се увеличи 
скъпоструващото изтичане 
на мозъци от държавите, от 
които заминават специалисти. 
Освен това чуждестранните 
учени, следвали в американ-
ски университети, ще получат 
разрешително за постоянно 
пребиваване, за разлика от 
действащото към момента 
законодателство, според което 
получават само едногодишна 
виза. Твърде изостанали от 
Индия и Китай, които всяка 
година произвеждат от пет до 
десет пъти повече инженери, 
САЩ отново искат да излязат 

на преден план в надпреварата 
за дипломирани специалисти. 

Нов вид визи, наречени 
W-Visa, би трябвало да улесни 
влизането на неквалифицира-
ни работници и да отговори 
на нуждите на секторите, 
в които не достига работна 
ръка (5) – ресторантьорство, 
хотелиерство, супермаркетите, 
грижи за хората по домовете. 
Накратко, секторите с ниски 
надници, които не могат да 
бъдат делокализирани и в 
които само наемането на чуж-
ди работници гарантира ниски 
цени. „Благодарение на труда 
на нискоквалифицираните 
мигранти цената на храни-
те, на услугите по домовете 
и гледането на деца поевти-
няват, а качеството на жи-
вот се повишава и все повече 
жени могат да си позволят 
да работят извън домовете 
си“ (6), пише със задоволство 
дясноцентристкият публицист 
Дейвид Брукс.

 
Лакомата Търговска ка-

мара искаше четиристотин 

хиляди от новите визи, докато 
синдикатът AFL-CIO – само 
десет хиляди. Броят им беше 
фиксиран на двадесет хиляди 
първата година, тридесет и 
пет хиляди – втората, петде-
сет и пет хиляди – третата, 
и седемдесет и пет хиляди 
– четвъртата. След тази дата 
броят им, ограничен до двеста 
хиляди, ще бъде окончателно 
определен, а при необходи-
мост променен от създадената 
за целта Служба за изследване 
на имиграцията и трудовия 
пазар, която отговаря на по-
требностите на предприятия-
та. Тази система за гъвкаво 
планиране на визите дава пре-
димство на частния сектор. 
„Пазарът най-добре може 
да определи колко и какъв вид 
имигранти ще искат да нае-
мат работодателите, обяс-
няват от мозъчния тръст на 
собствениците „Американски 
предприемачески институт“. 
Произволно определяните от 
политици и бюрократи квоти 
не позволяват да се отговаря 
достатъчно бързо на иконо-
мическите промени.“

ВИЗИ НА ТЪРГ?
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Британският министър-председател, враж-
дебно настроен срещу реформирането на 
европейската банкова система, съживява 
реториката за оттеглянето на острова.

ЖАН -КЛОД СЕРЖАН*

КОГАТО БРИТАНСКИТЕ КОНСЕРВАТОРИ РАЗВЯВАТ ЗАПЛАХАТА ЗА РЕФЕРЕНДУМ

Àíòèåâðîïåéñêîòî ïåð÷åíå íà Äåéâèä Êàìåðúí

* Заслужил професор в университета 
Париж III (Нова Сорбона). Ръководил 
(заедно с Давид Фе) Ethique, politique 
et corruption au Royaume-Uni (Етика, 
политика и корупция в Обединеното 
кралство), Publications de l’Université 
de Provence, Екс ен прованс, 2013.

ВЕЧЕ Е в добрия тон 
да се говори за из-
лизане от Европей-
ския съюз!“. На 23 

януари 2013 г. Найджъл Фара-
дж се преструваше, че ликува. 
Склонен да се представя за 
жертва на евронаклонностите 
на британския „елит“, вода-
чът на Партията за независи-
мост на Обединеното кралство 
(United Kingdom Independence 
Party, UKIP) похвали речта, 
произнесена същата сутрин от 
Дейвид Камерън. Министър-
председателят консерватор 
искаше да „изясни“ позицията 
на страната си в рамките на 
Съюза и намекна, че вече не 
изключва възможността за 
скъсване на отношенията с 
Брюксел. За Фарадж това беше 
важен политически обрат.

Важна му се стори същи-
ната на приветствието от 23 
януари на Дейвид Камерън, 
но също толкова важна беше 
символиката на рамката и на 
момента, подбрани така, че 
да приковат вниманието. Като 
бивш директор на компанията 
„Carlton Communications“, Ка-
мерън няма навика да оставя 
подробностите на случайност-
та. Загрижен да подчертае, че 
гледа на ЕС единствено като на 
вектор на глобализацията и ли-
берализацията на търговските 
отношения (в един пазар от 
500 милиона потребители), той 
реши да се изкаже от лондон-
ското седалище на американ-
ската медийна и икономическа 
корпорация „Блумбърг“, чети-
ридесет години след влизането 
на Обединеното кралство в 
Европейската икономическа 
общност (ЕИО).

Глобализация и либера-
лизация. На пръв поглед те 
не са чужди на Брюксел, но 
намеренията за регулиране 
на финансовия сектор и за 
създаване на банков съюз 
тревожат Лондон. Авторът на 
уводни статии за Файненшъл 
таймс Джон Гепър е силно 
обезпокоен, че „след 50 го-
дини на растеж, които му 
отредиха първото място във 
финансовия свят“, Лондон-
ското сити може да пострада 
от конкуренцията на други ев-
ропейски столици (1). Освен 
това, консерваторите смятат, 
че правата на европейските 
трудещите се все още влияят 
прекалено силно върху функ-
ционирането на предприятия-
та в кралството и искат раз-
лични изключения, най-вече 
във връзка с максималната 
продължителност на работ-
ната седмица.

Като припомни 
анализа, с който през 
1963 г. генерал Де Гол 
обясни защо не одо-
брява присъединява-
нето на Обединеното кралство 
към ЕИО (2), Камерън заяви: 
„По характер сме независи-
ма островна нация, която 
изказва мнението си направо 
и е страстно привързана към 
националния си суверенитет. 

Ëîâêî èçìúêâàíå îò 
ïðîâàëèëèòå ñå ñòðîãè èêîíîìèè

ПОСЛЕДВА пледоария 
за по-голяма гъвкавост 
и засилване на „прин-

ципа на допълване“ (устано-
вен през декември 1992 г. на 
европейската среща на върха 
в Единбург), който признава 
правото на държавите членки 
да се намесват приоритетно в 
областите извън изключител-
ната компетентност на Съюза, 
за да постигнат полезни за 
цялата общност цели. Пред-
ставяйки се за говорител 
на мнозинството британци, 
„притеснени“ от маргинали-
зацията на страната им заради 
засилващата се интеграция в 
еврозоната, Камерън заключи, 
че усещането им за принад-
лежност към Съюза отслабва. 
Ето защо било „законно“ да 
се проведе допитване почти 
четиридесет години след ре-
ферендума от 1975 г. (3).

Въпреки множеството про-
учвания по поръчка на една 
твърде антиевропейска преса 
(според които повече от 70% от 
британците искат референдум), 
други теми „притесняват“ мно-

го повече населението. След 
като под претекст, че ще пре-
махне бюджетният дефицит, 
финансовият министър Джор-
дж Озбърн наложи нетипично 
жестока политика на строги 
икономии, той трябваше да 
признае, че островът изпитва 
все по-големи затруднения. 
Дългът се увеличи от 60% от 
брутния вътрешен продукт 
през 2011 г. на 71% през 2012 г. 
Дефицитът нараства, но и 
растежът си остава инертен 
(+ 0,1% за 2012 г.). През февру-
ари т.г. Лондон загуби оценката 
си ААА. Може би Камерън не 
си дава сметка, че увеличава-
щият се брой скандали, които 
разяждат доверието в полити-
ческите елити (4), интересуват 
съгражданите му повече от 
вълненията на Лондонското 
сити, изправено пред заплахите 
на континента; той несъмнено е 
вече твърдо убеден, че европей-
ският въпрос ще заеме централ-
но място в предизборната кам-
пания през 2015 г. и ще измести 
вниманието от икономическите 
му провали. Дали машинацията 
ще е успешна?

Áåçïîêîéñòâî â áèçíåñ ñðåäèòå

(…) За нас членството в Ев-
ропейския съюз не е самоцел, а 
средство за осъществяването 
на конкретна цел – проспери-
тет, стабилност и трайното 
установяване на свободата и 
демокрацията“.

МИНИСТЪР-ПРЕД-
СЕДАТЕЛЯТ не за-
губи подкрепата на 

колегите си, той дори успя да 
спечели подкрепата на някои 
от европейските си партньори, 
сред които и Германия. След ев-
ропейската среща на върха през 
февруари 2013 г. Фигаро излезе 
със следното водещо заглавие: 
„Камерън и Меркел подлагат 
ЕС на диета“ (9 февруари 
2013 г.). Ден по-рано, пред 
комисията по външнополити-
чески въпроси на Камарата на 
общините, външният министър 
Уилям Хейг заяви, че вместо да 
изолира Обединеното кралство 
в ЕС, изявлението на минис-
тър-председателя ще засили 
влиянието му. И цитира статия, 
публикувана във всекидневни-
ка Ди Велт на 24 януари т.г., 
призоваваща към формирането 
на ос Берлин-Лондон.

В Брюксел, в желанието 
си да затвърди образа си на 
бдителна пазителка на евро-
пейската бюджетна строгост 
в контекста на предстоящите 

през септември 2013 г. избори 
за Бундестаг, Ангела Меркел 
сключи с Камерън удобен за 
момента съюз, но да не си 
правим илюзии. Въпреки че 
германската канцлерка е гото-
ва да направи някои отстъпки 
пред британците, външният ѝ 
министър Гидо Вестервеле се 
оказва много по-несговорчив, 
като дори заяви, че не може да 
става въпрос за изграждане на 
Европа по поръчка.

Крайно дясното крило на 
Консервативната партия се 
характеризира с враждебност-
та си към ЕС. Не успяха да 
го успокоят нито законът от 
юли 2011 г. за допитване до 
гражданите в случай на нов 
европейски договор, ако съ-
щият предвижда прехвърляне 
към Съюза на допълнителни 
компетенции, нито обявеното 
година по-късно обобщение 
на изследванията на чувството 
за принадлежност към Евро-
пейския съюз. Само проектът 
за референдум донякъде го 
усмири. Но зае диаметрално 

противоположна позиция на 
тази на Хейг. На 24 октомври 
2011 г. той беше заявил пред 
Камарата на общините: „Ще 
е безотговорно решение, ако 
тази несигурност бъде под-
силена от несигурността при 
един референдум за евентуал-
но излизане от ЕС, откъдето 
идват половината ни чужди 
инвестиции и който приема 
половината от износа ни“. 
Този аргумент се споделя от 
повечето предприемачи, както 
и от председателя на конфе-
дерацията на собствениците 
(CBI) Роджър Кар. Освен това 
той сподели безпокойството 
си и в Обзървър от 13 януари 
2013 г.: „Напускането на Евро-
пейския съюз ще има отрица-
телен ефект върху заетостта, 
ще изостри международните 
отношения и ще застраши на-
ционалното богатство“.

Стратегията на Камерън 
прави още по-малко вероятна 
една нова коалиция с либерал-
демократите, които виждат в 
стремежа му за референдум 
само средство за преодолява-
не на кризата, аналогично на 
използваното през 1974 г. от 
Харолд Уилсън, за да успокои 
една разкъсваща се заради ев-
ропейския въпрос партия. 

Несъмнено основната цел 
на Камерън беше друга, а имен-
но да лиши суверенистката пар-
тия UKIP от значителна част 
от реторическия ѝ капитал. От 
тази гледна точка успехът му 
е неоспорим. Той вече успя да 
накара евродепутатката Марта 
Андреасън да изостави Фарадж 
в полза на формацията на кон-
серваторите.

Лагерът на лейбъристите е 
обхванат от безпокойство. На 
31 октомври 2012 г. апаратът 
на парламентарната група на 
Едуард Милибанд наложи 

на членовете си да се обеди-
нят с петдесетината депутати 
консерватори, които възнаме-
ряваха да принудят правител-
ството да поиска намаление 
на бюджета на ЕС по време 
на Европейския съвет на 22 
ноември. Въпреки че това ис-
кане, прието с 307 гласа „за“ 
срещу 294 гласа „против“, не 
ограничи свободата на дейст-
вие на Лондон, то показа спо-
собността за мобилизация на 
„бунтовниците“ консерватори 
по европейския въпрос. Вече 
определени като опортюнисти 
и лицемери, лейбъристките ръ-
ководители не бяха убедителни, 
когато осъдиха авантюризма на 
Камерън непосредствено след 
речта му на 23 януари, като в 
същото време си запазиха въз-
можността, според обстоятел-
ствата, да се допитат до народа, 
ако вземат властта през 2015 г. 
На 11 февруари в Камарата на 
общините шепата присъстващи 
депутати лейбъристи се бяха 
снишили, докато колегите им 
консерватори превъзнасяха 
ръководителя си след победата 
му в Брюксел. 

Макар да е относителна, 
това е победа символ. Камерън 
не направи никакви компроми-
си, докато през 2005 г. Антъни 
Блеър се съгласи да бъдат 
орязани трудно извоюваните 
през 1984 г. от Маргарет Тачър 
„отстъпки“ (5). Размерът им от 
4 милиарда евро годишно няма 
да се промени за следващия 
7-годишен програмен период. 
Нетният принос на Обедине-
ното кралство към бюджета 
на Съюза също няма да се 
промени и ще остане в размер 
на 8 милиарда евро. За сметка 
на това, Камерън успя да се 
наложи и намали с 1 милиард 
евро издръжката на служители-
те в европейските институции, 
любима цел на британската 
консервативна преса.

Îãðàíè÷åíî ïîëå çà äåéñòâèå

МИНИСТЪР-председа-
телят може да си при-
писва ключова роля 

при обръщането на динамика-
та на растежа на европейския 
бюджет пред съмишлениците 
си, но това не означава, че и 
останалите му цели, а именно 
блокирането на проекта за бан-
ков съюз, могат да бъдат по-
стигнати така лесно. Решава-
щата роля, която Европейската 
централна банка (ЕЦБ) ще 
трябва да изиграе при изграж-
дането на този механизъм, одо-
брен през декември 2012 г. от 
Съвета по икономическите и 
финансовите въпроси (Ecofi n), 
със сигурност ще окаже влия-
ние върху функционирането 

на британската финансова 
система. При окончателните 
пазарлъци гласът на държа-
вата, която се дистанцира от 
единната валута и се постави 
в златната среда, със сигурност 
ще има дори още по-малка те-
жест, отколкото очакват самите 
консерватори.

И това е само една от труд-
ностите, с които ще трябва да 
се справи ръководството на 
консерваторите. Други стават 
повод за още по-големи про-
тиворечия. Как, например, да 
се съвмести укрепването на 
еврозоната, което задължи-
телно ще премине през много 

(1) John Gapper, „Europe takes 
its bite from the City“ (Европа си взи-
ма своето от Лондонското сити), 
Financial Times, Лондон, 20 февр. 2013.

(2) По време на пресконферен-
цията от 14 януари 1963 г. генерал 
Де Гол се обяви категорично против 
британската кандидатура, позовавай-
ки се на „същността, структурата и 
конюнктурата, типични за Англия“, 
[които] „дълбоко се различават от 
тези на континенталните държави“.

(3) Референдумът ще се про-
веде само ако консерваторите побе-

дят на следващите парламентарни 
избори през 2015 г.

(4) Вж. „Доклад, уличаващ бри-
танските медии“, Монд дипломатик 
в Дума, 17 януари 2013.

(5) На срещата на върха във 
Фонтенбло през 1984 г. Маргарет 
Тачър успя да извоюва намаление 
с 60% на приноса на страната й в 
европейския бюджет, за да компен-
сира разминаването между внасяния 
дял от Обединеното кралство в 
бюджета и размера на средствата, 
които се връщат в Лондон.

„
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ОПУСТОШАВАЩИТЕ строги 
ограничения, наложени от 
Берлин на цялата еврозона и 
най-вече на страните от Юга 

(Гърция, Португалия, Испания, Италия, 
Кипър) предизвикват в тези страни рас-
тяща германофобия. При последните си 
посещения в Мадрид, Атина и Лисабон, 
Ангела Меркел бе посрещната от враж-
дебни манифестации. Хиляди жертви 
на политиката на ограничения мани-
фестираха по улици и площади срещу 
принудата на „IV Райх“ и я посрещнаха 
с нацистки знамена и униформи на СС 
или на Вермахта...

 
Във Франция, след като се отпраз-

нува 50-годишнината от Договора за 
френско-германска дружба, крайъгълен 
камък на Парижката европейска полити-
ка, приятелите на президента Франсоа 
Оланд призовават към едно „демокра-
тично противопоставяне“ с Германия 
и обвиняват немския си съсед в „егоис-
тична непреклонност“. Самият гене-
рален секретар на Социалистическата 
партия Арлем Дезир приканва членове-
те на партията да „застанат начело на 
противопоставянето“ с „канцлерката 
на ограниченията“. Досега се смята-
ше, че колата на ЕС я дърпа впряг от 
две държави с еднаква тежест. Но това 
свърши тихомълком през 2010 г. когато 
кризата удари силно повечето европей-
ски страни и германската икономика се 
установи като най-силната в Европа. 
Франция, която изгуби тройното си „А“ 
през 2012 г., изостана от челната група 
и сега гледа как германския й съсед се 
отдалечава все повече...

 
Дори в Обединеното кралство, което 

не е в еврозоната, политическата класа 
също се надига срещу новата „германска 
хегемония“ и последствията ѝ. Тоест, 
една „Европа, подчинена на Берлин, 
нещо, което именно европейският про-
ект трябваше да предотврати“. ЕС 
беше замислен така, че никоя страна да 
не може да бъде хегемонна. Но Герма-
ния, след травмата на обединението, ко-
ето надмогна благодарение на солидар-
ността на всички европейци, се превърна 
в доминиращата сила на континента. 
Тя е богатата страна без криза, на която 
всички завиждат и която мразят.

 
Много политици констатират, че 

кризата помогна парадоксално на 
Германия да заеме доминиращата 
позиция, каквото нямаше от 1941 г., 
което позволи на седмичника Шпигел да 
напише иронично: „Германия спечели 
Втората световна война миналата 
седмица...“(1). Факт е, че Германия 
ръководи сама ЕС. Въз основа на  „ико-
номическия си успех“, Берлин налага 
омразната си рецепта за ограничения.  
Най-вече на страните с бряг на Среди-
земно море, населени, според много 
политици и медии, с „мързеливи“, 
„лениви“, „лъжливи“ и „продажни“ 
хора. Тези германци са убедени, че 
кризата противопоставя един протес-
тантски работлив, прибран, сдържан и 
пестелив Север на един православен и 
католически Юг от мързеливци, лентяи, 
безделници, хайлази и гуляйджии. Нали 
самата Меркел заяви пред членовете 

на своята партия през май 2011 г., че в 
„страни като Гърция, Испания и Пор-
тугалия хората не трябва да се пенси-
онират рано, и то преди Германия (2), 
и че работещите трябва да работят 
повече, защото не е нормално някои 
да имат дълги отпуски, докато други, 
като нас, едва имат време за почивка. 
Това в перспектива, въпреки общата 
валута, не може да продължава“(3). 

Друго доказателство за това нем-
ско убеждение, че докато германците  
работят, средиземноморците живеят 
безгрижно, (4) е предизвикателната 
декларация в Солун на Ханс Хоаким 
Фютчел, заместник-министър по зае-
тостта, изпратен в Гърция за пре-
структурирането на гръцките общини: 
„Изследвания та показват, заяви той, 
че тук трима гърци вършат това, 
което прави един германец“. И препо-
ръчва уволнението на хиляди общински 
чиновници, които на следващия ден 
едва не линчуваха германския консул 
Обермайер с призива „Да линчуваме 
нацистите!“(5)

 
Отвъд клишетата „лентяи“ срещу 

„нацисти“, важното е да се намери 
изход от кризата. На световно равнище, 
големите икономики на САЩ и Япония 
са върнаха към растежа, докато ЕС про-
дължава да е в рецесия. И това поставя 
още повече под въпрос „единственото 
решение“ на ограничения, налагано от 
Германия. Берлин вярва единствено в 
съкращаването на бюджетния дефицит, 
намаляването на суверенния дълг и най-
вече в реформата на трудовия кодекс 
(6). Тази „реформа“ превърна Германия 
в истински „социален ад“ за милиони 
трудещи се, които работят за по-малко 
от 5 евро на час в една страна, където 
няма минимална заплата (7). Всяко 
трето работно място е временно. Броят 
на „малките работи“ с по-малко от 400 
евро на месец се изстреля нагоре. От 
берлинския „модел“ най-много страда 
немското население, всяко трето дете 
живее под прага на бедността...

 
Освен това се доказа, че политика 

на ограничения не функционира и е 
разрушителна. С този лек Европа всеки 
месец затъва все повече в рецесията. 
Поредните орязвания на бюджета и 
ограниченията убиват растежа и дори 
не допринасят да се намали дългът. Не 
само населението в Южна Европа про-

тестира срещу тази политика, към него 
се присъединиха холандското и швед-
ското, германските социалдемократи 
и самата Европейска комисия, която 
счита, че „ограниченията са изчерпи-
ли възможностите си“. Освен това 
„научните“ тези на Кенет Рогоф и Кар-
мен Райнхард, на които се основаваше 
политиката на ограничения, се оказаха 
неверни, тъй като не почиваха на ни-
каква икономическа рационалност (8).
 

Дошло е времето да се мисли за дру-
ги решения. Берлин и Меркелизмът (9) 
претендират, че няма такива, но е лесно 
да се докаже обратното. Например, 
може да даде много повече време, както 
вече се прави, на европейските страни, 
за да постигнат 3-те процента дефицит и 
да се постави под въпрос това абсурдно 
„златно правило“... Би трябвало да се 
намали стойността на еврото, прекалено 
скъпо за повечето страни от еврозоната, 
и да се стимулира износът. Япония го 
направи с новия консервативен премиер 
Шинцо Абе, който наводни икономиката 
с пари (10) и за 6 месеца намали стой-
ността на йената с 22%, като годишният 
растеж достигна 3,5%.

 
Друга перспектива са 120-те милио-

на евро, предназначени за растежа в 
данъчния пакт, подписан миналата го-
дина. Какво още чака ЕС, за да започне 
да ги харчи? А 5-те милиарда евро на 
разположение в структуралните евро-
пейски фондове? Защо не се използват? 
С толкова големи вече заделени суми 
могат да бъдат построени големи ин-
фраструктурни обекти, които ще дадат 
работа на милиони безработни. Това 
може да е истински Нов курс (New Deal) 
за Европа или, както казва Пеер Щайн-
брюк, съперникът социалдемократ на 
Меркел на изборите на 22 септември: 
„Нуждаем се от един истински евро-
пейски план за развитие и инвестиции, 
защото не става въпрос за стабил-
ността на еврото, а за стабилността 
на цялата ни социална и политическа 
система. Социалната несправедливост 
заплашва демокрацията.“(11) 

 
Друга алтернатива на политиката 

на ограничения би било да се при-
ложи мярката, взета от Берлин след 
съединението на Германия, т.е. един 
безболезнен процент в полза на бивша-
та Източна Германия. В европейски 
мащаб това би означавало фонд от 

200 милиарда евро на година... Друга 
мярка би било Меркел да се реши да уве-
личи заплатите в Германия, за да подсили 
вътрешната консумация и собствената 
си икономика, която през първото по-
лугодие на т.г. има растеж от едва 0,1%, 
на границата на рецесията, и да увеличи 
вноса от европейските страни.

 
И да не говорим за други възможни 

решения като премахване на еврото и 
завръщане към европейската валутна 
система, нещо, което предложи наско-
ро Оскар Лафонтен, бивш германски 
министър на финансите. Съществуват 
решения извън ограниченията, но как-
во още чакат правителствата, за да ги 
приложат?

(1) Georg Diez, „Wir Technokraten mit 
Goethe unterm Arm“, Der Spiegel, Хамбург, 11 
ноември 2011, http://www.spiegel.de/kultur/
gesellschaft/s-p-o-n-der-kritiker-wir-technokraten-
mit-goethe-unterm-arm-a-797175.html.

(2) Това изявление е грешно според 
самата немска преса, която цитира статис-
тиките на Организацията за икономическо съ-
трудничество и развитие. Средната възраст 
на пенсиониране в Гърция (61,9), Испания (61,8) 
и Португалия (67) е подобна, дори по-висока от 
германската (61,8). (Sven Böll y David Böcking, 
„Merkel's Clichés Debunked by Statistics“, Der 
Spiegel, 19 май 2011.)

(3) Пак там, http://www.spiegel.de/
international/europe/the-myth-of-a-lazy-southern-
europe-merkel-s-cliches-debunked-by-statistics-a-
763618.html.

(4) Според един сондаж 40% от герман-
ците смятат испанците за „мързеливи“. За 
италианците се мисли същото, а за гърците 
още по-лошо. АBC, Мадрид, 24 април 2013.

(5) AFP, 15 ноември 2012.
(6) Тази реформа на трудовия кодекс е 

позната като „Реформата Шрьодер“, която бе 
проведена в периода 2003-2005 г. Тя се състои 
главно в поевтиняване на труда, улесняване на 
уволненията, намаление на обезщетенията, за 
да станел пазара на труда „по-гъвкъв“ в услуги-
те и по-конкурентноспособен в икономиката. С 
една дума бяха намалени трудовите права.

(7) Милиони румънци и българи са наети 
в земеделието за 3 или 4 евро на час.

(8) El País, Мадрид, 26 април 2013.
(9) Това понятие е предложено от 

немския социолог Улрих Бек. Вж. Le Nouvel 
Observateur, Париж, 16 май 2013.

(10) Въпреки че японският дълг предста-
влява 245% от БВП.

(11) Le Monde, Париж, 17 май 2013.

Àíòèåâðîïåéñêîòî ïåð÷åíå...
по-амбициозно бюджетно и 
банково регламентиране и 
което министър-председа-
телят искрено си пожелава, 
с изискването за по-голяма 
гъвкавост при прилагането 
на механизмите, включител-

(6) Andrew Geddes, „Britain 
and the European Union“ (Англия 
и Европейският съюз), Palgrave 
Macmillan, Бейсингстоук, 2013.
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Превод Марта Иванова

(От  стр. 7) но и при функционирането 
на единния пазар? Както 
отбелязва Андрю Гедес, 
дългогодишен анализатор 
на британската европейска 
политика, укрепването на 
еврозоната ще изисква една 
по-задълбочена европейска 

интеграция, а Обединеното 
кралство ще бъде поставено 
в ситуацията на наблюда-
тел, „способен да играе 
единствено второстепенна 
роля при осъществяването 
на проповядваните от него 
либерални реформи“ (6).
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Очакванията на бизнеса
от кабинета „Орешарски”
С предвидимост и стабилност България може да излезе
от пропастта, в която ГЕРБ вкараха икономиката ни

*Авторът е зам.-предсе-
дател на Националната
предприемаческа и занаят-
чийска камара

Г
одините на управле-
нието на ГЕРБ бяха
най-тежките за мал-
кия и средния бизнес
у нас през последни-

те 24 г. Толерирани бяха моно-
полите и приближени до управ-
ляващите фирми, особено в
хранителния и горския сектор,
както и в строителството. Ако
не си близък с кмета от ГЕРБ
или с областния координатор,
нямаш шанс за обществена
поръчка. Привилегировани
фирми с офис в автомобил об-
себиха вноса на куп хранител-
ни стоки от ЕС за големите
търговски вериги. Контрабан-
дата на цигари, горива и алко-
хол придоби застрашителни
размери.

Подложени на нелоялната
конкуренция на фирми-фанто-
ми и на монополите,

над 150 000 малки
и средни фирми

фалираха

Административният натиск,
съпроводен често с рекет от
различни полицейски структу-
ри, НАП, Агенция “Митници”,
Агенцията по храните и пр., с
повод и без повод принуди
много предприятия (най-вече
малки и средни) да затворят.
На всеки териториален данъ-
чен директор се определяше
лимит за връщане на ДДС и
той избирателно го насочваше,
първо, към приближените фир-
ми до ГЕРБ, които получаваха
данъчния си кредит за една
седмица, а останалите - след
няколко месеца или когато има
пари.

Уволнени бяха стотици хи-
ляди, а броят на безработните
достигна 460 хил. души. Спес-
тяванията в банките са над 34
млрд. лв., а произходът на част
от тях (например на 7995 де-
позита над 200 хил. лв.) са от
продаден собствен бизнес. С
други думи - част от собстве-
ниците на малки и средни
предприятия предпочетоха да
се разделят с фирмите и да вло-
жат парите от продажбата им
в банка.

Това са само част от причи-
ните, поради които по-голяма
част от собствениците на оце-
лелите малки и средни пред-
приятия гледат оптимистично и
с надежда на първите мерки,
които предвижда кабинетът
“Орешарски”. Планът не е мак-
сималистичен, а по-скоро праг-
матичен и умерено предпаз-
лив. В него е заложен прин-
ципът, че ако бизнесът бъде ос-
тавен да работи спокойно, без
административен рекет, той ще
си свърши работата. Предло-
жени са позитивни мерки и ако
те се реализират, ще се подо-
бри чувствително средата за
живот и правене на бизнес.

Най-спешните и важни за-

дачи на новото правителство
(по-голяма част от тях корес-
пондират с желанията на биз-
неса), с които то може чувстви-
телно

да подобри
бизнес средата

са:
 Отмяна на част и свежда-

не до минимум на останалите
регулаторни и разрешителни
режими. Не по-маловажно е да
се намалят някои такси, особе-
но за стартиращите фирми, ко-
ито понастоящем имат харак-
тер на скрити данъци. Крайно
необходимо е да се пристъпи
към ускорено разплащане по
изпълнени договори по обще-
ствени по-ръчки. Екстрено
трябва да се заложи като при-
оритет навременното възстано-

вяване на ДДС и да се преус-
танови толерирането на “при-
ятелски” фирми. Ако тези мер-
ки бъдат осъществени през
първите 100 дни на кабинета,
несъмнено малките и средни
предприятия ще поемат глътка
въздух.

 Запазването на валутния
борд до влизане на България в
еврозоната при неизменен ва-
лутен курс също е от значение
за стабилността на бизнес сре-
дата.

 Важно е намерението
държавата да преустанови да
прави бизнес (в т.ч. да се допу-
скат до обществени поръчки) с
компании с неясна и офшорна
собственост. Тази мярка е на-
сочена към изсветляване на
задкулисни сделки, свързани с
концесии, обществени поръчки
и приватизация на държавни
активи от съмнителни фирми,
което при управлението на
ГЕРБ бе практика. Въвеждане-
то на електронното правител-
ство ще намали корупцията в
администрацията.

 За да възстанови прави-
лата на свободна конкуренция,
кабинетът предвижда да уста-
нови фрапиращите нарушения
на Закона за обществените
поръчки, Закона за концесии-
те и Закона за защита на кон-
куренцията. Служебното прави-
телство отказа да направи рав-
носметка за предшественика

си, с което затвърди предста-
вата, че е второ издание на
ГЕРБ. Съществен е поетият ан-
гажимент да се провери дей-
ността на държавните регула-
тори, които често работят не в
интерес на потребителите, а на
монополите. Малкият и средни-
ят бизнес очаква успоредно с
това кабинетът “Орешарски” да
поведе действена борба с мо-
нополите, като възстанови рав-
нопоставеността при осъщест-
вяване на стопанска дейност от
всички субекти.

 От съществено значе-
ние е поетият ангажимент за
ограничаване на възмож-
ността банките едностранно
да променят лихвите по от-
пуснатите кредити, а също и
да изваждат ускорено
изпълнителни листове. Необ-
ходимо е спешно да се из-

готви и приеме от НС

Закон за личния
фалит

 Заслужава внимание
въвеждането на таван за суб-
сидиите за едно стопанство и
преразпределянето на освобо-
дените средства сред по-мал-
ките земеделци. Тази мярка
ще стимулира по-малките про-
изводители, докато ГЕРБ досе-
га насърчаваше предимно ед-
рите арендатори, които обра-
ботват над 100 хил. дка.

 Предвиждат се мерки, ко-
ито да засилят ролята на
държавата в икономиката. Към
това следва да се подхожда
внимателно, без да се наруша-
ват правата и равнопоставе-
ността на всички пазарни су-
бекти. Правителството може да
стане активно в привличането
на чуждестранни инвестиции,
както и да стане инвеститор в
някои високотехнологични и
иновативни производства с
участие на българската наука.
Това предполага целево на-
сочване на ресурси и админи-
стративен капацитет през
следващите години.

 Кабинетът има намерение
да използва държавната
Българска банка за развитие за
кредитиране на малки и сред-
ни предприятия чрез гаранци-
онни схеми и поевтиняване на

лихвите по кредитите. Това е
твърде позитивна мярка, тъй
като недостъпният кредит е се-
риозен проблем за малките
фирми. Реално и сега бизнесът
има достъп до субсидиран през
различни европейски програми
по-евтин кредит, но размерът му
е недостатъчен относно банко-
вите гаранции. Същевременно
ресурсът в част от фондовете,
създадени по “Джеръми”, не
може да се усвои напълно.

 Като част от поетите со-
циални ангажименти кабинетът
“Орешарски” предвижда овла-
дяване на тенденцията за уве-
личаване цените на лекарст-
вата. От значение за фармацев-
тичния бизнес, за собственици-
те на хиляди аптеки у нас и за
милионите болни е спешно да
се регулира пазарът на лекар-
ства, като се ограничи пара-
лелния експорт на животоспа-
сяващи медикаменти от Бълга-
рия заради ниските им цени.
По данни от дистрибуторите на
лекарства заявките за износ на
евтини медикаменти от Бълга-
рия са за 1,5 млрд. лв., при
положение че целият пазар у
нас е за 2,5 млрд. лв. Поради
ценовия натиск и неадекватни-
те мерки на кабинета на ГЕРБ
през 2012 г. над 200 лекарства
са оттеглени от българския
пазар. Причината - няма ико-
номическа изгода да се прода-
ват у нас. От това страдат па-

циентите, до които не достигат
евтини български лекарства,
които отиват за износ-

 Трите ЕРП-та поискаха от
1 юли повишение на цените на
електроенергията, което ще се
отрази негативно на предпри-
ятията. Новото правителство
възнамерява да направи пълен
анализ на стопанското състоя-
ние на дружествата в състава
на БЕХ и на ЕРП, а дотогава
цената на тока да остане на
досегашните нива.

 Правителството следва да
даде предимство на тези от-
расли, които изнасят своята
продукция в чужбина, и преди
всичко на онези сфери, в кои-
то  имаме потенциал за бързо
развитие в следващите шест
месеца - електротехническата
промишленост и машиностро-
енето, производството на соф-
туер, фармацията и козметика-
та. Следва да се пристъпи към
стимулиране на селското сто-
панство, хранителната и лека-
та промишленост с оглед пре-
установяване на спада в тях.

 Пари за увеличаване на
пенсиите и заплатите на прак-
тика няма, но с подобрение на
бизнес средата е възможно да
се постигне известно увелича-
ване на доходите на заетите в
индустрията и услугите. С това
частично ще се стимулира по-
треблението и ще се подпомог-
не излизането от кризата на
секторите на хранително-вку-
совата и леката промишленост.

В бюджета за 2014 г. след-
ва да се заложи

по-чувствително
увеличение на

пенсиите

в резултат на заявеното наме-
рение за възстановяване на
швейцарското правило, както и
на останалите доходи.

Планът на кабинета “Оре-
шарски” очертава сериозни на-
мерения за подобряване на
бизнес средата, за предвиди-
мост и стабилност в управле-
нието на икономиката ни. На
ход е тяхното изпълнение.
Предстои и 42-то НС спешно
да промени действащи закони
и да приеме нови. Заявените
намерения в икономическата
област, които следва да станат
реалност още т.г., следва да се
подкрепят от работодателски-
те и браншовите организации.
Те от своя страна следва да
представят исканията си на
новото правителство, за да се
стиковат и впишат в управлен-
ската програма за четириго-
дишния мандат.
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ПРЕДИ ВСИЧКО

О
 От върха на моите 84 години имам

претенции да познавам историята на
нашето развитие до 9.09.1944 година,
след тази дата и сега в периода на
демократичните промени. Това, което
искам да разкажа, не бива да се
свързва с политически пристрастия. За
мен критерият за доброто и лошото е
методът на сравнението. Обществен
строй, който развива икономиката, об-
разованието, здравеопазването, подо-
брява социално-икономическото и жиз-
неното равнище на хората го приветст-
вам. Бегло сравнение на някои показа-
тели сочи, че в годините на социализ-
ма промишлеността и селското стопан-
ство бурно се развиха, а образование-
то и здравеопазването постигнаха трай-
ни успехи и жизненото равнище на
хората се подобри. Това не означава,

Ñúñ ñàìîëåò
íà ïèîíåðñêè
ëàãåð
Защо изоставихме една прекрасна форма
за организирана лятна почивка на децата

че през този период не е имало слабо-
сти и грешки. В тази връзка ще посоча
само един епизод от грижите за децата
- пионерските лагери.

На договорни начала с Втора плов-
дивска околия ние осигурявахме почив-
ката на техните деца в град Черномо-
рец, а те - на бургаските деца в село
Бойково. През 1952 г. решихме да из-
возим пионерите до Пловдив със само-
лет, което се посрещна добре и остави
дълбоки впечатления в съзнанието на
всички лагерници.

Опитът ми показва, че пионерските
лагери се утвърдиха като прекрасна
форма за почивака на децата. Близост-
та на село Бойково до град Пловдив ни
помогна да се възхитим от природните
красоти на Родопите, а така също и от
историческите и културни забележител-

ности на големия град. Почивката пък в
село Беброво, Еленско, допълни зна-
нията на децата от посещението на
градовете Елена и Велико Търново.
Много хубави неща могат да се кажат
и за екскурзиите до град Котел от ла-
гера в село Жеравна.

При подбора на лагерниците се
даваше предимство на деца, които
имат нужда от почивка. Заплащането
за 20 дни беше символично, в зависи-
мост от доходите на семейството, но
по-голямата част летуваха безплатно.
Ежедневието на децата беше запълне-
но с игри, разходки, песни и спортни
състезания.

Питам, защо изоставихме една пре-
красна форма за почивка на децата?

Сега, когато почти ежедневно се дви-
жа по брега на морето, виждам сграда-
та, в която летуваха децата от Кърджа-
лийски окръг. Днес обаче само едини-
ци могат да си позволят 20-дневна по-
чивка на брега на морето.

Независимо че са минали много
години, спомените за прекараните ху-
бави дни в пионерските лагери не се
забравят. Не са редки случаите, когато
ме спират бивши пионери, които раз-
казват спомени от лагерните почивки,
а онези, които са били в село Бойково,
не пропускаха да кажат, че за първи
път в живота си са пътували със само-
лет.

Георги АТАНАСОВ, Бургас

На пионерски лагер със самолет, лятото на 1952 г.

Съществена причина за недостатъчен процент
или при загуба на изборите винаги е подценява-
нето на печата. В район “Надежда” в София на-
пример се продават незначителен брой екземп-
ляри от в. ДУМА. Причини? РЕП не желае да ги
продава, а и конкуренцията е голяма. А какво да
кажем за провинцията? Абонатите едва ли се
нуждаят от агитация. Вестникът трябва да стига
до другите, да го четат повече хора.

Дойде моят професионален праз-
ник - 24 май. Той ми донесе благо-
пожелания, благодарности от близ-
ки и приятели, които не забравят да
напомнят, че и аз нося това пре-
стижно име - УЧИТЕЛ... Цял ден - от
ранна утрин до късно вечерта -
очаквах на 24 май да се сетят, че на
ул. “Цар Освободител” 57, в скромен
апартамент на третия етаж вляво,
живее един човек към 85 години, с
побеляла коса, с видими бръчки по
лицето, но с оживено и одухотворе-
но изражение, с нежен глас и при-
ветливи движения, отдал труд, та-

Има едно лошо нещо на “лошия матрял” и то е най-
лошото. Защото му е вкоренено в душицата. Станало
му е самочувствие - самосъзнание. “Лошият матрял” е
свикнал да му викат: “Чест на вас, работни хора!” Чест!
Работни хора! Дядо ни Славейков, приумица негова и
не само негова, викнал така и в стихотворна форма
изредил всякакви работни хора, включая феодалните
старчета, да му се ненадяваш. Ето дословно:

Чест на вас, работни хора,
чест на шияви ръце,
чест на капки пот пролени
по измъчено лице.

Но да спомним и за тия,
що по цяла нощ не спят,
ум на работа напрягат,
глад и нужда що търпят!

След Дядо Славейков, а сигур-
но и преди него, няма български
поет, който да се е обърнал с
омерзение към работните хора -
все “чест, чест, чест!” И така “ло-
шият матрял” се вживява в това
определение. Документирани са
и исторически събития, когато той
сам за себе си казва: “Ний творци
сме на благата!” и крещи, та всич-
ки да го чуят: “Повдигнете си че-
лата, роби, роби на труда!” Изиск-
ва уважение. Но времената се
менят, това им е работата.

На лошия матрял му се каза в
очите, че е “лош матрял”, а той
вместо да се обиди, нахално же-
лае да се труди и негодува, когато
няма работа. Вместо да се отдаде
на леност и на сладка благодар-

За нас

Пазете ДУМА, трябва
ни повече тираж!

До др. Сергей Станишев,
копие до главния редактор

на в. ДУМА Ю. Борисов

Ще кажете как? Предлагам броевете, които
не са продадени, на другия ден да се изпращат
по пощата в читалищата за безплатно ползване.

Ще питате откъде пари? Вие поискахте ли от
партийните членове да помогнат? Нима по-бога-
ти бяхме, когато се строеше Партийният дом - но
събрахме пари.

Във вестника не увеличавайте страниците, уве-
личавайте вестите и излагането на рационалното.
И най-вече - увеличавайте ТИРАЖА! Средства ви
казах откъде - заем от партийните членове.

ДУМА трябва да си е на БСП. Не разчитайте
на другите медии - те не са наши.

Знам, че това писмо няма да стигне до др.
Станишев и Ю. Борисов, но съм удовлетворен, че
не съм мълчал. Сега пресата ни е още по-нужна.
Успех!

А. ЧЕРВЕНЯШКИ, София

Следпразнично

лант, способности, любов към деца-
та безкористно, без да търси отпла-
та, човек-творец на име УЧИТЕЛ!..

Колко правдиво е показан об-
разът на учителя в словото на не-
заменимия създател на в. ДУМА -
Ст. Продев. Зачетох “Шапки долу!
За българския учител”. Нататък
продължих, съпреживявайки всич-
ко! Видях своя образ на учител по
български език - другаря Маринов.
Не мога да откроя редове, в които
да не оживява горчивата истина,
че всички в обществото, в държа-
вата сме длъжници към УЧИТЕЛЯ

не САМО С ПОЧЕСТИ, а с много
повече!...

За жалост, др. Продев, тези ваши
съкровени, патриотични призиви все
още не са се превърнали в истини.
Затова никой от властта и общест-
вото в нашия град не разбра този
ваш изстрадал призив, не са се
оттърсили от това администриране
на отношенията към този най-светъл
празник, в основата на който стои
признателността към личността
УЧИТЕЛ!...

Иван МАРИНОВ, Провадия

Съвремие

Чест на вас, работни хора!
ност към владетелите на положението. А владетелите на
положението... пита ли ги някой как мъчно се изхранва
тази работна сган, как тия с работните ръце не изтърпяват
и най-ефикасните социални експерименти, как не отвиква
този “лош матрял” от най-простото - да се изхранва и как
се е заинатил с това “Чест на вас, работни хора!”!!!

Катя ЯНЕВА

Снимка Благовеста ЦВЕТКОВА

Снимка Мариета ТОМОВА

Шапки долу за българския учител!Шапки долу за българския учител!Шапки долу за българския учител!Шапки долу за българския учител!Шапки долу за българския учител!

Снимка ЛИЧЕН АРХИВ НА АВТОРА
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Мисия Брюксел

ние. В Белгия хората в напред-
нала възраст масово се при-
готвят за неизбежното и тази
последна грижа много се рек-
ламира. Световноизвестният
певец Адамо, който е един от
най-популярните белгийци на
възраст над средната, рекла-
мира по белгийските телеви-
зии услуга, наречена “застра-

Георги ГОТЕВ

П осещението на Цветан
Цветанов в Брюксел
напомня подготовка за
собственото погребе-

ховка, придружена с погребение”. Очевидно има добър
пазар за този скъп продукт, на който неволно осигурих
безплатно “позициониране”.

В погребалния сценарий на своята политическа
кариера Цветанов се опитва да се прави на Тимошен-
ко, т.е. на жертва на политическа саморазправа чрез
съдебната система. През 2011 г. Тимошенко беше
осъдена на седем години затвор. Западът не иска да
чуе за основанията за присъдата и е замразил подпи-
сването на споразумението за асоцииране с Украйна
заради случая Тимошенко. Официално Еврокомисията
нарича това “селективното правосъдие”.

В действителност Тимошенко беше осъдена за пре-
вишаване на правата си като премиер при сключване-
то на неизгодния за страната договор за внос на газ
от Русия. Съдът прие, че сделката е била неизгодна
нарочно, за да компенсира Русия за неиздължена
оръжейна сделка, извършена от Тимошенко в лично
качество.

Вероятността обаче същият този Запад да се мо-
билизира в защита на Цветанов, по същия начин както
за Тимошенко, е по-малка, отколкото двамата да си
разменят прическите.

Тимошенко е икона на Оранжевата революция,
която наистина продължава да се ползва от европей-
ска политическа подкрепа. Цветанов не може да пре-
тендира за подобна аура. Мнозина от европейските
му съпартийци допускат, че е виновен за твърде тежки
престъпления и не искат да правят изказвания, които
утре могат да се обърнат срещу тях. Самото свързване
в едно изречение на тяхното име и това на Цветанов
ги ужасява.

Скандалът с масовите незаконни подслушвания,
както и този с огромното количество незаконни бюле-
тини, намерени от прокуратурата в Костинброд, е
смутило дълбоко и най-твърдите поддръжници на ГЕРБ
в Брюксел и дори в Германия, където баварският Хри-
стиян-социален съюз се смяташе за основен
поддръжник на българския политически експеримент,
построен около личността на Бойко Борисов.

Подкрепата на различни евродепутати от ХСС беше
изтъкната в прессъобщения на българската делегация
в ЕНП, но самите те не направиха изказвания. Цветанов
се срещна и с председателя на Европейската народна
партия Вилфрид Мартенс, но опитите на журналистите
да изкопчат някаква декларация от последния се ока-
заха безуспешни. Пиарката на Мартенс като орлица
пазеше шефа си от журналистите, а и има за какво,
защото Мартенс е възрастен господин, който лесно
може да каже нещо, за което после да съжалява.

Подобна бе ситуацията при срещата му с Жозеф
Дол, шефа на групата на ЕНП в Европейския парла-
мент. Вместо Дол да направи декларация, Цветанов
преразказа разговора в удобен за него вид. Цветанов
каза, че при разговора Дол е дал пример със себе си,
тъй като преди години във Франция срещу него било
водено разследване, продължило 4-5 години. “Това е
политическо и трябва да се въоръжиш с много търпе-
ние и да си щадиш нервите. Когато всичко това при-
ключи, ще бъдеш много по-силен”, казал Дол според
Цветанов.

Обърнах се към кабинета на Дол със запитване за
какво точно е бил обвиняван лидерът на ЕНП в Евро-
парламента. Негова сътрудничка ми се обади и дебе-
ло подчерта три неща. Първо, срещата е имала “час-
тен характер”. Второ, Дол е искал да изрази “разбира-
не”. Трето, настоя тя, “положението на двамата не е
сравнимо”.

Сътрудничката на Дол обясни, че той е бил раз-
следван по дело от 2005 г. в качеството му на пред-
ставител на фермерска организация, за законосъоб-
разността на методите, при които са били разпреде-
ляли обществени помощи. Делото е приключило с
оневиняването на Дол, който и до ден-днешен освен
евродепутат е и фермер в родната си Франция.

С брюкселското си посещение Цветанов не напра-
ви добра услуга на ГЕРБ, защото европейските дясно-
центристи взеха дистанция спрямо най-голямата
българска сестринска партия. И преди липсваше ис-
тинска близост, но този път беше установена санитар-
на дистанция.

Така че Цветанов не получи подкрепа и няма да
бъде втора Тимошенко. Впрочем напоследък доста ев-
ропейски фактори вече дават да се разбере, че съжа-
ляват, че нейното съдебно положение взе като залож-
ник отношенията на ЕС с Украйна.

В Брюксел Цветанов говореше лошо за страната
си и се правеше на сърдита примадона. Липсваше
само приятел, който да му подаде вафла и да му каже:
“Не си ти, когато си без имунитет и медиен комфорт.”

Цветанов, ти не
си Тимошенко!

Поводът е от социалната мрежа.
Читатели на news.bg, притеснени от
публикации във фейсбук страница-
та на 23 юли 2012 г. на министъра
на културата Петър Стоянович, че
Никола Вапцаров е терорист, а
Светлин Русев - измекяр, чакат ре-
акцията и позицията на другомис-
лещите относно подобни квалифи-
кации като тази: “При положение,
че в цял свят тероризмът се осъжда,
не виждам защо да има повече
сведени глави чрез един негов
български представител. Думите са
изречени като коментар на новина
със заглавие: “Едва трийсетина
сведоха глави пред Никола Вапца-

Дон Кихот
от Пирдоп
100 години Съюз на българските писатели

Георги ДРАМБОЗОВ

И

Тодор Влайков

змежду стотиците българ-
ски писатели, политици,
общественици и педаго-
зи, живели и творили в
края на ХIX и началото на

ХХ век, личи името и на писателя
Тодор Влайков, който   председател-
ства Съюза на българските писате-
ли (СБП) от 1928 до 1930 г. На 10-
годишнината от неговата кончина
Левкийският епископ Партений из-
рича с прискърбие паметни думи на
гроба му: “Такава изтънченост на
една проста душа е рядко явление и
в чуждата литература!”

В “доброто старо време”, когато
все още шофирах усилено, на път за
“морските ни съюзни владения”, ми-
навах винаги Подбалканския път,
пресичах “на верев” Златица и отби-
вах в Пирдоп. Там, в центъра, близо
до читалище “Напредък”, ме  посре-
щаше внушителният паметник на г-
на Влайкова - писателя и журналиста
с псевдонима Веселин. Както и в
живота, той се подпира с бастун, носи
монокъл, излъчва благородство, вну-
шава уважение и изисква признание.

Роден е на 13 февруария 1865-
то лето в семейството на заможния
пирдопчанин Генчо Влайков и по-
среща Освобождението ни от тур-
ско робство, едва изпълнил 13 го-
дини. На прага на “тийнейджърство-
то” си, за-вършил отлично и надско-
чил знанията от Пирдопското учи-
лище, е  пратен от баща си “да ста-
ва човек” в Софийската мъжка гим-
назия. Освен високо за времето си
образование, което получава там,
той прави първите си опити като
поет и разказвач, а през 1885-а
вече е студент по филология в Мос-
ковския университет. Има нещо
сходно в жеста, който и той, и де-
сетки български младежи - студен-
ти по на двайсетина години в Русия
или по Австро-Унгария правят тога-
ва. Те, точно като пирдопчанина То-
дор Влайков, който ще се прочуе в
бъдеще или като свищовеца Цветан
Радославов, бъдещия създател на
българския химн, захвърлят всичко
и тръгват към майка България, за да
се бият като доброволци в Сръбско-
българската война. Тя е недостойна
за крал Милан авантюра, която цели
да обeзсмисли Съединението на
Княжеството с Източна Румелия, но
била, както всички знаят, “благосло-
вена” от самия руски император
Александър Трети. Този нелицепри-

ятен факт в иначе братските  бълга-
ро-руски отношения ги разклаща за
години напред, но младият Тодор
се сражава геройски от Сливница
до Гургулят, не се трогва от “рицар-
ския обет” за вярност между
сръбския и руския самодържец и се
връща да си доучи филологията с
чувството за изпълнен дълг... През
1887-ма, в една мразовита москов-
ска вечер, той завършва повестта
си “Дядо Славчовата унука” и кога-
то по-късно в родината се изказват
ласкаво за нейния автор, точно с
нея се вписва трайно в българската
художествена проза...

Най-неочаквано, една година
преди дипломирането си, той се
връща в България и направо се цани
за главен учител в Пирдоп: “Тук ми е
силата, в дасканлъка. Тъй най-добре
ще служа на своя народ!”... Тодор
Влайков - Веселин наивно си мечтае
да осъвремени българското училище,
да стигне то до високото европейско
ниво за преподаване на знания още
преди края на ХIX век. Но мечтите на
младия учител утихват постепенно...
Той е “модерен даскал” в елитната
гимназия на старата столица Търно-
во, главен училищен инспектор в
новата столица София, но се разоча-
рова безкрайно от политическите
назначения в образованието на сво-
бодното ни Княжество България... И с
цялата енергия на младостта си бъде-
щият председател на писателския
съюз се втурва в политическия живот,
защото пак наивно и по Дон Кихотов-
ски вярва, че нравствените проблеми
пред българското общество могат да

се изкоренят, а не да се лекуват тех-
ните симптоми с просвещение.

По това време Влайков се възхи-
щава най-много от Петко Славейков,
чувства се демократ по убеждение,
но политиканстването и партизанщи-
ната, които вече са на мода, го от-
вращават. И в 1902-ра писателят ста-
ва учредител на Радикалната пар-
тия, в която, както самият той при-
знава, “влазяме само ние, идеалис-
тите”. Става съосновател и редактор
на списание “Демократически пре-
глед” и близо двадесет години за-
вежда обществено-политическия му
отдел, докато окончателно се убеж-
дава, че конюнктурата не се проме-
ня само с идеализъм... Водещ мотив
в творчеството на Влайков е българ-
ското страдание и този наш инте-
лектуален рицар “Дон Кихот от Пир-
доп” проповядва човеколюбие - и с
повести като “Дядо Славчовата уну-
ка”, “Житието на една майка” и “Стри-
на Венковица”, с разкази и есета
като “Косач” или “Седянка”, с мемо-
арите си в две части под наслов
“Преживяното” и т.н....

Тодор Влайков председателст-
ва СБП две години и половина,
през 1930-а отказва преизбиране,
постепенно започва да ослепява и
се отдава на откривателството на
млади таланти, както и на мемоа-
ристика. В навечерието на 100-го-
дишнината на своя съюз ние сме
длъжни да му отдадем онези почит
и признание, които не успя да по-
лучи приживе, застанал скромно в
сянката на следосвобожденската
ни литературна класика.

ЗА ЕДНА ПОЗИЦИЯ И ОЩЕ НЕЩО

Лозан ТАКЕВ,
председател на
Обединението
на ветераните
в БСП - София

ров” миналата година през юли.
Подобна проява веднага поставя на изпитание ра-

зума, паметта, антифашистките ни рефлекси и идеи,
както и левите инстинкти на партията, с чийто мандат
е излъчено и днешното програмно и експертно пра-
вителство на Република България. Спомнете си, по
същото време една бивша представителка на БКП,
като председател на 41-ото Народно събрание /Цец-
ка Цачева/ отказа да обяви “минута мълчание” в
памет на Никола Вапцаров в деня, в който се отбе-
лязваше кръгла годишнина от неговата екзекуция
за антифашистка дейност...

На 2 юни антифашисти, социалисти, много граж-
дани сведоха отново глави пред подвига на Христо
Ботев, Васил Левски, на Никола Вапцаров и на всич-
ки българи, отдали живота си за националната и

социалната справедливост и свободата на България...
Предстоят и други поводи - през юли на Гарнизонно-
то стрелбище, в деня на Васил Левски - на 18 юли,
и т.н. Най-малко се нуждаем сега от разделянето и
противопоставянето на “стари” и “млади”, на “ваши”
и “наши” герои, а в културата - на елитарна и масова,
на граждани и на селяни, каквито намеци се долавят
и в социалната мрежа с името на културния министър.
Министерството най-вече трябва да работи за възраж-
дане на българската духовност и за възстановяване
на националния консенсус, без това обаче да негли-
жира приноса на лявата интелигенция в културното
наследство на модерна България, без крайни ин-
терпретации за тероризма и “измекярството”, ка-
то обругава значими личности, български нацио-
нални герои.

Това беше поводът и това беше съдържанието на
една кратка позиция на комисията по медии, пропа-
ганда, масовополитическа и културна дейност към
Градския съвет на БСП - София. Срещу позицията
застанаха народни представители от Коалиция за
България, професори, министър, отговорни дейци на
НС на БСП, общински съветници, включително пред-
седателят на ГС на БСП. Сега ли е времето, тук ли е
мястото, не рушим ли крехкото мнозинство? С такова
поведение не помагаме ли на опонентите си да атаку-
ват още по-енергично правителството? И така нататък
- все в този ред с предложения за изчакване и за
премълчаване.

Защо заех страната на “позицията”? Трябваше да
избирам. Или страната на “терориста” Никола Вапца-
ров, на “измекяра” Светлин Русев! Или страната на
министъра на културата... Избрах първите.
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Кой е Висенте Ботин? Испански
писател и журналист-международник,
специалист по Латинска Америка, пъту-
вал по цял свят като пратеник на ис-
панската телевизия с цел реализация
на актуални репортажи. От 2005 до 2008
г. е кореспондент в Куба. Обемистият
труд (382 стр.) има за цел да докаже,

че в Куба свободата е празна дума и тя
е един голям затвор. В този “затвор” на
Кастро обаче, по данни на самия ав-
тор, са допуснати и работят спокойно
50 чуждестранни журналисти от преса-
та, радиото и телевизията. Каналите на
САЩ Си Ен Ен и Ен Би Си имат посто-
янни кореспонденти на острова, както
и Асошиейтед прес и британската Рой-
терс. Испанската телевизия, лондонска-
та Би Би Си и немската А Ер Де също
са акредитирани в Хавана, както и ис-
панската новинарска агенция ЕФЕ и
френската Франс прес. Същото се от-
нася и за вестниците “Ел паис”, “Ел
Мундо” и “Лавангуария” от Испания,
“Чикаго трибюн” от САЩ. Но авторът се
възмущава, че “нито един журналист не
може да работи, без да е надлежно
акредитиран” и в гл. 17 се оплаква от
подслушването и преследването на
журналистите от кубинската ДС. А ето
ви факт: по-голямата част на обругава-
щата Куба книга

е написана в Хавана

което си е чисто самоопровержение. А
подслушването никак не е патент само
на кубинската ДС!

Цитирани са пасажи от книги и речи

Ïîãðåáåíèåòî
íà Ôèäåë Êàñòðî
„Островът на Свободата” е химера, добре прикривана от блестящите
речи на Ел Команданте, внушава противоречива книга на Висенте
Ботин и поражда въпроси за родната действителност

г.,  първи секретар на ККП, Главноко-
мандващ Кубинската революция,
отхвърлила диктатурата на Ф. Батиста,
е още жив! След бурна биография, уча-
стие в Съпротивата, партизанска бор-
ба, затвор и безбройни опити на ЦРУ
за покушение над него. Опитите на ЦРУ
за убийството на Кастро - от най-екзо-
тичния до най-баналния са 637 (по
данни на Уикипедия). Не е ли грехота
да се твърди за жив човек, че е мъртъв?

Така че горното заглавие разбирай
като метафора. Метафора, отнесена към
Кубинската революция в едноименната
книга на Висенте Ботин (ИК “Колибри”,
2012 г.), чието издание е осъществено
с подкрепата на посолството на Крал-
ство Испания в София. Испания, връхле-
тяна в немалка степен от жестока ико-
номическа криза, напомняща описана-
та в книгата кубинска криза, “дължаща”
се на социализма.

на Ел Команданте, придружени с иро-
ничен разбор, откъси от книгите на
Оруел “1984” и “Кандид” на Волтер,
творби на поета на Революцията Нико-
лас Гилиен, кубински писатели - диси-
денти, кубински бардове, та чак до
плоски вицове. Приведени са безброй
“факти” от всички сфери на кубинския
живот. Това прави книгата “уникално
журналистическо свидетелство за аб-

сурдите на кубинска-
та революция, пре-
върнала се 50 годи-
ни след победата на
“кастризма” в пародия
на самата себе си”
(Думи от корицата).

Известно е, че на
19.02.2008 г., поради
заболяване, Кастро
се обръща към кубин-
ския народ с изявле-
ние, че се отказва от
функциите на държа-
вен глава. Две годи-
ни по-рано той е
прехвърлил правомо-
щията си на своя по-
малък брат Раул. Как-
во облекчение: “Мар-
гаритката се обезли-
ства съвсем!” - не без
злорадство пише ав-
торът. Враг № 1 на
САЩ е в агония.
Властта е в ръцете на
неолибералния Раул.
Но какви поразии
вече е направил дик-

таторът! Първо - спрял е огромните пе-
чалби, наводнението от долари, текло
години наред към САЩ, за сметка на
колонията. Висенте Ботин сочи укорно
официоза на Кубинската комунистичес-
ка партия в.”Гранма”: цензура, постоян-
ни лъжи и пропаганда. Той вади без-
брой негативни явления в Куба,

едни реални, други измислени

отминавайки с лека ръка причините за
появата им (икономическата блокада
на САЩ, природните бедствия, типични
за острова, познати впрочем и на САЩ,
носещи щети за милиарди долари) като
маргинализация на кубинското общест-
во, ужасяващ квартирен проблем, при-
дружен с “невиждан разврат” (Гл. 3
“Промискуитетно смешение”), съсипана
централна част на Хавана, обявена
някога от ЮНЕСКО за световна архи-
тектурна ценност, бедност, мръсотия,
лошо здравеопазване и образование,
груби и невъзпитани ученици, които
бягат от училище, клошари, хранещи
се от кофите за смет (американски па-
тент, б.а.), постоянно поскъпване, купон-
на система, проституция. С други думи
“Революцията изяжда децата си”, “Ост-
ровът на Свободата” е химера, скрива-

на доскоро от “блестящите” речи на
словоохотливия Фидел.

Извод: обявилият се против иконо-
мическата зависимост от САЩ дързък
кубинец е довел народа си до просеш-
ка тояга, защото се е отказал от блага-
та на Империята и е предпочел социа-
лизма. Впрочем, за да изглежда
напълно обективен, а не евтин пропа-
гандатор, В.Ботин  пише на стр. 180:
“През януари 2008 г. в годишния до-
клад на Детския фонд на обединените
нации - УНИЦЕФ се признава, че Куба
има най-нисък процент на детска
смъртност сред развиващите се страни:
на всеки 1000 новородени умират само
седем деца под петгодишна възраст. По
данни на ООН през 1959 г. коефици-
ентът на детска смъртност на острова е
най-ниският в Латинска Америка, а в
света страната е на 13-о място. Куба е
била по-напред от Франция, Белгия,
Япония, Италия и Испания, а днес пра-
вителството измерва “постижения” с
развиващите се страни” (глава “Знаме
от бели престилки”). Нека дам още при-
мери, изнесени от автора, с които той
влиза в противоречие със самия себе
си. В гл. 9, в заглавието “Злото пробуди
гения” четем: “Куба има дългогодишни
традиции в сферата на медицинските
изследвания. (Посочен е големият учен
Карлос Хуан Финлай, който през 1881
г. открива, че жълтата треска се преда-
ва чрез ухапване от комар)”.

Днес

биотехнологиите
са се превърнали

в един от главните елементи на кубин-
ския износ заедно с никела и тютюна и
носят приходи от над 200 милиона евро
годишно. Куба разполага с биотехноло-
гичен научен парк, включващ престиж-
ни институции като Центъра за генно
инженерство и биотехнологии, Институ-
та “Финлай”, Центъра по молекулярна
имунология, Националния център за
биопрепарати, Центъра за имунен ана-
лиз, Центъра за трансплантация и реге-
нерация на нервната система и Нацио-
налния център за научни изследвания.
В тези институти 12 хил. души, от които
7000 - научни работници и инженери,
се занимават с изследвания и разработ-
ване на фармацевтични продукти, вак-
сини и противоракови препарати, про-
давани в над 35 страни. Плод на проуч-
ванията им са ваксина срещу хепатит В,
патентована технология за производст-
во на интерферони, антиретровируси за
лечение на СПИН, антибиотици, вазо-
дилататори и др. През март 2006 г.
Фидел Кастро уверява: “в медицината
ще останем ненадминати в света” и Куба
наистина разполага с мощна биотехно-
логична индустрия, която продава про-
дуктите си в Европа, Канада, Япония и
други развити страни.

 Никога не съм била в Куба, но мои
близки бяха на работа там. И никога
няма да забравят тези години, свърза-
ни с положителни емоции. Без да ста-
вам адвокат на когото и да е, ще при-
помня, че певицата Йорданка Христова
в предаване на К.Кеворкян неотдавна
призна, че е правила наскоро сериоз-
на операция в Куба, доверявайки се на
кубинските лекари. Впрочем голяма
част от тях са завършили медицина в
социалистическа България.

Тази книга отвори пред мен много
въпроси, които бодат очите и плачат за
отговор. Да оставим Куба и предизвес-
тената смърт на Фидел и Революцията
на Куба. Навярно тя е в криза! Няма го
СССР, няма го СИВ. Но нима САЩ не
са в криза, щом са най-задлъжнялата
страна в света, щом печатат долари без
покритие и проблемите им растат с
всеки изминал ден. Щом е налице ло-
зунгът “Окупирай Уолстрийт!”

Да надникнем по-близо

Защо в ХХI век всяко пето дете в ЕС
не може да чете и пише? Защо светов-

ната икономическа криза продължава
толкова дълго, защо Гърция е в безпре-
цедентна икономическа и политическа
криза? Защо освободена от социализ-
ма, приела в името на просперитета
новия път на пазарната икономика,
България 23 години агонизира иконо-
мически и финансово? Защо БАН пер-
манентно е пред закриване? Защо
страната ни се превърна в една от най-
изостаналите държави без държавност,
без селско стопанство и индустрия, без
честна конкуренция, с господство на мо-
нополите? Защо българите вече не
знаят какво е честност и чест, защо се
намериха 350 000 фалшиви бюлетини в
Костинброд?

Защо лекари и учители емигрираха,
а тези, които останаха, са продавачи в
магазините за плод и зеленчук или
гледат кучета и старци в чужбина?
Защо нашите деца са едни от най-
невъзпитаните, чиято агресия, стигаща
до престъпност, бе показана “художе-
ствено” по Канал 1 на БНТ, навръх 24
май във филма “Номер 1”, чийто режи-
сьор бе събрал всичката кал на света,
в която затъваха безпомощни учители?
Защо пияни абитуриенти спретнаха
най-голямото меле, което сме виждали,
точно след излъчването на този филм
по телевизията? Защо българинът се
облича с дрехи втора употреба? Защо
се храни от контейнерите все по-голя-
ма част от населението ни? Защо през
февруари започнаха невиждани проте-
сти, придружени с крайности като са-
мозапалванията? Какво е качеството на
храната ни и не са ли МОЛ-овете пазар
на застояли и съмнителни вносни сто-
ки? Къде е българското производство?

  Защо сме най-корумпираната стра-
на, защо по СРС-та България изпрева-
ри САЩ, защо децата ни се раждат с
увреждания, защо не пият мляко, а теч-
ности за чистачки и твърд алкохол до
пълно натравяне и смърт, защо ги от-
вличат, защо умират като наркомани?

  Защо, защо, защо?
  И не е ли книгата “ Погребението

на Кастро”, оценена като “истинска
фреска на съвременна Куба, написана
забавно, с хаплива ирония и много чув-
ство за хумор”, по-скоро точна картина
на нашата действителност? С тази раз-
лика, че при нас няма жилищна криза,
защото българите масово бягат от тат-
ковината си, а жилищата им са празни
и времето безмилостно ги руши!

Анита КОЛАРОВА

Ч
итателю, 87-годишният Фидел
Кастро още не е умрял. Няко-
гашният легендарен револю-
ционер, министър-председа-
тел на Куба от 1959 до 1976

Хавана, Куба
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днес времето ще остане неустойчиво.  Около и
следобед ще започне да се развива купесто-
дъждовна облачност и до края на денонощие-
то в повечето места ще превали и прегърми.

Температурите ще останат без съществена промяна,
максималните между 20 и 25, в София около 20 граду-
са. Над Черноморието облачността ще е по-често зна-
чителна и около и следобед отново ще има кратко-
трайни превалявания и гръмотевици. Вятърът ще е
слаб. Максималните температури по крайбрежието ще
са около 20 градуса. Температурата на морската вода
по северното крайбрежие е по-ниска - около 15 граду-
са, по южното до 17-19 градуса. Вълнението на морето
ще бъде съвсем слабо - около 1 бал. Най-неустойчиво
ще бъде над планините, където около и следобед на
много места ще превали и прегърми. Дневната темпе-
ратура на 1200 м н.в. ще е около 15 градуса, на 2000
м - около 9 градуса.

И Изгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи заИзгледи за

В петък ще има променлива облачност, зна-В петък ще има променлива облачност, зна-В петък ще има променлива облачност, зна-В петък ще има променлива облачност, зна-В петък ще има променлива облачност, зна-
чителна през втората половина на деня,чителна през втората половина на деня,чителна през втората половина на деня,чителна през втората половина на деня,чителна през втората половина на деня,
когато на места ще паднат краткотрайникогато на места ще паднат краткотрайникогато на места ще паднат краткотрайникогато на места ще паднат краткотрайникогато на места ще паднат краткотрайни
валежи с гръмотевици. Без валежи и с повечевалежи с гръмотевици. Без валежи и с повечевалежи с гръмотевици. Без валежи и с повечевалежи с гръмотевици. Без валежи и с повечевалежи с гръмотевици. Без валежи и с повече
слънчеви часове ще е в централната част наслънчеви часове ще е в централната част наслънчеви часове ще е в централната част наслънчеви часове ще е в централната част наслънчеви часове ще е в централната част на
Дунавската равнина. В събота преди обядДунавската равнина. В събота преди обядДунавската равнина. В събота преди обядДунавската равнина. В събота преди обядДунавската равнина. В събота преди обяд
облачността ще е разкъсана, за кратко дооблачността ще е разкъсана, за кратко дооблачността ще е разкъсана, за кратко дооблачността ще е разкъсана, за кратко дооблачността ще е разкъсана, за кратко до
слънчево, а следобед на много места ще имаслънчево, а следобед на много места ще имаслънчево, а следобед на много места ще имаслънчево, а следобед на много места ще имаслънчево, а следобед на много места ще има
валежи и гръмотевици. Ще остане хладно.валежи и гръмотевици. Ще остане хладно.валежи и гръмотевици. Ще остане хладно.валежи и гръмотевици. Ще остане хладно.валежи и гръмотевици. Ще остане хладно.
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‚ ÒÂ·Â ÒË Í‡Í‚ËÚÓ Ë
‰‡ ·ËÎÓ ˜Û‚ÒÚ‚‡.
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¬ÂÏÂ Â ‰‡ ‡ÁÔÛÒ-
ÌÂÚÂ Ë ‰‡ ÒË ÓÚÔÓ-
˜ËÌÂÚÂ, ÌÓ ÌÂ Ò‡ÏË!
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ŒÔËÚ‡ÈÚÂ ÒÂ ‰ÌÂÒ
‰‡ ‚˙‚Â‰ÂÚÂ Â‰
‚˙‚ ÙËÌ‡ÌÒÓ‚ËÚÂ ÒË
‡·ÓÚË. ÃÓÊÂ ‰‡ ÒÂ
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Ë Î˛·ËÏË ıÓ‡, ·ÂÁ

24 ÓÍÚÓÏ‚Ë - 22 ÌÓÂÏ‚Ë

—“–≈À≈÷
œÂÁ ˆÂÎË  ̌‰ÂÌ ˘Â
·˙‰ÂÚÂ ÔË‚ÎÂ˜ÂÌË
ÓÚ ÌˇÍ‡Í‚‡ Ú‡ÈÌ-
ÒÚ‚ÂÌÓÒÚ. —ÎÂ‰Ó·Â‰

23 ÌÓÂÏ‚Ë - 21 ‰ÂÍÂÏ‚Ë

22 ‰ÂÍÂÏ‚Ë - 20 ˇÌÛ‡Ë

21 ˇÌÛ‡Ë - 19 ÙÂ‚Û‡Ë

–»¡»
»ÁÔ˙ÎÌÂÌË ÒÚÂ Ò
ÏÌÓ„Ó ÂÌÂ„Ë  ̌Ë ÒÚÂ
‚ Ò˙ÒÚÓˇÌËÂ ‰‡ Ì‡-
Ô‡‚ËÚÂ ÌÓ‚‡ ÓˆÂÌ-

20 ÙÂ‚Û‡Ë - 20 Ï‡Ú

ÚÓ Ò ÚÓÁË, Ò ÍÓ„ÓÚÓ ‚Ë Â Ì‡È-
ÔËˇÚÌÓ.

ÒÚÂÏ‡ÚËÁË‡ÚÂ, ‰‡ „Ë Á‡ÔË¯ÂÚÂ Ë
‰‡ „Ë ËÁÔÓÎÁ‚‡ÚÂ ‚ ·˙‰Â˘Â.

‰ÌÂÒ ÚÓ‚‡ ÌˇÏ‡ ‰‡ ÔÂ‰ÒÚ‡‚Îˇ‚‡
ÌËÍ‡Í‚‡ ÚÛ‰ÌÓÒÚ Á‡ ‚‡Ò.

‰‡ ÒÎÂ‰‚‡ÚÂ Ò˙‚ÂÚËÚÂ Ì‡ ÍÓ„ÓÚÓ
Ë ‰‡ ·ËÎÓ.

Á‡ÌËÏ‡‚‡ÚÂ Ò ‰˙Î„ÓÒÓ˜ÌÓ ÔÎ‡-
ÌË‡ÌÂ Ì‡ ÒÂÏÂÈÌË  ̌ ·˛‰ÊÂÚ.

‚Á‡ËÏÌÓ ‡Á·Ë‡ÌÂ, ‡ ‚ ÏÓÏÂÌ-
Ú‡ ÚÓ˜ÌÓ ÚÓ‚‡ ‚Ë Â ÌÛÊÌÓ.

˘Â ‚Ë ÒÂ ÔËËÒÍ‡ ‰‡ ÒÍËÂÚÂ
Ò‚ÓËÚÂ ˜Û‚ÒÚ‚‡.

Í‡ Ì‡ ÒÚ‡ËÚÂ Ó·ÒÚÓˇÚÂÎÒÚ‚‡.
ŒÚÎË˜ÂÌ ‰ÂÌ Á‡ ‰ÂÎÓ‚Ë ÛÒÔÂıË.

¬ŒƒŒÀ≈…
¿ÍÓ ‚ ÚÓÁË ÏÓÏÂÌÚ
Â¯ËÚÂ ‰‡ ËÒÍÛ‚‡-
ÚÂ Ë ‰‡ ÔÂ‚˙ÌÂÚÂ
ÌÂÓÚ‰‡‚Ì‡ Á‡ÔÓ˜Ì‡-

ÚËÚÂ ÓÚÌÓ¯ÂÌË  ̌ ‚ ÔÓÒÚÓˇÌÌË,
ÓÔËÚ‡ÈÚÂ, ·ÂÁ ‰‡ ÒÂ ÍÓÎÂ·‡ÂÚÂ.

06.30 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜-
‚‡ - ËÌÙÓÏ‡-
ˆËÓÌÂÌ ÒÛÚÂ-
¯ÂÌ ·ÎÓÍ

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û
Ì‡Ò

09.10 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ ‚ ·Ë·ÎË-
ÓÚÂÍ‡Ú‡

10.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
10.10 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ: «ÂÎÂÌ‡Ú‡

ÎËÌÂÈÍ‡
11.00 ƒÂÌˇÚ ÓÚ·ÎËÁÓ Ò Ã‡Ëˇ-

Ï‡„‡ÁËÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
11.30 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ -

ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.35 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË/Ô/
13.00 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ /ÚÓÍ¯ÓÛ/
14.00 —ÂÌ “ÓÔÂ - Ú‚ ÙËÎÏ
15.10 ΔË‚ÓÚ Ò ƒÂÂÍ - Ú‚ ÙËÎÏ
15.50 ◊‡ÒÚÂÌ ÒÎÛ˜‡È
16.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡ÒÊ
16.10 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
16.20 –ÂÚÓ ÒÎÂ‰Ó·Â‰: ìÃÂÎÓ‰Ëˇ

Ì‡ „Ó‰ËÌ‡Ú‡ 1985î/Ô/
17.05 ƒ˙ÁÓÒÚ Ë Í‡ÒÓÚ‡ - Ú‚

ÙËÎÏ /3175 ÂÔËÁÓ‰/
17.30 Œ˘Â ÓÚ ‰ÂÌˇ - ËÌÙÓÏ‡-

ˆËÓÌÌÓ-ÍÓÏÂÌÚ‡ÂÌ ·ÎÓÍ
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.10 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡
18.15 “Â„ÎÂÌÂ ÚË‡ÊËÚÂ Ì‡ “Œ“Œ

2 Ë ¬ÚÓË “Œ“Œ ¯‡ÌÒ
18.30 Œ˘Â ÓÚ ‰ÂÌˇ
18.55 «‡‚˙˘‡ÌÂ ‚ ¡‡È‰ÒıÂ‰

- Ú‚ ÙËÎÏ /10 ÂÔËÁÓ‰/
19.55 ÀÂÍ‡ ÌÓ˘, ‰Âˆ‡!
20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 ÕÂ‰‡‰ÂÌËÚÂ - Ú‚ ÙËÎÏ /

11 ÂÔËÁÓ‰/
22.00 ¬ËÊ ¡Ë¡Ë—Ë: ì¬ÂÎËÍËÚÂ

‚Î˛·ÂÌË Ì‡ ’’ ‚ÂÍ: œÓÎ
Ë ÀËÌ‰‡ Ã‡ÍÍ‡ÚÌËî -
‰ÓÍÛÏÂÌÚ‡ÎÌ‡ ÔÓÂ‰Ëˆ‡

22.30 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
22.55 «ÂÎÂÌ‡ Ò‚ÂÚÎËÌ‡
23.00 ƒÂÌËÒ Ë ÔËˇÚÂÎË - Í˙ÒÌÓ

‚Â˜ÂÌÓ ¯ÓÛ
00.00 ÃÓÚÓÒÔÓÚ ÂÍÒÚ‡
00.30 –ÂÚÓ ÒÎÂ‰Ó·Â‰: ìÃÂÎÓ‰Ëˇ

Ì‡ „Ó‰ËÌ‡Ú‡ 1985î/Ô/
01.10 ¿Ô‡Ú‡ÏÂÌÚ˙Ú Ò Ã‡Ú‡

¬‡˜ÍÓ‚‡ /ÚÓÍ¯ÓÛ/Ô/
01.55 «‡‚˙˘‡ÌÂ ‚ ¡‡È‰ÒıÂ‰

- Ú‚ ÙËÎÏ /10 ÂÔËÁÓ‰/Ô/

06.30 ì“‡ÁË ÒÛ-
ÚËÌî -
ËÌÙÓÏ‡-

ˆËÓÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘Ë ¿ÌÌ‡ ÷ÓÎÓ‚‡ Ë
¬ËÍÚÓ ÕËÍÓÎ‡Â‚

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ‰ÌÂ‚ÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ Ò ‚Ó‰Â˘Ë ƒÂÒË
Ë —‡¯Ó

11.30 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î
- ÍÛÎËÌ‡ÌÓ ¯ÓÛ Ò »‚‡Ì
«‚ÂÁ‰Â‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî /Ô./
13.30 ìƒË‚Ó Ò˙ˆÂî - ÒÂË‡Î,

ÂÔ. 63
15.00 ìœËÁ‡Í˙Ú Ì‡ ≈ÎÂÌ‡î

- ÒÂË‡Î, ÂÔ. 89
16.00 ìœÂÒÚ˙ÔÎÂÌËˇ Ë ÒÚ‡-

ÒÚËî - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 57
17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎË-

ˆËÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘Ë ÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ-
‚‡ Ë ƒËÏËÚ˙ ÷ÓÌÂ‚

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ì¬ÂÏÂÚÓ ÎÂÚËî - ÒÂË-
‡Î, ÂÔ. 83

21.00 ìƒ‡Î‡Òî (2012) - ÒÂ-
Ë‡Î, ÂÔ. 3

22.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ —Î‡‚Ëî -
‚Â˜ÂÌÓ ÚÓÍ¯ÓÛ

23.30 ì— ÚÂ· ÏË Â ‰Ó·Âî -
ÒÂË‡Î, ÂÔ. 12

00.00 ì ÓÒÚËî - ÒÂË‡Î, Ò. 5,
ÂÔ. 13

00.50 ìƒÓÒËÂÚ‡Ú‡ ’î - ÒÂË-
‡Î, Ò. 4, ÂÔ. 11

01.40 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./
03.40 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ /Ô./
04.10 ì ÛıÌˇÚ‡ Ì‡ «‚ÂÁ‰Â‚î
04.40 ìœÂÒÚ˙ÔÎÂÌËˇ Ë ÒÚ‡Ò-

ÚËî /Ô./ - ÒÂË‡Î, ÂÔ. 57

06.30 ì«‰‡‚ÂÈ, ¡˙Î„‡Ëˇî -
ÒÛÚÂ¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ì‡ Õ“¬

09.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ì‡ Õ“¬

11.30 ì¡ÓÌ ¿ÔÂÚËî - ÔÂ‰‡‚‡-
ÌÂ Ì‡ Õ“¬

12.00 ìÀ˛·Ó‚ Ë Ì‡Í‡Á‡ÌËÂî -
ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ

13.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
13.30 ì÷ÂÌ‡Ú‡ Ì‡ ÒÎ‡‚‡Ú‡î -

ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ
15.00 ì ÓÏËÒ‡ –ÂÍÒî - ÒÂË-

ÂÌ ÙËÎÏ, 11 ÒÂÁÓÌ
16.00 ì◊‡Ò˙Ú Ì‡ ÃËÎÂÌ ÷‚ÂÚ-

ÍÓ‚î - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ì‡
Õ“¬

17.00 ì—ÂÌÚ‡Î Ô‡Í ÛÂÒÚî -
ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ

18.00 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ-
‚ËÁËÓÌÌ‡ Ë„‡

19.00 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡ -
ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.00 ì—Ú‡ÌË ·Ó„‡Úî - Ò‚ÂÚÓ‚-
ÌÓ Ú‚ ¯ÓÛ

22.00 ì√ÓÒÔÓ‰‡Ë Ì‡ ÂÙË‡î -
Á‡·‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ

22.30 ìŒÚ ÏÂÒÚÓÔÂÒÚ˙ÔÎÂÌË-
ÂÚÓî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 13
ÒÂÁÓÌ

23.30 ÕÓ‚ËÌËÚÂ Ì‡ ÕÓ‚‡
23.45 ìƒËÌ‡ÒÚËˇÚ‡ Ì‡ “˛‰Ó-

ËÚÂî - ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ, 3
ÒÂÁÓÌ

00.45 ì—‰ÂÎÍ‡ ËÎË ÌÂî - ÚÂÎÂ-
‚ËÁËÓÌÌ‡ Ë„‡ /Ô/

01.45 ì—ÂÌÚ‡Î Ô‡Í ÛÂÒÚî -
ÒÂËÂÌ ÙËÎÏ /Ô/

02.30 ìÕ‡ Í‡ÙÂî - ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
Ì‡ Õ“¬ /Ô/

04.00 ì ÓÏËÒ‡ –ÂÍÒî - ÒÂË-
ÂÌ ÙËÎÏ, 11 ÒÂÁÓÌ /Ô/

 Œ«»–Œ√
ŒÚ ‚ÂÏÂ Ì‡ ‚ÂÏÂ
ÒÂ ÓÚÍ˙Ò‚‡ÈÚÂ ÓÚ
‡·ÓÚ‡Ú‡ Ë ÔÓÂÍ-
ÚËÚÂ, Á‡ ‰‡ ÓˆÂÌËÚÂ

Ó·ÒÚ‡ÌÓ‚Í‡Ú‡ Ë ıÓ‡Ú‡, ÍÓËÚÓ ‚Ë
Á‡Ó·ËÍ‡ÎˇÚ.

08.00 ÕÓ‚ËÌË
08 .15  ìƒÓ·Ó

ÛÚÓî
09.00 ì ÓÌÚÓÎÌ‡

ÔÓÍÛÔÍ‡î

¬ÒË˜ÍÓ, ÍÓÂÚÓ ‚Ë ‚˙ÎÌÛ‚‡, Ó·Ò -̇
‰ÂÚÂ ‚ÒÂÒÚ‡ÌÌÓ.

09.30 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚-

ÌÓî

10.25 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡

ÔÓÒÚË¯î

11.00 ÕÓ‚ËÌË

11.15 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î

12.10 ì ÂÔÍÓ Á‰‡‚Âî Ò

√ÂÌ‡‰ËÈ Ã‡Î‡ıÓ‚

13.00 Œ˘Â ÌÓ‚ËÌË

13.20 ì¬ÂÏÂ Á‡ Ó·ˇ‰!î

14.00 ÕÓ‚ËÌË

14.15 —ÂË‡Î: ì¿‚ÂÌ˛ ¡‡-

ÁËÎËˇî

16.05 ì»ÒÍ‡Ï ‡Á‚Ó‰î

17.00 ¬Â˜ÂÌË ÌÓ‚ËÌË

17.40 ìƒ‡ ‡Á·ÂÂ¯. ƒ‡

ÔÓÒÚË¯î

18.10 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî

19.00 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî

20.00 ¬ÂÏÂ

20.30 —ÂË‡Î: ì«‡˘ËÚ‡ Ì‡

Ò‚Ë‰ÂÚÂÎËÚÂî

22.20 ì¬Â˜ÂÌËˇÚ ”„‡ÌÚî

22.55 ìœÓÎËÚËÍ‡î

23.50 ÕÓ˘ÌË ÌÓ‚ËÌË

00.05 ìÕÂÍ‡ „Ó‚ÓˇÚî

01.00 ì’‡È‰Â ‰‡ ÒÂ ÓÊÂÌËÏî

01.50 ì»ÒÍ‡Ï ‡Á‚Ó‰î

02.35 ì¬Â˜ÂÌËˇÚ ”„‡ÌÚî

03.05 —ÂË‡Î: ì«‡˘ËÚ‡ Ì‡

Ò‚Ë‰ÂÚÂÎËÚÂî

04.00 ÕÓ‚ËÌË

04.05 —ÂË‡Î: ì«‡˘ËÚ‡ Ì‡

Ò‚Ë‰ÂÚÂÎËÚÂî

�����

Û„Ó‚ÓË ‰‡ ÔÓÒÚ̇ ÔËÚÂ ÔÓ Â‰ËÌ
ËÎË ‰Û„ Ì‡˜ËÌ.
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КАРЛОС САУРА ИДВА В СОФИЯ,
СТАВА ПОЧЕТЕН ДОКТОР НА НАТФИЗОчаквайте кратки

Тази иначе некръгла го-
дишнина е сериозно основа-
ние за днешния ни духовен
празник - отбеляза при откри-
ването на творческата вечер
на издателство “Захарий Сто-
янов” неговият шеф Иван Гра-
нитски. Пред множеството
писатели и читатели, дошли
на вечерта, той съобщи, че
за изминалите 17 години от
своето основаване известна-
та издателска къща е пусна-
ла на пазара над 7.5 млн.
книги, от които 1500 загла-
вия от български автори, 1000
с преводна литература. Изда-
дени са били книги на 90-100
съвременни автори.

“Захарий Стоянов” е най-
българското издателство. До-
казват го тези 1500 заглавия
и тези достойни хора, дошли
на празника. Тук съм не само
защото ви уважавам, а за да
защитим българския дух и
морал, изтината в душите на
младите хора”, подчерта но-
вата министърка на образо-
ванието, младежта и науката
Анелия Клисарова, дошла да
почете творческата вечер на
издателството заедно с ми-
нистъра на културата Петър
Стоянович.

“Седемнадесет години е
хубава възраст и на мен ми е
трудно да разкажа всичко за
моите пътувания с издателст-
вото из страната”, отбеляза

Изложба на
Томаш Гудзовати
в Полския институт

Изложба на Томаш Гудзовати е
подредена като част от Месеца
на фотогфията в галерията на
Полския институт в столицата,
ул. “Веслец” 12. “Отвъд тялото” е
заглавие на дългогодишен проект,
посветен на спорта като култу-
рен феномен. Показаните фото-
графии са от периода 2009-2010 г.
и са разделени в няколко цикъла:
Сумо, Мексикански гонки, Градски
голф и Фрийрънинг. Томаш Гудзо-
вати е роден през 1971 г. Започва
кариерата си с пейзажна фото-
графия, но постепенно се развива
в социалната документалистика и
през последните няколко години се
занимава със спортна фотогра-
фия. Интереса му привличат неко-
мерсиалните спортове, ненамира-
щи отражение в медиите, екзо-
тичните спортове и всичко, кое-
то е нетипично и извън модните
тенденции. Негови фотографии са
публикувани в престижни издания.
Автор е на няколко албума. Осем
пъти е бил лауреат на World Press
Photo, печели награди от Pictures of
the Year, NPPA Best of Photojournalism.
Изложбата продължава до 22 юни.

Унгарска пиеса играят
на врачанска сцена

Драматично-кукленият театър
Враца представя тази вечер от
17.30 ч. постановката “Лизелоте и
месец май” от Жолт Пожгаи с
участието на автора. Режисьор е
Венцислав Асенов, превод - Нели
Димова, сценография и костюми -
Маноела Дойчинова.

Рок и блус фест
„Цвете за Гошо”

Тазгодишното издание на Рок и
блус фестивала “Цвете за Гошо”
ще се състои на 8 и 9 юни на
голямата поляна в Южния парк -
трета част. Началото на концер-
тите е от 18 ч. Фестивалът е
традиционен в Календара на кул-
турните събития на Столичната
община и се провежда в чест на
големия български музикант Георги
Минчев. В двете фестивални вече-
ри участват изявени български рок
музиканти, както и групи от мла-
дото поколение. Всеки от участни-
ците изпълнява песен от реперто-
ара на Георги Минчев. На 8 юни на
сцената ще излязат “Мечо Пух”,
“Делта рустърс”, “Бед сити”, “Ню
пейдж”, Тома, “Подуене блус бенд”,
Камен Кацата, Развигор Попов и
“Силует”. На 9 юни ще се изявят
Александров рагтайм бенд, Вал-Ди,
“Реванш”, “Хай бол”, “Кръш”, “Дер
хундс”, Бараби блус бенд и Милена.

7.5 млн. книги издаде
„Захарий Стоянов”
Известното издателство чества своята 17-годишнина в зала 7 на НДК

Снимка Мариета ТОМОВА

 Директорът на издателство “Захарий Стоянов” Иван
Гранитски (в средата) заедно с акад. Антон Дончев (вдясно) и

Андрей Пантев по време на празненството в зала 7 на НДК

писателят Антон Дончев, кой-
то подчерта, че за днешните
трудни времена на България
са нужни “нови Галилеевци”,
хора, които да променят
представата ни за света и
проблемите на страната. Спо-
ред автора на “Време раздел-
но” тази промяна ще бъде
невъзможна, ако не настъпи
прелом в културното равни-
ще на нацията, ако “не ста-
нем нови Галилеевци”.

“Преди 100 години нашият

народ спечели войната сре-
щу Османската империя, коя-
то тогава имаше повече са-
молети “Албатрос”, но няма-
ше добре подготвени пилоти.
Ето това ще спаси България и
днес: по-образованите и по-
добре подготвени кадри”, от-
беляза метафорично акад.
Георги Марков, автор на фун-
даменталния исторически
труд “България в Балканския
съюз срещу Османската импе-
рия 1911-1913 г.”

“Според митологията на
17 години младият човек,
който влиза в живота, трябва
да хване вълк и глиган. Не
виждам какво друго ни оста-
ва, освен при тази “разпаса-
на ситуация” в страната да
пожелаем на Иван Гранитски,
след като е хванал “своя вълк
и глиган”, през следващите
17 години да удвои енергия-
та си за запазване и стиму-
лиране на духовността в
България”, изрази метафо-
рично своите пожелания към
издателсто “Захарий Стоя-
нов” и ексминистърът на кул-
турата и спец по тракология
проф. Иван Маразов.

С приветствия към Иван
Гранитски за младенческата
годишнина на издателството
и  благодарност за неговия
принос в укрепване на
българската духовност се
обърнаха председателят на
СБП Николай Петев, проф.
Андрей Пантев и Йордан
Милев. Вместо приветствия
по време на вечерта свои
стихове прочетоха Никола
Инджов, Валентина Радин-
ска, Евтим Евтимов, Лиляна
Стефанова и Георги Констан-
тинов.

Пианистът Младен Тасков
и цигуларката Лилия Милче-
ва озвучиха празненството с
изпълнения на творби от Пан-
чо Владигеров.

Софийската опера и балет току-
що се сдоби с нов контрабас, мо-
дел “Busseto”, произведен специ-
ално от прочутата в цял свят нем-
ска фирма “Pollemann Contrabass”
на братята Ралф и Михаел Кра-
мер. Бащата Гюнтер Крамер е
един от най-известните майстори
на този музикален инструмент.
Неговия бизнес продължават си-
новете му, които декларират пред
своите клиенти и пред медиите, че
нито един винт в контрабасите не
е изработен фабрично. Журналис-
ти от цял свят задават на братята
въпроса: Какво прави инструмен-

Уникално съчетание между филм, театър и
анимация представя компанията “Forced
Entertainment”, наречена “най-великата експери-
ментална компания на Обединеното кралство” (в.
“Гардиън”). Спектакълът може да се види в кино
“Люмиер”, НДК, днес от 19 ч.

“Празна история” (“Void story”) e мрачна и едно-
временно комична съвременна приказка, в която
актьорите седят пред микрофони, прелистват стра-
ници, озвучават на живо стрелби, дъжд, смущения
в телефонните линии... На сцената нахлуват видео-
образи - кадри от една невъзможна филмова вер-
сия на безподобния сценарий на Тим Етчълс.

Текстът е на Нейдън и Тери О‘Конър. Ди-
зайнът е дело на Ричард Лоудън, а звукът и
музиката - на Джон Ейвъри. За осветлението се
грижи Найджъл Едуардс, а изпълнители във фо-
токолажите са Ражни Шах и Крис Уилямс, Кайа
Фрийман, Найджъл Едуардс, Джим Флечър, Боб
Кларк, Уил Уагхорн, Влатка Хорват. Спектакълът
е със субтитри на български език. След пред-
ставлението актьорите от “Forced Entertainment”
ще се срещнат с българската публика. Билети се
продават в Билетния център на НДК. Събитието
е част от “Световен театър в София” и е включе-
но в програмата на Салона на изкуствата, в парт-
ньорство с Британския съвет и с подкрепата на
Столичната община и Международния театра-
лен фестивал “Варненско лято”.

Пристигна първият
от шест нови контрабаса
за Националната опера

тите им толкова търсени и дали
това не се дължи на изпълнители-
те, които свирят на тях? Двамата
майстори отговарят, че колкото и
е да талантлив даден инструмен-
талист, той не може да покаже
таланта си, ако изпълнява който и
да е музикален текст на върбова
пръчка.

В Софийската опера и балет се
очакват още 5 контрабаса, които
ще бъдат акордирани от самите
братя. Те ще пристигнат в Операта
това лято и ще “пипнат”, както се
изразяват, “душичката” на инстру-
ментите. След акордирането на
контрабасите от Ралф и Михаел
Крамер, първият ни оперен театър
ще започне новия си сезон 2013/
2014 с търсените и предпочитани
от всички музиканти инструменти.

Божидар Христов, инспектор на
оркестъра на Софийската опера и
балет, разказва и за другите нови
инструменти на оркестрантите.
Сред тях са цяла медна група об-
новени валдхорни, тромпети, тром-
бони, туба, пълен комплект нови
ударни инструменти и тимпани, 4
нови Вагнерови туби, английски
рог, контрафагот и др.

Новите инструменти ще бъдат
използвани по време на спектак-
лите на тетралогията “Пръстенът
на нибелунга”, чиято премиера за
България и на Балканите е през
юни. Датите на представленията
са: “Рейнско злато” - 22 юни; “Вал-
кюра” - 23 юни; “Зигфрид” - 26 юни,
и “Залезът на боговете” - 29 юни.
Билети се продават на касата на
Софийската опера и балет и на
касите на EasyPay, онлайн през
сайта www.sofiaopera.bg, TixGate,
Eventim.bg както и в мрежата на
магазини Пикадили, Офис 1, Гер-
манос и бензиностанции ОМВ, на-
учи ДУМА от Теодора Котева.

Снимка НАЦИОНАЛНА
ОПЕРА И БАЛЕТ

Филм, театър
и анимация
заплитат „Празна
история” в НДК
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Един от най-харесваните
български класически музи-
канти - пианистът Георги Чер-
кин, ще бъде солист в послед-
ния концерт на Оркестъра на
Класик ФМ радио за сезона.
Георги Черкин ще зарадва

ХХIII национална конференция на Българската библиотечно-
информационна асоциация - “Ефективността на библиотеките и
подготовката на библиотечните кадри - залог за тяхното бъде-
ще”, ще се състои днес и утре в хотел “Родина” в София. Тя се
организира от Българската библиотечно-информационна асоци-
ация и програма “Глобални библиотеки - България”.

Годишната конференция на библиотечните специалисти по-
ставя проблемите за адекватното присъствие и изяви на библи-
отеките в българското общество. Сред акцентите е налагането
на библиотеките като динамични центрове за информация, об-
разование и култура, съобразени със съвременните нужди, по-
требности и изисквания на гражданите - техните потребители.
Тематичният обхват включва също въпросите за ефективността
на библиотечното образование и професионалната подготовка
на библиотечните специалисти в условията на информационното
общество и системното повишаването на професионалната ква-
лификация и продължаващото образование на библиотечните и
информационните специалисти.

ББИА е независима неправителствена организация, която обе-
динява специалисти в областта на библиотечното дело и научна-
та информация, независимо от ведомствената принадлежност на
институцията, в която работят. Сред нейните основни цели е да
изработва и отстоява позиции при осъществяването на национал-
ната библиотечна, информационна и културна политика и по създа-
ването на съвременна нормативна база, отговаряща на специфи-
ката и нуждите на различните видове библиотеки. Тя активно
участва в работата по действащи национални програми и иници-
ира нови проекти, както от местно, така и на национално значе-
ние, и международно равнище, научи ДУМА от Ели Попова.

12 духови оркестъра и 6
мажоретни състава от 12
града ще вземат участие във
второто издание на “Дефи-
лир на духовата музика”. На
6, 7 и 8 юни Ботевград ще
се превърне в своеобразно
сърце на духовата музика в
България. Община Ботев-
град в партньорство с Народ-
но читалище “Христо Ботев
1848” организира празника
на духовата музика след
спечелен проект по Опера-
тивна програма “Регионално
развитие”, научи ДУМА от
Владимир Танев.

Дефилирът на духовата
музика е продължение на
двайсетгодишна традиция,
свързана с провеждащия се
през последните две десе-
тилетия фестивал на духова-
та музика. Създаденият през
1964 г. Младежки духов ор-
кестър и мажоретен състав
към Народно читалище

Национална конференция
за библиотеките

“Христо Ботев 1848”, са кул-
турни символи на града и са
негласно визитната картичка
на Ботевград.

На пет различни места ще
бъдат обособени специални
естради, където участниците
ще се изявят пред публика.
След това по пет маршрута
ще дефилират до центъра на
града, където ще има сцена
за големите концертни изяви.
Като част от дефилира се
предвижда обособяването в
градския парк на специално
арт пространство - “Арт кът в
парка”. Там под огромни ша-
три ще бъдат показани детай-
ли от сътворяването на духо-
вата музика и на всички ат-
рибути, характерни за мажо-
ретните състави.

Младите ботевградчани и
гости ще имат възможност да
покажат своите таланти с
участието си във фото- и ви-
деоконкурса “Дефилирът в

моя мобилен апарат”. Отли-
чените творби ще бъдат част
от пътуваща изложба, която
ще бъде експонирана в за-
лите на общината и във
всичките 13 населени места
на Ботевград, а също ще
бъдат популяризирани и по-
средством интернет сайта на
общината и сайта на съби-
тието www.defilir.com. Очак-
ва се празникът да приклю-
чи с дефиле на градския
духов оркестър на Ботевград
и заключителен концерт на
Националния гвардейски ду-
хов оркестър.

Празник на духовата музика
завладява Ботевград
Празник на духовата музика
завладява Ботевград
Празник на духовата музика
завладява Ботевград
Празник на духовата музика
завладява Ботевград
Празник на духовата музика
завладява Ботевград

Георги Черкин
свири Моцарт

Георги Черкин

Оркестърът на Класик ФМ радио
със заключителен концерт на
„Концертмайсторите” на 7 юни
в зала „България”

Оркестърът на Класик ФМ радиопубликата с изпълнение на
Концерт за пиано и оркестър
17 от Моцарт, който се
изпълнява рядко и е нов за
репертоара на пианиста.
Събитието е на 7 юни от 19.30
ч. в зала “България”, като част
от серията “Концертмайстори-
те” в програмата на Европей-
ския музикален фестивал. Ди-
ригент е Григор Паликаров,
който се завърна от успешно
турне в Италия с Orchestra da
Camera Fiorentina.

Наскоро пианистът Георги
Черкин участва с голям успех в
спектаклите на Американски
балет за България III в Софий-
ската опера. От март той вече
живее в Германия, където ра-
боти като концертиращ пианист
в Бад Харцбург. Още една твор-
ба на Моцарт - увертюрата “Ми-
тридат, цар на Понт” е включе-
на в утрешния концерт. Тя се

изпълнява изключително ряд-
ко на българския концертен
подиум. Създадена е от 14-го-
дишния Моцарт по време на
неговото пътуване до Италия
през 1770 г. Освен нея, Ор-
кестърът на Класик ФМ радио
ще изпълни и Симфония 83
“Кокошката” от Йозеф Хайдн,
създадена по поръчка за
изпълнение в Париж. Допълни-
телното й заглавие е поставе-
но не от композитора, то идва
от характерния мотив на вто-
рата тема от първата част, ко-
ято напомня кудкудякането на
кокошка.

Серията “Концертмайстори-
те” на Оркестъра на Класик ФМ
радио бе създадена през 2002
г. След едногодишно прекъсва-
не поради икономическата
криза, цикълът бе възобновен

този сезон, благодарение на
подкрепата на Столичната
програма “Култура”. Именно в
“Концертмайсторите” през май
с успех дебютира и 16-годиш-
ният цигулар Елин Колев.

Европейският музикален
фестивал е част от календара
на културните събития на Сто-
личната община и се провеж-
да под патронажа на кмета на
София, в подкрепа на канди-
датурата на София и Югоза-
падния регион за Европейска
столица на културата 2019. Фо-
румът ще завърши на 13 юни с
концерт на германското джаз
трио “Solea”. Билети може да
бъдат купени от касата на
“Кантус фирмус” във фоайето
на зала “България” и онлайн
на www.ticketsbg.com, научи
ДУМА от Ирена Данкова.Григор Паликаров

Снимки ЕВРОПЕЙСКИ МУЗИКАЛЕН ФЕСТИВАЛ

Плодоносен сезон

Природата сякаш сама
определя кой с кого може
да бъде приятел... - тази
мисъл на писателя Ди-
митър Гонов ме накара да
се вгледам с благодарност
в неговата природа, която
повече от половин век ме
задържа при себе си с лю-
бопитство. И друг път съм
казвал, и сега ще повторя,
че ние с него сме земляци

Велин ГЕОРГИЕВ

и връстници, но Словото е
онова, което ни свързва.
Чета сега новия му сбор-
ник с разкази и новели “По
тънките релси на нощта”,
излязъл явно за близката
вече негова юбилейна го-
дишнина - роден е на 16
юли 1933 г. - и се радвам
искрено на непомръква-
щото му художествено
слово, което стана неговия
най-дълъг и продължаващ
топъл плодоносен сезон.
Този сезон започва някъ-
де преди промяната на об-
ществената система, макар
разликите в предишния и
сегашния Гонов да не са
видими. Видимото за мен е
характерът и безрезервна-
та отдаденост на литера-
турното творчество и може
би това е и най-здравата
ни връзка. Затова в самото
юбилейно навечерие ис-
кам да му кажа, че новата
му книга е едно витално
негово пространство от
жизнения му свят, населен

с реални люде, които се
движат по криволиците на
живота, драматургично се
сблъскват, но се размина-
ват все пак пластично. За-
щото във всеки ред е ав-
торът с неговия благ и бла-
городен нрав.

Топла, панорамна кни-
га. Уж разкази и новели,
уж всеки текст е сам за
себе си, а в края на краи-
щата всички са във влако-
вата композиция на живо-
та, тя се движи “По тънките
релси на нощта”.

Искам да му кажа, че
този текст, дал заглавие-
то си и на сборника, е ар-
хитектурата на неговото
общежитие, в което се
движи и диша многолико-
то му братство. Насроче-
ната абитуриентска сре-
ща 15 години по-късно е
вълнуващо събитие, око-
ло което авторът е разпо-
ложил своите герои в
действие. Ето и фрагмент:
“Главното, с което ги обе-

диняваше и изравняваше
юбилейната нощ, не се
изразяваше нито в място-
то на срещата, нито в об-
становката, нито в ядене-

то и пиенето, нито в музи-
ката и танците, нито кой
как изглежда и кой какво
е постигнал за тия пет-
найсет години... То се

съдържаше и в най-висо-
ка степен се изчерпваше
в... спомените... Те ги лю-
лееха по-силно от вино-
то, по-нежно от докосва-
нето, по-красиво от жес-
товете и емоциите...”

Цитатът свърши, а ето,
че ми се дощя да се хвана
“За всичко са виновни сла-
веите” - разказ, а поетът
Гонов е дал воля на ли-
ричната си душа. Тази ли-
рична душа е навсякъде в
сборника, който ме
задържа при приятеля с
авансовото БРАВО. Бъди
щастлив!

Книгата ще бъде
представена от НЛС

“Старинният файтон” на
7 юни от 18 ч. в

Централния дом на
архитекта, ул. “Кракра”

11. За книгата и автора
ще говорят Велин

Георгиев и Красимира
Кацарска. Ще има

рецитал.

Димитър Гонов
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- Бабо, знаеш ли, че барабанът,
който ми купи, беше най-хубавият
ми коледен подарък?

- Наистина ли? - радва се бабата.
- Да, защото мама ми дава всеки

ден по два лева, за да не свиря на
него!

АЛЕКСАНДЪР ДОНЕВ, кинокритик
ВАСИЛ ГЕОРГИЕВ
(ВАСКО КРЪПКАТА), музикант, певец
КРАСИМИР РАЙДОВСКИ, журналист
МАРИАНА ПОПОВА, поп изпълнителка
МАРИЯ САПУНДЖИЕВА, актриса
НИКОЛО КОЦЕВ, китарист, композитор
НИКОЛАЙ ПЕТРОВ, треньор
по лека атлетика
НИКОЛАЙ УРУМОВ, актьор

ВИКТОРИЯ БЕКЪМ ИЗБРАНА
ЗА „ЖЕНА НА ДЕСЕТИЛЕТИЕТО”Очаквайте

Най-добрите ни предста-
вители се завърнаха с мно-
жество отличия от Европей-
ското първенство по джаз и
модерен танц и Световната
купа по танцово шоу и класи-
чески танц в Биела, Италия.
При изключителна конкурен-
ция между 1000 артисти от 16
страни българите спечелиха
3 световни купи, две европей-
ски титли, 6 сребърни и 7
бронзови медала.

Част от най-добрите тан-
цьори от Българска спортна
танцова федерация, завоюва-
ли квоти за участие от наци-
оналните ни първенства, за-
минаха с надежда за доб-
ро класиране и медали. Но
това, което се случи, надми-
на всички очаквания. От-
борът, който представи Бълга-
рия т.г., е от танцовите клубо-
ве “Суперформа”, “Тангра”,
“Грация”, “Дилейн” и “Бисер”.

“Това, което направиха
танцьорите на Българска
спортна танцова федерация, е
изключителен успех за Бълга-
рия. Тези деца са бъдещите
олимпийци. Силно се надява-

арчето на “Дийп зоун”, наречено “Made For
Loving You”, е покорило върховете на румънски-
те класации. А българската версия на песента
“Създадени един за друг” е на второ място

Áúëãàðñêè òàíöüîðè
ñ îòëè÷èÿ îò Èòàëèÿ

С удоволствие и респект
честитим рождения ден

на зам. главната редакторка
на ДУМА

ТАНЯ ДЖАДЖЕВА

От екипа
на ДУМА

известна като неуморен жур-
налист, разобличител на

тъмни афери, борец за спра-
ведливост и страшилище за

гербаджийския произвол. Таня
е като фонтан от енергия,

безкомпромисна не само към
фактите, но и към най-малка-
та запетайка, което я превръ-

ща в нещо като природна
стихия, помитаща неточнос-
тите в работата. От сърце й

желаем да бъде все така
доблестна, честна, неумолима,
пълна с нови идеи и с усещане-

то за бляскаво бъдеще.
Бъди честита, Таня!

6
Св. преподобни Виса-

рион Чудотворец (IV-V). Св. преподобни
Иларион Изповедник

Висарион бил роден и възпитан в Еги-
пет. От младини възлюбил Господ и свет-
лината на Божията благодат възсияла в
неговото сърце. Той пазел себе си чист
от всяка греховна сквернота, стараейки
се да не опорочи духовната одежда, в
която се облякъл в светото Кръщение.
Свети Висарион предприел пътешествие
до светите места в Йерусалим и бесед-
вал с подвижници, като получил голяма
полза за своята душа. Уединил се в
пустинно място и приел върху себе си
обета на безмълвието. Изнурявайки себе
си с многочислени трудове и умъртвя-
вайки плътта си с постнически подвизи,
той, бидейки в плът, станал подобен на
безплътните ангели. Неговият пост бил
безпримерен: понякога по цяла седмица
не вкусвал нищо, а понякога не приемал
храна и питие в продължение на 40 дни.
Достигнал до дълбока старост, Висарион
се пренесъл във вечния живот.

ÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍÖÚÐÊÎÂÅÍ

ÊÊÊÊÊÀÀÀÀÀËÅÍÄÀÐËÅÍÄÀÐËÅÍÄÀÐËÅÍÄÀÐËÅÍÄÀÐ

В конкуренция с 1000 артисти от 16 страни нашенците завоюваха
3 световни купи, две европейски титли, 6 сребърни и 7 бронзови медала

ме европейските и световни
отличия, които завоювахме в
Италия, да стигнат до Минис-
терството на младежта и
спорта и да получим тяхната
подкрепа”, сподели г-жа
Юлия Попова, председателка
на БСТФ. Тя разкри, че феде-

рацията не получава финан-
сова подкрепа отникъде и
участието на танцьорите в
световни и европейски
първенства се осъществява
единствено с желанието и
съдействието на родителите
на артистите. “Разбира се, не

бива да се забравят и об-
щините, благодарение на
които се провеждат нацио-
налните турнири на БСТФ”,
уточни още г-жа Попова.

Имената на нашите шам-
пиони са: Цвети Павурджие-
ва, Йоана Сталянова, Ради-
на Славова, Анна-Кристина
Такова, Мария Икономова,
Виктория Иванова, Елица
Велкова, Йоанна Лазарова
и Елеонора Грозданова от
клуб “Суперформа”. Призови
места завоюваха Петра Не-
дялкова, Кристина Динева,
Павел Нохчев и др. от “Тан-
гра” и техния художествен
ръководител г-жа Дорина
Инджова, както и Теодора
Митова от “Дилейн” с хорео-
граф Диана Джарова, Бори-
слава Тодорова от “Бисер” и
танцьорите от “Грация” с

ръководител Алла Ангелова.
Подробности за класира-

нето и голямата конкуренция,
с която се пребориха нашите
шампиони, може да се наме-
рят на сайта http://www.ido-
dance.com/ceis/ido/results/
calendar/2013_711.html.

Дороти Къстър от Туин Фолс, щата Айдахо, отпразнува 102-рия си
рожден ден, като скочи с парашут от 170-метров мост, предаде
King5.com. Възрастната дама е запален фен на екстремните
спортове и не за първи път прави заглавия в новините. Дороти е
скочила, вързана за инструктор. След приключението бабата
изразила съжаление, че полетът й над Змийската река и призе-
мяването продължили твърде кратко. Освен че е запалена по
екстремните спортове, Дороти е актриса-аматьор и свири на
хармоника. Дамата се е появявала два пъти в шоуто на прочутия
Джей Лено. Тайната на дълголетието си Дороти обяснява просто:
“Не мисля за възрастта и живея пълноценно.”

ко забравяте важни дати, може би е разумно
да инвестирате в брачна халка, която се загря-
ва 24 часа преди годишнината от сватбата ви
или друга значима дата. Пръстенът е елеган-

В кафене във френски
стил в Сидни върви уникална
промоция: в часовете между
9 и 11 клиентите може да
плащат сметката си, като си
подаряват по една целувка.

“Връщаме романтиката!
Вземете партньора си в за-
ведението “Метро Сейнт
Джеймс” и го изненадайте.
Ние не приемаме парите ви,
само вашите целувки”, съоб-
щиха от екипа на кафенето
на страницата му във фейс-
бук. Макар някои да смятат
тази идея за донякъде стра-
ховита, кафенето, отворило
врати преди 3 месеца, вклю-
чи видео с няколко двойки,
които печелят чашите си
кафе с целувка. “Ние ще ви
гледаме. Трябва да бъде ис-
тинска целувка. Ще забеле-
жа, ако е фалшива”, заявява
собственикът на заведение-
то, докато връчва кафетата.

КАФЕ СРЕЩУ ЦЕЛУВКА
ПРЕДЛАГАТ В СИДНИ

„Дийп зоун” покори Румъния

БРАЧНА ХАЛКА ПАРИ
ПРЕДИ ВАЖНИ ДАТИ

Китайски учени създадоха първия по рода си велосипед, който значи-

телно ще подобри безопасността на водачите през нощта, понеже откри-

ва дупките по улиците. “Lumigrids” е името на светодиодния проектор,

който се прикрепя към колелото. Така водачът има възможност да забе-

лежи всички дупки по пътя си.
Учените реализирали идеята си с една-единствена цел: да улеснят и

обезопасят движението по улиците за колоездачите, които стават все

повече. Според специалистите традиционното осветление на возилото

заслепява водача и не му дава реална представа за състоянието на пътя.

Велосипед открива дупките по улиците

ППППП
(http://radioblueenergy.ro/top-20/). Така след завръщане-
то си от няколко сполучливи клубни участия в Брази-
лия формацията продължава да бележи интернацио-
нални успехи. За първи път българска песен се изкач-
ва едновременно на I и II място в чужда музикална
класация. Творчеството на групата се разпространява
в цял свят от румънския лейбъл “Ротон”, който отговаря
и за клубните им участия извън нашата страна. Вече
текат преговори за парти концерти в Австрия, Испания,
Германия, Южна Африка, Македония, Индия и др.

Песента “Made For Loving You” може да се види и
чуе на http://www.youtube.com/watch?v=5h42MOpE7c4.

Скок от мост за рожден ден
си подари 102-годишна
Скок от мост за рожден ден
си подари 102-годишна
Скок от мост за рожден ден
си подари 102-годишна
Скок от мост за рожден ден
си подари 102-годишна
Скок от мост за рожден ден
си подари 102-годишнаА

тен и на пръв поглед нищо не издава специалните му
функции. Специалната загряваща се технология ще се
задейства ден преди годишнината, като по този начин
напомня, че важният ден предстои съвсем скоро. Хал-
ката започва да пари постепенно, докато не достигне
температура, която няма как да не се забележи.

Бижуто работи, като преобразува топлината на
човешката ръка в енергия. От вътрешната страна е
инкрустиран микрочип с часовник, който отброява
дните до събитието. Според производителите
пръстенът не се нуждае от поддръжка и никога няма
да спре да работи.



ÃÓÁÈÂÐÅÌÅ

ЧЕТВЪРТЪК 6 ЮНИ 2013

www.duma.bg
22222 99999



кратки

ØÀÕÌÀÒ

ЧЕТВЪРТЪК 6 ЮНИ 2013

www.duma.bg
3 03 03 03 03 0

Задача

ЧЕРНИТЕ
НА ХОД

ПЕЧЕЛЯТ

Отговор:

Но след 1ЕТе2! им се налага да се предадат. На
2.Дс5 ще последва 2.Тgg2 3.Цh1 Th2 4.Цg1 Teg2x

В

О

Страница на Лейла ДИМИТРОВА

Очакваният голям брой участници се
стече в курорта Албена, където започ-
на първият от веригата открити турни-
ри, обединени в т.нар. българско шах-
матно лято. 146 шахматисти от 30
държави и 5 континента се борят за
разпределението на впечатляващите
30 хиляди евро награден фонд. Освен
за генералното класиране, награди ще
бъдат дадени още в 12 категории,
включващи различни нива на шахмат-
ния рейтинг, ветерани, жени, момиче-
та, момчета, юноши и девойки. Сред
впечатляващите имена на известни гро-
смайстори от световния елит изпъква и
това на вицесветовната шампионка Ан-
тоанета Стефанова, за която това е
едно от редките й състезания на родна
земя. Тя обаче започна състезанието с
изненадваща загуба от неизвестния
турчин Мелих Юртсевен и след
четвъртия кръг е в голямата група уча-
стници, които заемат местата между 33-
то и 67-мо във временното класиране.
Начело с пълен актив от точки са ар-
жентинецът Сандро Мареко и индиецът
Прасана Вишну. Единственият българин
във водещата група на играчите с по

Световното
по ускорен шахмат
започва днес

Българското шахматно
лято започна в Албена

Кирил Георгиев е всепризнат
специалист по партиите със

съкратена контрола

Днес в Ханти-Мансийск започ-
ва световното първенство по
ускорен шахмат, в което стра-
ната ни ще бъде представена
от Иван Чепаринов и Кирил Ге-
оргиев. Турнирът е в 15 кръга по
швейцарска система, а в него
участват 64 шахматисти от 19
страни. Веднага след награжда-
ването на победителите в уско-
рения шах започва световното
първенство по блиц, което също
ще се проведе в 15 кръга. Някол-
ко дни преди старта на шампи-
оната в Ханти-Мансийск падна
сняг - нещо доста необичайно за
това време на годината. Въпре-
ки че тънката бяла покривка се
стопи почти веднага, темпера-
турите в града са около нулата.

Кирсан Илюмжинов
с още един
президентски пост

Кирсан Илюмжинов получи
още един президентски пост -
този път калмикът оглави Меж-
дународната асоциация на инте-
лектуалните игри (IMSA). На
Общото събрание на организа-
цията, което се състоя в Санкт
Петербург, шахматният бос бе
единодушно избран да предвож-
да асоциацията през следващи-
те 4 години. Той смени на поста
Жозе Дмиани, който беше начело
на IMSA от създаването й през
2005 г. През тази година Дамиа-
ни отпразнува 74-годишнината
си и затова реши да не издига
кандидатурата си за трети пре-
зидентски мандат. В асоциация-
та влизат четири международ-
ни организации, развиващи ин-
телектуални видове спорт:
ФИДЕ, Световната федерация
по шашки, Световната федера-
ция по бридж и Световната
федерация по Го.

Кирсан Илюмжинов

Шахматисти от 5 континента разпределят 30 хиляди евро награди
3,5 т. е Васил Спасов. Както и в други
подобни състезания с такъв голям брой
участници е ясно, че в оставащите пет
кръга всички лидери няма да могат да
се срещнат помежду си, така че шам-
пионът вероятно ще стане известен
едва след изиграването на последните
ходове от деветия кръг.

П. ВИШНУ - Б. ЧАТАЛБАШЕВ
1.e4 g6 2.d4 Оg7 3.Кc3 c6 4.f4 d5

5.e5 Кh6 6.Кf3 f6 7.h3 Кf5 8.Оd3 Кg3
9.Тg1 fe5 10.de5 Дb6 11.Дd2 0-0 12.Дf2
Кh5 13.Кe2 Дf2+ 14.Цf2 Оh6 15.g3 c5
16.c3 Кc6 17.Оe3 c4 18.Оc2 Оh3 19.g4
Кf4 20.Кf4 Оf4 21.Оf4 Тf4 22.Цg3 Тaf8
23.Кh2 Тf2 24.Оa4 Кe5

 25.Тae1 Кd3 26.Тe7 Тb2 27.Оd7 Кf4
28.Оe6+ Цh8 29.Кf3 Кe2+ 30.Цh4
Тf3 31.Цg5 Тf7 32.Тf7 Цg8 33.Тc7+
Цf8 34.Цf6 1:0.

В програмата на Българско шахмат-
но лято 2013 г. са включени още втори-
ят Гранд Европа Опен (к.к.Златни пясъ-
ци) - 10-18 юни 2013 година, както тур-
нирите от Шахматно лято Варна 2013 г.

- Гранд Европа Опен Варна (к.к.Кон-
станин и Елена) - 19-27 юни и “Надеж-
дите на света” - 23 юни-3 юли  - фина-
лен шахматен турнир за деца 8, 10, 12
и 16 години.

Веселин Топалов даде своята лепта
за най-големия успех в кариерата на
кубинеца Лениер Домингеш, като загу-
би от него в последния кръг на Гран
при турнира на ФИДЕ в Солун. Бълга-
ринът, който имаше черните фигури,
завладя рано инициативата, но някол-
ко безпланови хода в многофигурния
ендшпил доведоха до изгодни размени
за белите и топовен ендшпил с отдале-
чена проходна пешка. Около 60-я ход
Топалов избра неправилен метод на
защита, който го доведе до теоретиче-
ски загубен ендшпил. В срещата с
българина първенецът демонстрира
блестящи познания в еднотоповните
ендшпили и взе ценната точка след 71-
ходова битка.

Победителят Лениер Домингес

КАРУАНА - КАМСКИ

За едноличната победа на кубин-
ския гросмайстор в четвъртия етап от
Гран при серията допринесе и пораже-
нието на лидера Гата Камски, който
направи груба грешка срещу Фабиано
Каруана. Така Домингес финишира с 8
т. от 11 партии (6 победи, 4 ремита и
една загуба от Камски) и нарече побе-
дата си “най-големият успех в кариера-
та ми”. Запитан, кой му у помагал в Со-
лун, кубинецът обясни, че с него е бил
само баща му.

С типичното си чувство за хумор
Александър Гришчук, финиширал с 10
равенства и една победа, обяви себе
си за “новия крал на ремитата”. Досега
този прякор най-често се прикачваше
на унгареца Петер Леко.

В тази сложна позиция борещият се
за първото място Камски допусна груба
грешка: 35ЕЦh7?? Компютърният ана-
лиз показва, че белите имат преимуще-
ство, например: 35... g4 36.Тe4 Дa7 37.d4
(37.Дe1!?) 37...Кf6 38.Тe6. Повече шан-
сове даваше 35...Дf6! 36.Кg4 Дd4+ 37.Кf2
g4!? С неясна игра. Вместо това след
хода на черните партията завърши
мълниеносно: 36.Дh5+ Кh6 37.Тe6 1:0.

Крайно класиране: 1.Домингес 8 т.;
2-3. Каруана, Камски - по 7,5; 4-5. Поно-
марьов, Гришчук - по 6; 6. Касимджанов
- 5,5; 7. Накамура - 5; 8-9. Топалов, Свид-
лер - по 4,5; 10-11. Бакро, Морозевич -
по 4; 12. Иванчук - 3,5.

На церемонията по закриването пре-
зидентът на ФИДЕ Кирсан Илюмжинов
обяви, че следващият етап на Гран при
надпреварата ще се проведе в Пекин, а
не, както беше планирано досега, в Бер-
лин. Датите на състезанието остават
същите - 3-17 юли 2013 г. Веселин Топа-
лов не е заявил участие в този турнир от
веригата.
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Магнус Карлсен (2864, Норвегия), Левон Аронян (2813, Ар-
мения) и Владимир Крамник (2803, Русия) продължават да за-
емат първите три места в юнската световна ранглиста на ФИДЕ.
Световният шампион Вишванатан Ананд (2786, Индия) се изка-
чи на четвърто място и измести Топалов (2784), който слезе до
шесто място. Хикару Накамура (2784, САЩ) се издигна от седма
до пета позиция, а Сергей Карякин (2782, Русия) скочи от де-
сето на седмо. С две позиции по-надолу е Александър Гришчук
(2779, Русия), който вече е осми. От десетката отпадна сънарод-
никът му Пьотър Свидлер (2759), а в топ 10 се върна друг руснак
- Александър Морозевич (2760). При жените борбата както ви-
наги е за второто място, тъй като лидерската позиция от години
е окупирана от Юдит Полгар (2696, Унгария). Сега на традици-
онните сто точки разлика след нея се нареди Хъмпи Конеру
(2597, Индия), измествайки оттам Хоу Ифан (2595, Китай). На-
татък в топ 10 следват: 4. А. Музичук (2593, Словения), 5. Жао
Сю (2565, Китай), 6. Н. Дзагнидзе (2550, Грузия), 7. Цзю Венцзюн
(2544, Китай), 8. Е. Лагно (2542, Украйна), 9. Б. Хотенашвили
(2531, Грузия), 10. А. Стефанова (2531, България).

Без промени в топ 3 на
световната ранглиста

С последния си
ход белите
прикриха шаха
с 1.Тg2 и сега
разчитат на
откритата линия
“f” за натиск
срещу против-
никовия цар.
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ПО НОВА СПОРТ
12.00 Черна гора -

Англия (п)
15.00 Германия -

Аржентина (п)
18.00 Англия -

Италия (п)
ПО РИНГ

18.10 Шампионска лига (обзор)

Собствениците на ЦСКА от фирма
“Титан” са пред оттегляне от клуба. Пре-
ди няколко дни босовете заявили на “Ар-
мията”, че повече нямат възможност да
изливат сами милиони в тима. Димитър
Борисов и Иво Иванов вече са обявили,
че са готови да преговарят с всеки биз-
несмен, който иска ЦСКА, и за целта
няма да искат пари за акциите на клуба,
твърди Спортал.

На този етап единственият сериозен
човек, който е откликнал за преговори
за ЦСКА, е Гриша Ганчев. Той обаче не
е склонен да плати дълговете на клуба,
които са от порядъка на 8-10 млн. лв.

„Титан” пред оттегляне от ЦСКА
Очаква се утре Ди-

митър Борисов и Гри-
ша Ганчев да се срещ-
нат.

Двамата трябва да
обсъждат възможнос-
тите, при които Ганчев
да поеме издръжката
на клуба. Борисов и
Ганчев вече са се раз-

брали за преминаването на властта на
“Българска армия” в ръцете на ловешкия
бос. Трябва обаче да се уточнят всички
детайли, при които това ще се случи.
Именно затова 2-те страни ще се срещ-

нат, за да бъдат уточнени подробности-
те. “Има голяма вероятност Ганчев да
влезе в ЦСКА. Той е най-доброто, което
може да се случи на нашия клуб. А най-
добрият вариант е “Титан” да управлява
заедно с Гриша Ганчев. Милен Радука-
нов е треньор до понеделник. Ако дойде
нов собственик, той ще си сложи негови
хора, което е нормално. Имахме предви-
дена селекция, но сега тя зависи от това
дали Гриша Ганчев ще вземе ЦСКА. Ли-
текс има достатъчно силни футболисти,
които ни биха свършили перфектна ра-
бота”, каза изпълнителният директор на
ЦСКА Георги Илиев-Майкъла.

Букарев смени
Вуцов в Славия
А

Представят новия треньор на „белите” в понеделник
сен Букарев е но-
вият треньор на
Славия. Той заме-
ни Велислав Ву-
цов, който води

отбора последните 6 месе-
ца. В този период Букарев
беше помощник-треньор.
Новият наставник ще бъде
официално представен на
10 юни,  когато Славия
стартира лятната си под-
готовка. В треньорския щаб
на Букарев се очаква да
останат Войн Войнов, Ва-
лентин Захариев и Тренда-
фил Терзийски.

Велислав Вуцов бе увол-
нен от Славия заради нераз-
бирателство с ръководство-
то относно лятната селек-
ция. Той записа 10 победи,
3 равенства и 7 загуби. Сла-
вия завърши на 8-о място в
крайното класиране на “А”
група и отпадна на 1/2 фи-

Асен Букарев

нал за Купата на България.
Спечелването на купата
беше основната поставена
цел заради стогодишния
юбилей, който отбелязаха
“белите”. След равенството
1:1 срещу Левски, което

лиши “сините” от титлата,
президентът Венцеслав Сте-
фанов обяви, че няма да има
никакви промени в треньор-
ския щаб. Сега обаче изго-
ни Вуцов, който имаше до-
говор за още 2 г.

По думите на Стефанов
повечето играчи не са до-
волни от отношението на
Вуцов, който непрекъснато
ги обиждал. “Вили има един
особен език на изразяване
и по време на мач ги нари-
ча идиоти, простаци, без-
дарници и други такива. На
някои не им пука, но други
се засягат.”

Друга от критиките на
Стефанов беше липсата на
юноши в първия отбор. “Не
може в последните 3 г. да
не е влязъл нито един играч
от школата. Имаме 600 деца,
които ни струват по 1 млн.
лв. на година. Ако не можеш
от толкова деца да намериш
един, значи си слаб тре-
ньор. Аз затова харесвам
сръбските треньори, защото
при тях израснаха и Благо,
и Чавдар, и други момчета”,
каза още Стефанов.

Нефтохимик може да
не започне в “А” група,
а форматът на елитната
ни дивизия да е 12 от-
бора, съобщава TV7.
Въпреки решението на
Изпълкома в първия
ешелон да има 14 тима,
още другата седмица
могат да настъпят нео-
чаквани промени. Бур-
гаският клуб няма оси-
гурено финансиране за
следващия сезон и тряб-
ва да даде отговор до
утре дали ще може да
участва в “А” група. В
Нефтохимик се надява-
ха, че влизането в ели-
та ще им осигури спон-
сори, но до момента
никой не е изявил инте-

ерно море привлече 4-ма футболисти.
На “Тича” Тодор Паланков от Черномо-
рец, Даниел Младенов (Монтана), Кирил
Котев (Локо Пд) и Стефан Станчев (Ми-

Защитникът Живко Миланов по-
мага на бившия си клуб Левски.
Зетят на Борислав Михайлов е пре-
поръчал на “сините” свой съотбор-
ник от румънския Васлуй. Миланов
посъветвал приятелите си от “Гере-
на” да вземат Пьотър Целебан, кой-
то е централен защитник.

Играчът разтрогна с Васлуй и в
момента е свободен агент, което оз-
начава, че “сините” няма да плащат
нищо за правата му, а само комиси-
онна. 27-годишният Целебан има 29
мача за румънския тим, в които е
отбелязал 7 гола. Бранителят има и
6 срещи за националния тим на
Полша. Преди Васлуй Целебан е
играл още за Шльонск Вроцлав,
Корона Киелце и Погон.

Пак прекрояват „А” група?
рес да им дава пари.
Ако Нефтохимик не по-
крие изискванията, Из-
пълкомът трябва да
реши, какво да прави,
защото така ще останат
нечетен брой отбори.
Проблематично е учас-
тието и на другия тим,
който влезе в “А” група
- Любимец. Той заяви
стадиона в Сливен, но и
това може да бъде ар-
гумент в крайна сметка
да не бъде допуснат в
първа лига. Изпълнител-
ното бюро на БФС ще
заседава следващата
седмица и може да
реши отново да пре-
крои “А” група. Общо
дълговете на Нефтохи-

мик са 150 000 лв., а
трябва да се платят и
таксите на БФС. Собст-
вениците на клуба Ни-
колай Филипов и Вален-
тин Каравълчев основ-
но издържат школата.
Община Бургас е гото-
ва да помогне, но спо-
ред закона няма право
да актуализира бюдже-
та си. Футболистите
трябва да се съберат на
първа тренировка в по-
неделник. От щаба на
Нефтохимик съобщиха,
че обмислят тогава да
уведомят играчите за
извънредното положе-
ние. Те имат да взимат
3 заплати, 5 премии и
бонус за класирането.

Ч
ЧЕРНО МОРЕ
ВЗЕ 4-МА

ньор). За трансферите съобщи треньорът на
варненци Георги Иванов-Гонзо. “Говорих с
Георги Иванов. Разбрахме се бързо. Дого-
ворът ми е за 2 години и влиза в сила от 1
юли. До 30 юни аз съм по документи футбо-
лист на Локо Пд. На 14 юни трябва да започ-
на подготовка с Черно море и се надявам от
“Лаута” да не ми правят спънки. Гонзо е ам-
бициран да изгради силен отбор за следва-
щия сезон. Надявам се да му помогна”, за-
яви защитникът, носил фланелката на ЦСКА и
ставал шампион с Локо.

Гонзо оповести, че е изгонил юношата на
Барселона Кристиан Идалго. Другите, които
напуснаха Черно море след края на сезона,
са Ермес Паломино, Детелин Димитров, Си-
меон Симеонов, Самуел Камазола, Себасти-
ан Комел и Тодор Колев.

ЖИВКО
МИЛАНОВ
ПРЕДЛАГА
СЪОТБОРНИК
НА ЛЕВСКИ

Фенове на
холандския
национал
Робин ван
Перси го
привет-
стват при
пристига-
нето му
на летище
Кусума в
Джакарта.
“Лалетата”
играят
контрола с
Индонезия
утре

Снимки БГНЕС

Ненужен на
„Герена” пред
трансфер в Италия

Словенският полузащитник
Рене Михелич е пред трансфер в
Италия. Интерес към плеймейкъра
има от изпадналия от елита Па-
лермо. Михелич, който през пролет-
та игра под наем в Левски, но не
впечатли на “Герена”, ще бъде
тестван. Сицилианците гласят
Михелич за заместник на сънарод-
ника му Йосип Иличич, който със
сигурност напуска след изпадане-
то от Серия А.

Юношите до 19 г.
разбити в Португалия

Юношеският национален отбор
(до 19 г.) започна с тежка загуба
финалния етап от квалификации-
те за европейското първенство в
Литва през юли. В двубой от група
3 на елитния кръг възпитаниците
на Владимир Стоянов отстъпиха с
0:7 на Португалия. Иберийците,
които са домакини на двубоите в
тази група, вкараха 5 гола още
преди почивката чрез Бернардо
Силва (6), Гонсало Пасиенса (18 и
26), Елдер Коща (31) и Арминдо
Брума (45). Жоао Кансело (88) пока-
чи на 6:0, а във втората минута на
добавеното време Пасиенса офор-
ми своя хеттрик. Поражението на
практика сведе до нула шансовете
на българите за място в Литва. В
другия мач от групата Дания по-
беди Чехия с 5:0. За европейското
се класира единствено победите-
лят в групата. Българите играят
с Дания довечера.

Съдиите пак се
събират в Сливен

Сливен отново ще бъде дома-
кин на летния семинар на съдиите
и съдийските наблюдатели от “А”
и “Б” група. Той ще се проведе от
9 до 14 юли заради по-ранното
започване на първенството. В
Сливен арбитрите ще покриват
нормативи за физическа годност.

Луиш Нани дриблира с топката пред
съотборника си в националния отбор на

Португалия Кристиано Роналдо на
тренировка в Обидос. Иберийците

играят утре с лидера в Група F Русия
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ПО НОВА СПОРТ
ЛЕКА АТЛЕТИКА

21.00 Диамантена
Лига в Рим

ПО ЕВРОСПОРТ
КОЛОЕЗДЕНЕ

14.00 Дофине либере
(V етап)

Стр. 31

Букарев
смени
Вуцов
в Славия

кратки

Ивелин Попов е готов да
премине в Астън Вила. Капи-
танът на националния отбор
на България е очарован от
интереса на бирмингамския
клуб. Сега шефовете на 2-та
тима трябва да преговарят за
трансферната сума, защото
юношата на Левски има до-
говор с Кубан Краснодар за
още 2 г. Попето беше един
от малкото, който говори
пред журналистите след при-
бирането от турнето в Азия.

ТЕНИС
16.00 Ролан Гарос
ПО ЕВРОСПОРТ 2

ТЕНИС
13.00 и 16.30 Ролан Гарос

Новият спортен министър Марияна Георгиева (вдясно)
се срещна с председателя на БОК Стефка Костадинова.

В най-скоро време БОК ще представи на министъра в
писмен вид проблемите на всички федерации

Снимка БГНЕС

Заместник-министърът на младежта и спорта Йордан
Йовчев откри 2 спортни площадки в Шабла и Каварна

вчера. Съоръженията са изградени със средства на
спортното министерство

Снимка ММС

Попето навит
за Астън Вила
Мениджърът Пол Ламбърт го иска в Бирмингам

Нашите победиха Япония с
2:0 и Казахстан с 2:1.

“Тежко пътуване, може би
са изморени и това е причи-
ната моите съотборници да
не искат да говорят. Имаше
някои проблеми с организа-
цията. Важното е, че
превъзмогнахме всичко и
победихме и в 2-та мача. Има
сериозен интерес за мен. С
доста хора разговарям. Сти-
лиян Петров ми каза, че има
голям интерес в Англия. Ако

2-та клуба се разберат и
моите условия ме устройват,
ще премина в Астън Вила, но
не мога да кажа нищо пове-
че по тази тема. Доволен съм
и от 2-та мача, най-вече от
този с Япония, защото е до-
ста сериозен отбор. Важно е,
че играхме добре тактичес-
ки”, каза Ивелин Попов.

Мениджърът на Вила Пол
Ламбърт има желание да
вземе българина, твърди в.
“Дейли Мейл”. Според изда-

нието капитанът на нацио-
налния отбор вече е излязъл
напред в плановете на тре-
ньора. Ламбърт имал наме-
рение да привлече Юнес
Белханда от Монпелие.
Френският клуб обаче е оп-
ределил цена от 12 млн. па-
унда за играча си и това е
отказало Астън Вила. “Дейли
Мейл” определя като сигур-
но преминаването на Алек-
сандър Тонев в Астън вила.
От Лех Познан вече казаха,
че халфът почти сигурно е
изиграл последните си мину-
ти с отбора.

Валери Божинов не знае къде ще
продължи кариерата си. Нападателят на
Спортинг игра като преотстъпен през про-
летта във Виченца, но договорът му изтече,
и иска да се върне в Лисабон. Португалци-
те обаче не желаят българския национал и
го поставиха в трансферната листа. Те
искат 2 млн. евро, за да го продадат.
Божинов се завърна вчера с националния
отбор от минитурнето в Азия.
“Изпълнихме това, което иска треньорът. За
мен няма какво да кажа. Мога да коменти-
рам само националния отбор. Току-що
завършиха мачовете с Япония и Казахстан,
аз нямам други въпроси. В личен план
няма какво да кажа”, заяви нападателят.

Божинов не знае
къде ще играе Българските боксь-

ори се провалиха на
европейското първенст-
во в Минск, Беларус,
след като всички отпад-
наха още в ранен етап.
Срина се и голямата ни
надежда за отличие
Тервел Пулев (91 кг).
Бронзовият медалист от
олимпиадата в Лондон
загуби още на старта от
Сандро Дирнфелд
(Слвк) с 1:2 гласа.
Съдиите от Франция и
Литва дадоха победата
на словака, а герман-
ският определи за по-

Провал за боксьорите в Минск
бедител Пулев.

Последен от наши-
те ринга напусна Симе-
он Чамов (69), който в
спор за място на 1/2-
финал загуби от Юба
Ндиайе Сисоко (Исп) по
точки. Поражението на
българина беше прието
като доста спорно, след
като съдиите се разми-
наха в оценките. Ре-
ферът от Турция опре-
дели Чамов за победи-
тел в 3-те рунда с по
10:9 т., докато съдиите
от Франция и Ирландия
бяха на друго мнение.

Според тях Сисоко спе-
чели първите 2 с 10:9 и
загуби третия с 9:10.

“Всички казват, че
Тервел са го ощетили.
Но трябва да си при-
зная, че в един момент
този млад словак игра
много добре. На това
европейско първенство
се видя, че нашите са
много млади. Просто
нашите 19-годишни
момчета все още не
могат да се боксират с
претендентите за меда-
ли”, заяви треньорът на
мъжете Палми Ранчев.

ЛУКойл Академик вече
търси нов треньор. Сашо Ве-
зенков, който води тима през
пролетта, остава спортен ди-
ректор. “Студентите” заявиха,
че новият наставник ще пра-
ви селекцията. “Баскетболис-
тите и треньорите на ЛУКойл
Академик очакват завръща-
нето в България на президен-
та г-н Валентин Златев, на ко-
гото искат да връчат шампи-
онската купа, която му бяха
обещали, че ще спечелят.
Към момента с договори за
новия сезон са единствено
Божидар Аврамов, Тенчо Ба-
нев и Николай Колев. За
бъдещето на всеки друг иг-
рач и перспективите пред
него и пред отбора думата
ще бъде дадена на новия
треньор”, заявиха от ЛУКойл.

Мария Шарапова
(Рус, №2) връща
топката от
форхенд
за победата над
Йелена Янкович
(Сърб, №18) с
0:6, 6:4, 6:3
на 1/4-финалите
на Ролан Гарос.
За място на
финал
шампионката
от миналата
година ще спори
с Виктория
Азаренка (Блрс,
№3), която би
Мария Кириленко
(Рус, №12)
със 7:6 (3), 6:3

Снимка БГНЕС ЛУКОЙЛ
ВЕЧЕ
ТЪРСИ НОВ
ТРЕНЬОР

Водят шеф на
европейската лека
атлетика в Правец

Първият вицепрезидент на ев-
ропейската атлетика (ЕА) Хосе-
Луис де Карлос (Исп) ще бъде
специален гост на Европейската
купа по бягане на 10 000 м в
Правец в събота. Делегат на
състезанието от евроцентрала-
та ще бъде Сали Мюнир Яраш.
Организационният комитет е
поканил официално за церемония-
та по откриването, както и да
наблюдава състезанието, ми-
нистъра на младежта и спорта
Мариана Георгиева. България ще
бъде представена от Силвия
Дънекова и Йоло Николов.

Томова бие хърватка
в Сараево

Виктория Томова се класира
за II кръг на турнира по тенис на
червени кортове в Сараево, Бос-
на и Херцеговина ($10 000). На
старта българката разгроми уча-
стващата с “уайлд кард” Мариа-
на Дражич (Хър) с 6:0, 6:0. 18-
годишната софиянка заслужи 1
точка за световната ранглиста
и $196 от наградния фонд. За
място на 1/4-финалите нашата
ще срещне Бояна Маринкович
(Сърб). Далия Зафирова игра сно-
щи с представителката на дома-
кините Лейла Чолич.

Анди Мъри се завръща
на корта в Куинс Клъб

Анди Мъри (Шот) ще направи
своето завръщане от контузия на
турнира “Ейгън Чемпиъншип” в
Куинс Клъб следващата седмица.
Световният №2 в тениса бе при-
нуден да пропусне Откритото
първенство на Франция заради
травма в гърба, но ще бъде напълно
възстановен за началото на крат-
кия сезон на трева. “Ако няма нео-
чаквани спънки в следващите 2 дни,
ще играя в клуба на кралицата
следващата седмица”, обяви Мъри
на своя профил в туитър. Шотлан-
децът е двукратен шампион от
Куинс Клъб, като спечели титлата
през 2009 и 2011 г.

Ноле и Серена
наградени като
световните тенис
шампиони за 2012 г.

Новак Джокович (Сърб) и Се-
рина Уилямс (САЩ) бяха опреде-
лени от ITF като световни шам-
пиони при мъжете и жените за
2012 г. на традиционните годиш-
ни награди на международната
тенис федерация. При двойките
приза спечелиха Сара Ерани/Ро-
берта Винчи и Боб и Майк Брайън,
а за най-добри при юношите и
девойките бяха определени кана-
децът Филип Пеливо и американ-
ката Тейлър Таунсенд. Световни
шампиони в тениса с инвалидни
колички са Стефан Уде и Естер
Вергеер, която спечели награда-
та за рекордната 13-а поредна
година.


